
بهترینقیمتهایپیشنهادیبرندهمیشوند
وز وش سکه در مرکز مبادله از  امر آغاز فر

فروش ســکه طلا در ســامانه معاملات طلای مرکز مبادله ایران از  امروز 
آغاز می شود.

 عرضه انواع سکه طلای بهار آزادی در سامانه معاملات طلای مرکز مبادله 
ایران صورت می گیرد و نوع و مقدار سکه طلا، در آگهی حراج سکه طلای 
مرکز مبادله ایران اعلام می شــود و از طریق مراجعه مســتقیم به سامانه 
www.market. معاملات طلای مرکز مبادله ایرانــد به آدرس اینترنتی

ice.ir می توان در حراج سکه شرکت کرد.
متقاضی برای ثبت نام در ســامانه معاملات به آدرس باید از طریق شماره 
همراه منطبق با کد ملی خود اقدام کند و ســپس اقدام به ثبت اطلاعات 
هویتی، آدرس، شــماره حســاب و شــماره کارت کند. احراز هویت در 
سامانه معاملات طلا غیرحضوری و از طریق سازمان ثبت احوال استعلام 
می شود. در حال حاضر احراز هویت و ثبت نام قابل انجام است و از ساعت 

اعلامی آغاز حراج، ثبت سفارش امکان پذیر است.
برای ثبت سفارش باید کیف پول خود را به تعداد سکه   هایی که قصد خرید 
دارید، شــارژ کنید. در صورت کافی بودن موجودی کیف پول، متقاضی 
هنگام ثبت نهایی سفارش باید تعداد ســفارش مورد نظر خود را  با درنظر 
گرفتن موجودی کیف پول خود شــامل بر کارمزد، ثبت کند. در صورت 
فعال نبودن امکان خرید در سامانه، متقاضی باید کسری مبالغ را از طریق 

سامانه در کیف پول واریز کند.

زمان واریز وجه در کیف پول تاثیری در تعیین اولویت ندارد
همچنین مرکز مبادله امروز در اطلاعیه شــماره یک حراج ســکه اعلام 
کرد: »پس از ثبت ســفارش توســط متقاضیان خرید، مرتب   ســازی و 
اولویت  بندی ســفارش ها بر اســاس بالاترین قیمت پیشنهادی صورت 
می گیرد و در قیمت  های یکســان، زمان ورود ثبت سفارش، مبنا خواهد 
بود. عرضه کننده بر اساس وضعیت ســفارش  ها و قیمت  های متعارف روز 
حراج، حداقل قیمت را تعییــن خواهد کرد و به ســفارش  های با قیمت 

بیشتر از آن، سکه تخصیص داده می  شود.
اولویت تخصیص ســکه بر مبنای قیمت و زمان سفارش گذاری از ساعت 
۱۲:۰۰ تا ۱۵:۰۰ روز حراج اســت و زمان واریز وجه در کیف پول، تاثیری 

در تعیین اولویت ندارد.
سامانه، قیمت پایه  از  پیش  تعیین  شده ندارد و قیمت پیشنهادی ثبت شده 
توسط متقاضی در ســامانه، مبنای تخصیص است. در عین حال که ثبت 
قیمت پایین نامتعارف و ممکن اســت باعث برنده نشدن متقاضی شود. 
بنابراین بهترین قیمت  ها در مقایسه با سایر شرکت کنندگان ملاک برنده 

شدن یا برنده نشدن است.«

سکه مساله ارزش گذاری در بازار سرمایه
خریــدار  مفاهیــم ارزش گــذاری در 
بازارهای مالــی ایــران از پایه های حقوقی 
و قوانیــن مقرراتی درســت و محکمی هم 
برخوردار نیســتند. بسیاری از اصطلاحاتی 
کــه توســط نهادهــای ناظــر اســتفاده 
می شــوند و مبنای گزارش های رســمی 
هســتند پایه علمی ندارند.به گزارش اتاق 
ایران انلایــن، ارزش گــذاری دارایی ها از 
مهم تریــن موضوعــات بازارهــای مالی 
اســت. معامله گران بازارها به طــور مداوم 
ســرگرم مســاله ارزش گــذاری دارایــی 
مورد معامله هســتند؛ خواه بــا روش های 
آکادمیک و تئوریک ارزش گذاری آشنایی 
داشــته باشــند و آنها را به کار گیرند یا نه... 
در تحلیل روندهــای کلان نیز گاهی حتی 
حرکت های شارپی )تندوتیز( قیمت ها در 
بازارهای مالــی )از جمله آغاز روند صعودی 
قیمت های بازار ســرمایه در سال ۱۳۹۸( 
به تغییــر ارزش شــرکت ها در اثــر تغییر 
متغیرهای کلیــدی ارزش گذاری ربط داده 
می شوند.  )در آن دوران در ابتدا رشد قیمت 
ارز و تغییر ارزش جایگزینی شرکت ها بحث 

بسیاری از محافل بورسی بود(.
قصد نداریم روش های ارزش گذاری را مورد 
بررسی و مطالعه قرار دهیم، چه خوانندگان 
می تواننــد بــه کتاب هــا و محتواهای در 
د ســترس بســیاری مراجعه کننــد و این 
بحث مفصل علمی و اجرایــی را فراگیرند. 
نکته قابــل توجه در این نوشــتار، برخی از 
چالش های اساســی این موضــوع در بازار 
ســرمایه ایران اســت که آن هم به صورت 
خلاصه و تیتروار مورد اشــاره قــرار گرفته 

است.
فعالان بازار ســرمایه در ایــران و همچنین 
نهادهای مالی و ارکان بــازار به طور مرتب با 
روش های مختلف ارزش گذاری ســروکار 

دارند. از گزارش های ارزش گذاری شرکت ها 
گرفته تا تحلیل شــرکت ها و صنایع و اسناد 
مربوط به عرضه های عمومی اولیه و افزایش 
سرمایه ها و ... به همین منظور گزارش های 
رســمی و غیررســمی و بحث هــای علمی 
و غیرعلمی بســیاری در نهادهــای مالی و 
گروه های بورســی ارائه و طرح می شــود. 
طبیعی است که نمی توان در مورد همه این 
گزارش ها و بحث ها اظهارنظر کرد. واقعیت 
این اســت که برخی نکات به قــدری مهم و 
البته مغفول هستند که طرح آنها ضروری به 
نظر می رسد و البته نیاز است که کارشناسان 
و پژوهشــگران درباره آن به بحث بپردازند و 

برخی از معایب را مرتفع کنند.
یکی از نــکات مهم در گزارش ها، روشــن 
نبودن مبانــی ارزش گــذاری و مفروضات 

آن )یا اشــتباهات فاحش و محــرز در این 
گزارش هــا و مباحث( اســت. واقعیت این 
اســت که با مروری کوتاه بر متون مربوطه 
متوجه می شــویم که ارزش یــک دارایی 
مالی یــک عدد قطعی روشــن نیســت و 
براســاس مفروضات و داده ها، روش مورد 
اســتفاده و حتی هدف تهیه کننده گزارش 
قابل تغییر اســت. درک همین نکات ساده 
نشــان می دهد که هنگام نــگارش، ارائه و 
مطالعه یک گزارش ارزش یابــی آگاهی از 
هدف ارزش گــذاری، مبانی ارزش، مدل )یا 
مدل های( ارزش گــذاری )و علت انتخاب 
آنها( مفروضات مدل و تحلیل حساســیت 
نتایج به دست آمده بســیار حیاتی است و 
بدون ایــن آگاهی اســناد ارزش یابی حتی 
باشــد.گزارش های  می تواند گمراه کننده 

ارزش یابی شــامل پیش بینی های متعدد 
در مــورد متغیرهاســت. برای اســتفاده 
از این گزارش ها لازم اســت که بــه منابع 
استفاده شــده دقت کنیــم و میزان صحت 
ایــن پیش بینی هــا را مدنظر قــرار دهیم. 
همچنیــن در بســیاری از مدل هــا )مثل 
مدل هــای تنزیلی( بــه متغیرهای کلیدی 
مانند نرخ بهره بدون ریســک نیاز است. در 
فضای آمــاری ایران توجه بــه این موضوع 
که در تخمین این متغیرهــا از چه منابعی 
استفاده شــده، اهمیت کلیدی دارد. برای 
همین متغیر نرخ بدون ریســک در ایران از 
۱۸درصد )نرخ ســپرده بانکی برای منابع 
خرد( تا ۳۳ درصد و بیشــتر )نرخ ترجیحی 
ســپرده ها یا نرخ های اوراق بدهی در بازار( 
مورد استفاده قرار می گیرد. ناگفته پیداست 

که چنین دامنه ای چقــدر بر نتیجه عددی 
مدل ها تاثیرگذار اســت. در محاسبه برخی 
از متغیرهای مورد اســتفاده در مدل ها نیز 

ملاحظاتی وجود دارد.
برای مثال بتای شــرکت ها چگونه محاسبه 
می شــود؟ چه دوره زمانی برای محاسبه بتا 
مدنظر قرار گرفته اســت؟ و ...در بســیاری 
از مدل هــای ارزش گــذاری مقایســه بــا 
شرکت های مشابه یا شــرکت های فعال در 
صنعت صورت می گیرد. این همان نقطه ای 
اســت که باعث وقوع خطاهای بســیاری 
می شود. آیا شرکت های انتخاب شده واقعا 
خصوصیاتی شــبیه شــرکت هدف دارند؟ 
آیا خود مجموعه شرکت های انتخاب شده 
دارای مشخصات مشابه هستند؟ آیا متغیر 
یا متغیرهای انتخاب شــده به طور روشن و 
صحیح اندازه گیری شده اند؟ و سوال بسیار 
اساسی که اتفاقا در بســیاری از گزارش ها 
پاسخ درســتی ندارد اینکه این متغیرها را 
چگونه برای شرکت هدف تعدیل می کنید؟

در گزارش های ارزش گــذاری از مدل ها و 
روش های مختلفی اســتفاده می شود. در 
نهایت اســتفاده از این گزارش هــا به این 
منوط اســت که تهیه کننده گــزارش )یا 
اســتفاده کننده از آن( چه وزن و ارزشــی 
برای هر یــک از این مدل ها قائل اســت. 
این البته به نوع دارایــی که ارزش گذاری 
شــده، هدف اســتفاده کننده گــزارش، 
دقت هر یک  از مدل ها و ...  مربوط اســت. 
همین نکته بســیاری اوقات مــورد توجه 
قرار نمی گیرد و در بسیاری از گزارش ها از 
نتایج مدل ها میانگین گیری می شود )هزار 
علامــت تعجب!(مفاهیم ارزش گذاری در 
بازارهای مالی ایــران از پایه های حقوقی 
و قوانین مقرراتی درســت و محکمی هم 

برخوردار نیستند.

مزد۱۴۰۳درکما

یک بام و دو هوای دولت در تعیین سبد معیشت
پشتپردهورودچینیهابهبازارمسکنایران

بوی تهاتر نفتی می آید؟

صفحه 3

ما را دنبال کنیدیکشنبه      13  اسفند 1402     سال هشتم     شماره 1538      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

ازسویسخنگویستادانتخاباتکشور
نتایج رسمی اولیه انتخابات مجلس در تهران 

اعلام شد

رئیساتاقمشترکبازرگانیایرانوچینعنوانکرد
 آغاز اجرای بخش اقتصادی سند ۲۵ ساله

 ایران و چین

مدیرعاملآبفایکشور:
۳۳۹ شهر کشور دچار تنش آبی هستند

مدیرعاملصندوقضمانتسرمایهگذاریصنایعکوچک:
اولین ضمانت نامه تامین مالی جمعی صادر شد
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معلولان در مجلس یازدهم نماینده ای نداشتند
رویا بابائی افــراد دارای معلولیت با وجود مشــارکت حداکثــری در انتخابات 
مجلس یازدهم عملًا دلســوز، حامــی و نماینــده ای در این مجلس نداشــتند. 
فراکســیون حمایت از معلولانِ مجلس فرمالیته بود و مجلس نشینان به استثنای 
چند نفر معدود در این سالها نه از مشــکلات معلولان مطلع شدند، نه از تجمعات 

اعتراضی آنها و نه در صورت اطلاع به آن وقعی نهادند.

یادداشت

ایران آمادگی تبدیل شدن 
به هاب انرژی را دارد

صفحه 2

صنعت

 معاون صنایــع عمومــی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفــت: برای اولین بار میزان اشــتغال 
صنعتی کشــور به عدد ۸ میلیون و ۴۶۷ هزار نفر 
رســیده که این امر در تاریخ اشتغالزایی صنعتی 

بی سابقه بوده است.
محمد مهدی برادران اظهار داشــت: مجلس در 
حوزه اقتصاد بســیار اثر گذار است، چه در حوزه 
ثبات بخشی در اقتصاد و چه در حوزه تولید ملی، 
لذا صنعت گــران نمایندگانی که خودشــان به 

تولید ملی باور داشته باشند را انتخاب کردند.
معاون صنایع عمومــی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: نمایندگان مجلس در اســتان ها 
نســبت به تعطیلی واحدهای صنعتی که دولت 
ســیزدهم به دنبــال احیای آنها رفتــه توجهی 
داشته باشــند تا با راه اندازی این مراکز صنعتی 
، بخش صنعت و کارگــران کارخانجات بتوانند 
فعالیت های خــود را برای تولید بیشــتر ادامه 

دهند .

بــرادران گفت : جامعــه صنعتی بــه انتخابات 
مجلس شورای اسلامی حساس اســت و از این 
رو در انتخابات مجلس شــورای اسلامی شرکت 

حداکثری داشتند. 
حتی با هماهنگی با وزارت کشــور برای حضور 
مدیران و کارگران صنعت در پروســه انتخابات 
تســهیلاتی صورت گرفته که صنعتی ها در عین 
مشــغول بودن بتوانند در انتخابات بعنوان مزد 

انتخاباتی شرکت کنند .

 مشخصات مناقصه :  میزان اشتغال صنعتی کشور به ۸ میلیون و ۴۶۷ هزار نفر رسیده است
مبلغ تضمینمبلغ برآورد )ریال/ارز( شماره فراخوانشرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

2002093985001354375/000/000/00016/200/000/000دیزل ژنراتور0207948026شرکت ملی حفاری ایران
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نایبرئیسمجلسشورایاسلامی:

امیدوارم با هماهنگی و همدلی قدردان اعتماد مردم باشیم

رئیسیدرنشستمجمعسرانکشورهایصادرکنندهگاز:

ایران آمادگی تبدیل شدن به هاب انرژی را دارد

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 2
شماره۱5۳8 ۱۳اسفند۱۴۰2 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه

ازسویسخنگویستادانتخاباتکشور؛
نتایج رسمی اولیه انتخابات مجلس در تهران 

اعلام شد
سخنگوی ستاد انتخابات کشــور، جزییاتی از نتایج انتخابات مجلس 

دوازدهم در شهر تهران اعلام کرد.
 »محسن اسلامی« سخنگوی ســتاد انتخابات کشور با حضور در جمع 
خبرنگاران حاضر در وزارت کشــور، نتایــج آرای انتخابات مجلس در 
حوزه انتخابیه تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس تا این لحظه 

را اعلام کرد.
بر اســاس اعلام محسن اسلامی، تا این لحظه )ســاعت ۱۲( که ۱۹۶۰ 
شعبه از ۵۰۰۰ شعبه شمارش شده است، نتایج )نام های نامزدهای در 

صدر( با ذکر تعداد آرای کسب شده به شرح ذیل است:
۱. سیدمحمود نبویان ۱۱۹۹۱۴ رای

۲. حمید رسایی ۱۰۳۱۷۷ رای
۳. امیرحسین ثابتی منفرد ۹۷۶۵۳ رای

۴. محمدباقر قالیباف ۹۴۸۵۵ رای
۵. روح اله ایزدخواه ۸۲۲۴۲ رای

۶. رضا تقی پور انوری ۸۱۹۱۱ رای
۷. مرتضی آقاتهرانی ۸۰۹۸۹ رای

۸. منوچهر متکی ۸۰۹۸۸ رای
۹. مهدی کوچک زاده ۷۵۴۱۴ رای
۱۰. اسمعیل کوثری ۷۴۱۰۰ رای

۱۱. سیدعلی یزدی خواه ۶۸۹۷۳ رای
۱۲. کامران غضنفری ۶۳۶۰۵ رای

۱۳. علی خضریان ۶۳۴۵۹ رای
۱۴. مالک شریعتی نیاسر ۶۳۲۱۸ رای

۱۵. احمد نادری ۶۱۳۵۲ رای
۱۶. ابراهیم عزیزی ۵۸۹۰۷ رای
۱۷. سمیه رفیعی ۵۶۵۵۰ رای

۱۸. پیمان فلسفی ۵۶۵۳۴ رای
۱۹. محمد سراج ۵۵۳۷۸ رای

۲۰. ابوالقاسم جراره ۵۴۰۳۹ رای

۲۱. زینب قیصری ۵۱۹۹۲ رای
۲۲. ابوالفضل ظهره وند ۵۱۹۵۸ رای

۲۳. ریحانه اخلاقی ۵۱۵۶۷ رای
۲۴. حسین نجابت ۵۰۵۸۵ رای

۲۵. عبدالحسین روح الامینی نجف آبادی ۴۹۸۱۷ رای
۲۶. صالح اسکندری ۴۷۳۵۷ رای

۲۷. زهره سادات لاجوردی ۴۶۷۱۶ رای
۲۸. سیدمرتضی محمودی ۴۶۱۱۸ رای

۲۹. علیرضا سلیمی ۴۵۹۸۶ رای
۳۰. زهره طبیب زاده نوری ۴۴۰۵۲ رأی

توسطستادانتخاباتکشورانجامشد
اعلام رسمی نتایج انتخابات ششمین مجلس 

خبرگان رهبری
نتایج شــمارش آرا انتخابات مجلس خبرگان رهبری به صورت رسمی 
اعلام شد. ســتاد انتخابات کشور از صبح روز شــنبه نتایج شمارش آرا 
انتخابات ششــمین دوره مجلس خبرگان رهبری را برای اطلاع ملت 
شریف ایران اسلامی منتشــر می کند که بر اســاس آخرین اطلاعات 

دریافتی، این گزارش به روز رسانی می شود.
با پایان یافتن انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی و 
ششــمین دوره مجلس خبرگان رهبری در ســاعت ۰۰/۲۴ دیشب، 
شــمارش صندوق های شــهری و روســتایی ۳۱ اســتان آغاز شده و 

همچنان ادامه دارد.
استان قم

سید محمد سعیدی گلپایگانی ۲۶۰۹۵۴
خراسان جنوبی

سید ابراهیم رییس الساداتی ۲۷۵۴۶۳
بوشهر

سید هاشم حسینی ۲۵۴۱۷۶ از ۲۷۰۷۴۹
گیلان

رسول فلاحتی ۳۲۱۶۲۴، سید علی حسینی ۲۱۷۱۷۹، علی کاظمی 
۱۲۸۹۲۱، رضــا رمضانی ۲۲۳۷۲۴ رأی از ۵۶۵۳۲۱ موفق شــدند به 
عنوان نمایندگان خبرگان در گیلان توانســتند به مجلس خبرگان راه 

پیدا کنند.
یزد

ابوالقاسم وافی ۱۴۸۱۳۲ رأی از ۲۸۹۳۰۹
سمنان

محمدمهدی میرباقری ۱۷۵۱۵۲ رأی از ۱۹۱۴۸۰
کرمان

سید احمد خاتمی ۵۷۸۷۷۹
احمد شیخ بهایی ۳۵۷۴۲۰ و امین اله علی مرادی با ۹۰۸۸۱۱ رأی

دراطلاعیهشماره۷هیاتنظارتمنتشرشد
 جزییات نحوه شکایت نامزدان از نحوه

 برگزاری انتخابات
هیأت مرکزی نظارت بــر انتخابات در اطلاعیــه ای از نامزدهایی که از 
نحوه برگزاری انتخابات شکایت داشته باشند، خواست شکایت مستند 
خود را اعلام نمایند. هیأت مرکزی نظارت بــر انتخابات در اطلاعیه ای 
از نامزدهایی که از نحوه برگزاری انتخابات شــکایت داشــته باشــند، 

خواست شکایت مستند خود را اعلام نمایند.
متن اطلاعیه شــماره ۷ هیأت مرکزی نظارت ششمین دوره انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری و دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شــورای 

اسلامی به شرح زیر است:
به استناد تبصره )۱( ماده ۸۶ قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
تبصره )۱( ماده ۲۵ قانون انتخابات مجلس خبرگان رهبری نامزدهایی 
که از نحوه برگزاری انتخابات شــکایت داشته باشند می توانند حداکثر 
تا تاریخ ۱۷/۱۲/۱۴۰۲ شــکایت مســتند خود را تنها از طریق آدرس 

الکترونیک زیر به شورای نگهبان اعلام نمایند.
تارنمای سامانه داوطلب به آدرس الکترونیکی:

https://davtalab.shora-gc.ir
هیأت مرکزی نظارت ششمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری 

و دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی

تریبون

با مشخص شــدن نتایج این دوره از انتخابات مجلس 
شاهد عدم توفیق برخی چهره های مطرح در راهیابی 

به خانه ملت بودیم.
  انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی 
ســاعت ۲۴ جمعه ۱۱ اســفند ماه خاتمــه یافت؛ با 
مشــخص شــدن نتایج این دوره از انتخابات مجلس 
شاهد عدم توفیق برخی چهره های مطرح در راهیابی 

به خانه ملت بودیم.
»محمدرضــا باهنــر« دبیــرکل جامعــه اســلامی 
مهندسین، نماینده هفت دوره مجلس شورای اسلامی 
و از اعضای مؤثر شورای وحدت در این دوره از انتخابات 
و پــس از دو دوره فاصله از نمایندگــی مجلس ابتدا از 

حوزه انتخابیه تهران اعلام کاندیداتوری کرد.
گمانه زنی هایی بر سرلیســتی او در فهرست انتخاباتی 
شورای وحدت مطرح شــد که با نزدیک شدن به زمان 
برگزاری انتخابات و گرم شــدن تنــور انتخاباتی، گویا 
باهنر پیش بینی کرد که شــورای وحدت بخت زیادی 
برای موفقیت صــد درصدی در تهران نــدارد، پس با 
صدور بیانیه ای از انتقال حوزه انتخابیه خود به شــهر 

زادگاهش یعنــی کرمان خبــر داد و دعوت 
همشــهریانش را از دلایل ایــن تغییر حوزه 

انتخابیه برشمرد. 
حال با مشخص شــدن نتایج آرای این شهر، 
باهنر با حدود ۲۱ هزار رأی نفر چهارم شــد 
و از راهیابــی به کرســی نمایندگی مجلس 

بازماند.
دیگر کرمانی مطــرح »محمدرضــا پورابراهیمی« از 
اعضای نسبتاً جوان حزب موتلفه اســت؛ وی با سابقه 
ســه دوره پیاپی نمایندگی مجلس از حــوزه انتخابیه 
کرمان و راور و ریاست کمیســیون اقتصادی مجلس، 
از افــراد ذی نفوذ مجلس به شــمار می رفت که در این 
دوره با کســب حدود ۵۲ هزار رأی به عنوان نفر ســوم 
حوزه انتخابیــه خود برگزیده شــد و منتخب اکثریت 
مردم کرمان و راور واقع نشــد که به همین ســبب در 
دوازدهمیــن دوره شــاهد حضــور او در خانــه ملت 

نخواهیم بود.
»محمدباقر نوبخت« دبیرکل حزب اعتدال و توســعه 
با ســابقه ۴ دوره نمایندگی مجلس از حــوزه انتخابیه 

رشــت و خمام و ۸ ســال حضور در دستگاه 
اجرایی دولت تدبیر و امیــد، در این دوره، از 
حوزه انتخابیه تهران ثبت نــام نمود و تأیید 
صلاحیت شــد. در حالی کــه نوبخت طی 
نشســتی با خبرنگاران از جمــع بندی برای 
صدور لیســت انتخاباتی در تهران خبر داده 
بود، در فاصلــه ۲۱ روز مانده بــه برگزاری 
انتخابات تصمیم به تغییر حوزه انتخابیه اش به شــهر 
رشت و خمام گرفت، چراکه شــانس خود را برای رأی 
آوردن از این حوزه بیشــتر می دید اما با مشخص شدن 
نتایج انتخابات، نام نوبخت در میان منتخبان رشــت و 

خمام به چشم نمی خورد.
»علی اصغر عنابستانی« نماینده دوره یازدهم مجلس 
از حوزه سبزوار بود که نامش با سیلی زدن به یک سرباز 
راهنمایی و رانندگی در شــهر تهران کــه در خط ویژه 
جلوی ماشــین او را گرفته بود بر ســر زبان هــا افتاد. 
موضوع »سیلی زدن به ســرباز« بالاخره در این دوره از 
انتخابات گریبان گیر عنابستانی شد و منتخب اکثریت 
مردم ســبزوار در دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 

واقع نشد.
»حسن نوروزی« که سابقه حضور در دوره های هشتم، 
دهم و یازدهم مجلس شورای اســلامی را در کارنامه 
دارد، از راهیابی به مجلس دوازدهم بازماند و حســن 
قشقاوی، سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه، از حوزه 

رباط  کریم و بهارستان راهی مجلس شد.
»محمدحســین رنجبران« مجری اسبق صداوسیما 
هم کــه کاندیدای مجلس از ســاوجبلاغ شــده بود، 
نتوانست آرای لازم را برای رسیدن به بهارستان کسب 

کند.
در انتخابات ششــمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
نیز مردم مازندران از بین پنــج نامزد به ترتیب آیت الله 
محمدباقر محمــدی لایینی، آیت الله علــی معلمی، 
آیت الله ســید رحیــم تــوکل و آیت الله ســید صادق 
پیشــنمازی را به عنوان نمایندگان خود در ششمین 
دوره مجلس خبرگان رهبــری انتخاب کردند و به این 
ترتیب »آیت الله صادق آملی لاریجانی«، رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام نیز از حضور مجدد در مجلس 

خبرگان باز ماند.

انتخابات

خریدار  نایــب رئیس مجلس شــورای 
اســلامی با قدردانــی از حضور مــردم در 
انتخابات گفــت: اکنون دیگــر رقابت های 
انتخاباتی پایان یافته اســت. امیــدوارم با 
هماهنگــی، همدلی و صمیمیــت بتوانیم 
قدردان اعتمــاد مردم در عرصــه تقنین و 
نظارت و کمک به دولــت انقلابی و مردمی 
و حرکــت در جهت تحقق بیانیــه گام دوم 

انقلاب باشیم.
متن پیام حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری 
منتخب قم در مجلس دوازدهم به شرح زیر 

است:
حِیمِ حْمنِ الرَّ ِ الرَّ »بسِْمِ اللهَّ

ی هَدَانـَـا لهَِذَا وَمَــا کُنَّا  ـذِ »الحَْمْــدُ لِلهّ الّـَ
لنَِهْتَدِیَ لوَْلا أنَْ هَدَانـَـا الّله« خداوند منان 
و قادر متعال را شــاکرم که بــاز هم مانند 
همیشــه، پرتو الطاف کریمانه خویش را بر 
سر مردم شریف و خداجوی ایران اسلامی 

گســترانید، تا یکبار دیگر، با درکی عمیق 
و بصیرتی نافذ، و لبیکــی مومنانه به ندای 
رهبر عظیم الشــأن و حکیم فرزانه انقلاب 
اســلامی حضرت آیــت الله العظمی امام 
خامنــه ای مدظله العالی، با مشــارکت پر 
شــکوه خویش در یازدهمیــن انتخابات 
مجلس شورای اسلامی، حماسه ای عظیم 
بیافریننــد و تلاش چند ســاله اســتکبار 
جهانی و ایادی داخلی و خارجی آنان را، در 
مأیوس ساختن مردم از دخالت در تعیین 
سرنوشــت خویش، مهر ابطالی برجســته 

زنند.
به ســهم خویش و به عنوان منتخب و خادم 
کوچک مردم شریف و ولایتمدار استان قم 
در خانه ملــت، از نقش برجســته حضرات 
مراجــع عظام تقلیــد، »متع الله الاســلام 
والمسلمین بطول بقاء وجودهم الشریف«، 
مردم غیور، انقلابی و با شــور و شعور استان 

قم صمیمانه تقدیر و تشــکر می کنم. تلاش 
شــبانه روزی، مســتمر و مخلصانــه کلیه 
مسئولین، فعالان و دست اندرکاران خدوم 
برگزاری انتخابات، اعم از: اجرایی، نظارتی 
و امنیتی، نظامی و انتظامی عزیزان ســپاه و 

بسیج را ارج می نهم.

از رســانه ملی، صدا و ســیمای استان قم و 
همه اصحاب رســانه که از ماه هــا پیش با 
اطلاع رســانی، برنامه های بصیرتی و تقابل 
با هجمه های تخریبی و شــیطانی غولهای 
رسانه ای دشمن، شــور انتخاباتی و زمینه 
شناخت مردم عزیز از داوطلبان نمایندگی 
مجلس شورای اســلامی را فراهم ساختند، 
با همه وجود سپاســگزارم. از همه نامزدها 
و داوطلبان عزیز و ارجمنــدی که با حضور 
در عرصه رقابت های انتخاباتی نقش بسیار 
مهمی را در مشــارکت حداکثری رقم زدند 

کمال تشکر را دارم.
برای بــرادران عزیــزم جناب آقــای دکتر 
رئیسی و جناب حجت الاسلام والمسلمین 
دکتر روانبخش نمایندگان محترم منتخب 
مردم نجیب و ارزش مدار حریم أهل البیت 
علیهم السلام و مجاورین کریمه اهل البیت 
حضرت فاطمه معصومه ســلام الله علیها، 

ضمن تبریک کسب اعتماد موکلین معزز و 
راهیابی به عرصــه ای دیگر از خدمتگزاری، 

آرزوی توفیق روز افزون دارم.
اکنون دیگر رقابت هــای انتخاباتی پایان 
یافته و این بنــده ناچیز خدا، خود را خادم 
همه ملت عزیز می دانــم و امیدوارم که با 
هماهنگی، همدلــی و صمیمیت دو عزیز 
دیگــر منتخب ملت، دســت در دســت 
هــم بتوانیم قــدردان اعتمــاد این مردم 
شــریف بوده و در عرصه تقنین و نظارت 
و کمک به دولــت انقلابــی و مردمی در 
حل مشکلات کشوری و اســتانی، تبعیت 
از اوامر و منویــات امامین انقلاب، حرکت 
در جهت تحقق بیانیــه گام دوم انقلاب و 
استمرار راه نورانی شــهیدان گرانقدرمان 
رسالت خطیر و وظایف ســنگین خویش 
را ایفــا نماییم. والســلام علیکم و رحمت 

الله و برکاته«

کدام یک از چهره های شاخص به مجلس دوازدهم راه نیافتند؟

خریدار   رئیس جمهور با اشــاره به اینکه 
کسانی که امروز ســکوت می کنند، بدون 
تردید فردا سیلی ســختی خواهند خورد، 
گفت: امروز فلسطین معیار انسانیت، اخلاق 

و وجدان جامعه بشری است.
 »آیــت الله ســید ابراهیــم رئیســی« 
رئیس جمهور طی ســخنانی در نشســت 
مجمع سران کشــورهای صادر کننده گاز 
)GECF(، با بیــان اینکه در ابتــدا مایلم 
درباره فلسطین، موضوع مهم جهان اسلام 
و بشریت ســخن بگویم، گفت: نظام سلطه 
غربی که بر پایه اســتعمار کشــورها شکل 
گرفت، امــروز از همیشــه ضعیف تر و تهی 
از معنا شــده و بقای خود را بر تداوم رابطه 

سلطه گر و سلطه پذیر می داند.
وی افــزود: ملــت هایی چون ملــت غیور 
الجزایر توانســتد با مقاومت و جانفشــانی 
یک میلیون شــهید خود را از زیر بار گران، 
رها سازند ولی سنگینی این بار همچنان بر 
دوش برخی ملت ها از جملــه ملت مظلوم 

فلسطین احساس می شود.
رئیس جمهور تاکید کرد: تردیدی نیســت 
که تأسیس رژیم صهیونیســتی یک پروژه 
اســتعماری بود تا ســلطه و نفوذ غرب در 
منطقــه ما حفظ شــود و اینکــه که برکت 
مقاومت ملت فلســطین، ســتون های این 
پادگان شیشه ای فرو ریخته و ضربات ترمیم 
ناپذیری بر پیکره آن وارد شــده، بر همگان 
واجب است که از آن ملت مظلوم و مقتدر به 

هر شیوه ممکن حمایت کنند.

سکوت کنندگان در قبال 
جنایت صهیونیست ها سیلی سختی 

خواهند خورد
رئیسی با بیان اینکه جنگ کنونی، رویارویی 
محور شــرارت در برابر محور شرافت است، 
اظهــار کرد: در یــک طرف جبهه ارتشــی 
است که منتظر اسلحه و بمب های بیشتر و 
قوی تر از طرف آمریکایی هاســت و از طرف 
دیگر جبهه، کودکانی هســتند که دلتنگ 

یک لقمه نان شده اند.
وی با اشاره به اینکه کسانی که امروز سکوت 
می کنند، بدون تردید فردا ســیلی سختی 
خواهند خورد، تاکید کرد: امروز فلســطین 
معیار انســانیت، اخلاق و وجــدان جامعه 
بشری اســت، در حالی که آمارهای رسمی 
از شــهادت بیش از ۳۰ هزار زن و کودک به 
دست تروریست های صهیونیست حکایت 
دارد، هزاران نفر نیز چند ماه اســت که زیر 
آوارها مانده اند و بمبــاران بی وقفه فرصتی 

برای بیرون کشــیدن اجســاد آنها فراهم 
نکرده است.

رئیس جمهور گفت: بدتــر آنکه صدها هزار 
نفر زن و کــودک نیز به خاطر ســوء تغذیه 
و بیماری بــا مرگ دســت بــه گریبانند؛ 
سیاســت های آمریــکا، غزه را در آســتانه 

قحطی جدید قرار داده است.

امروز فریاد عدالت خواهی مردم 
جهان به نفع فلسطینیان بلند است

رئیسی با بیان اینکه شورای امنیت سازمان 
ملل که طبق منشــور ملــل متحد، ضامن 
صلح و امنیت معرفی شــده اســت به دلیل 
حمایت هــای بی دریغ آمریکا از ماشــین 
جنگی رژیم صهیونیستی از برقراری آتش 
بس در غزه ناتوان مانده است، گفت: آمریکا 
در حمایت سیاســی، تسلیحاتی و رسانه ای 
از تروریسم سازمان یافته رژیم صهیونیستی 
ســنگ تمام گذشــته اســت و بمب های 
آمریکایــی و اروپایــی از آرمان فلســطین 

انتقام می گیرند.
وی تاکید کــرد: آمریکا اگر واقعــا به دنبال 
عدم گسترش جنگ اســت باید از ریاکاری 
و دروغگویی دســت بردارند و ارسال سلاح 
و بمب برای کشتار فلســطینیان را متوقف 

کنند.
فریادهــای  افــزود:  رئیس جمهــور 
عدالت خواهی به نفع مــردم مظلوم غزه از 
سراســر جهان و از آمریکای لاتین تا آفریقا 

و اروپا بلند است.

رئیســی گفت: فاجعه قتل عــام ده ها تن از 
مردم مظلوم و گرســنه که بــرای تهیه غذا 
تجمع کرده بودند، اما بــا حملات عامدانه 
ارتش تروریستی اســرائیل به خاک و خون 
کشــیده شــدند غیر قابل تحمل و نیازمند 

برخوردی بازدارنده و بین المللی است.
وی با بیان اینکه ظرفیت های ایجاد شــده 
در صنعت گاز ایران زمینه مناســبی برای 
کشورهای عضو مجمع در حوزه بالادستی 
و پایین دســتی گاز طبیعــی و تجارت آن 
نیز ایجاد کرده اســت، گفت: از این فرصت 
اســتفاده کرده و از ســرمایه گــذاران بین 
المللــی و کشــورهای عضو مجمــع برای 
حضور در پروژه های بخــش انرژی ایران از 
جمله پروژه های بخــش گاز طبیعی دعوت 

می کنم.
رئیس جمهــور تاکید کرد: شــرکت های 
دانش بنیان ایرانی می تواننــد در تعامل یا 
کشورهای عضو مجمع و در قالب مدل های 
جدید مشــارکت و نمونه موفقــی را خلق 

کنند.

پیشنهادی به دبیرخانه مجمع سران 
کشورهای صادر کننده گاز

رئیســی افزود: بر این اســاس، جمهوری 
اسلامی از کشــورهای عضو مجمع دعوت 
می کند برای تبادل اطلاعات و تجربیات در 
حوزه اســتخراج، فرآوری، انتقال و تجارت 
گاز و و فناوری  هــای مرتبط همکاری های 
نظام منــدی را برای ســرمایه گذاری های 

مشترک در صنعت گاز آغاز کنند.
وی گفــت: پیشــنهاد می کنــم دبیرخانه 
مجمع، سازوکاری برای تبادل دانش فنی و 
تجربیات کشورهای عضو در صنعت گاز را به 
کار گیرد تا شــاهد برخورداری همه اعضا از 

ظرفیت های یکدیگر باشیم.
رئیس جمهور با بیان اینکــه جهان بیش از 
هر زمان دیگــری نیازمند همگرایی جوامع 
و همفکری دولت ها و مجامــع بین المللی 
برای عبور از این چالش ها و حرکت در مسیر 
توســعه یافتگی و کمک بــه حفظ طبیعت 
و ایجاد آینــده ای بهتر اســت، اظهار کرد: 
استفاده صحیح و فراگیر از منابعی همچون 
گاز طبیعی به عنوان سوختی پاک، ایمن و 
کارا نقش مهمی در ایــن عرصه ایفا خواهد 

کرد.
رئیســی گفت: تعریف مســیرهای جدید 
تجــارت گاز طبیعــی ضــروری اســت، 
سیاســت های نوینی در دستور اعضای این 
مجمع قرار گیــرد تا در راســتای افزایش 
صرفه های اقتصادی و ســرمایه گذاری های 
مشترک شرایط لازم برای انحصارزدایی در 
فناوری های مرتبط با تجارت گاز تســهیل 

گردد.

اعلام آمادگی ایران برای تبدیل شدن 
به هاب انرژی منطقه

وی افزود: جمهوری اســلامی ایران با اتکا 
به ذخایــر عظیــم گاز طبیعــی، موقعیت 
ترانزیتی و فناوری بــالای خود قصد دارد با 

توسعه همکاری های ۲ و چندجانبه با همه 
کشورها در بازار جهانی گاز نقشی متناسب 

با این ظرفیت ها پیدا کند.
رئیــس جمهــور با بیــان اینکــه راهبری 
منطقه ای ما افزایش تولیــد و صادارات گاز 
طبیعی و دسترسی هرچه بیشتر ملت های 
منطقه به ایــن انرژی پــاک و ارزش آفرین 
اســت، گفت: جمهــوری اســلامی ایران 
آمادگی تبدیل شدن به هاب انرژی منطقه 
و مســیری امن برای توزیــع و ترانزیت گاز 
بین تولیدکننــدگان و بازارهای مصرف را 

دارد.
 نشســت ســران کشــورهای عضو مجمع 
کشــورهای صادرکننده گاز هر دو ســال 
یکبــار برگزار می شــود، دوحــه )قطر( در 
سال ۲۰۱۱ میلادی، مســکو )فدراسیون 
روســیه( در ســال ۲۰۱۳ میلادی، تهران 
)جمهوری اســلامی ایران( در سال ۲۰۱۵ 
میلادی، ســانتاکروز )بولیوی( در ســال 
۲۰۱۷ میلادی، مالابو )گینه اســتوایی( در 
سال ۲۰۱۹ میلادی، دوحه )قطر( در سال 
۲۰۲۲ میــلادی به ترتیب میزبــان ۶ دوره 

گذشته نشست بوده اند.
مجمع کشورهای صادرکننده گاز سازمان 
تازه بنیانی اســت که ایران، روســیه، قطر و 
تعــدادی از دیگر کشــورهای صادرکننده 

گاز، در ۲۳ دسامبر ۲۰۰۸ تأسیس کردند.
از زمان تأســیس این مجمــع تاکنون ۲۵ 
نشســت در ســطح وزیران و ۶ نشست در 

سطح سران برگزار شده است.
ایران یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان گاز 
جهان و از بنیانگذاران جی ئی ســی اف است 
که دو دوره دبیرکلی این مجمع را عهده دار 

بوده است.
کشــورهای الجزایر، بولیــوی، مصر، گینه 
اســتوایی، ایران، لیبــی، نیجریــه، قطر، 
روسیه، ترینیداد و توباگو، امارات و ونزوئلا، 
۱۲عضو اصلی جی ئی ســی اف هســتند و 
آنگولا، جمهوری آذربایجان، عراق، مالزی، 
موریتانی، موزامبیک و پــرو به عنوان ناظر 
در مجمــع کشــورهای صادرکننــده گاز 
شرکت می کنند.اعضای مجمع کشورهای 
صادرکننــده گاز ۳۹ درصــد از تولید گاز 
جهان، ۶۹ درصد از ذخایر گازی جهان، ۴۰ 
درصد از انتقال گاز بــا خط لوله و ۵۱ درصد 
از تجارت گاز طبیعی مایع شده )ال ان جی( 
را در اختیار دارند.شایان ذکر است که ایران 
میزبان هشتمین نشست سران کشورهای 
صادرکننــده گاز در ســال ۲۰۲۷ میلادی 

خواهد بود.
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 فرصت دریافت سود سهام عدالت متوفیان 
در سال ۱۴۰۲ تمدید شد

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه از 
تمدید یک هفته ای برای دریافت سود ســهام عدالت متوفیان در سال 

۱۴۰۲ خبر داد.
محمد باغستانی مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی گفت: وراث 
متوفیان سهام عدالت حداکثر تا روز ۱۷ اسفندماه جاری فرصت دارند 
تا با ثبت نام در سامانه میراث در فهرست دریافت کنندگان سود سهام 

عدالت سال ۱۴۰۲ قرار گیرند.
وی اظهار داشــت: وراث متوفیان ســهام عدالت با مراجعه به شــعب 
شــرکت های »کارگزاری های منتخب و یا بانک های ملی ایران، ملت، 
پارســیان و تجارت« می توانند فرایند ثبت نام خود را در سامانه میراث 

انجام دهند.
باغســتانی در خصوص زمان واریز مرحله دوم سود سهام عدالت گفت: 
سازمان بورس و اوراق بهادار و شرکت سپرده گذاری مرکزی مکاتبات 
لازم را با شــرکت های سرمایه پذیر ســهام عدالت انجام داده تا شرایط 

برای واریز سود در روز های پایانی سال مهیا شود.
مدیرعامل شــرکت ســپرده گذاری مرکزی افزود: حدود یک میلیون 
سهامدار ســهام عدالت همچنان با مشکل شماره شــبای معتبر بانکی 
روبرو هســتند که این افــراد می توانند بــا ثبت نام و یا به روز رســانی 
اطلاعات خود در سامانه ســجام )Sejam.ir( در فرایند دریافت سود 

قرار بگیرند.

رئیساتاقمشترکبازرگانیایرانوچینعنوانکرد

 آغاز اجرای بخش اقتصادی سند ۲۵ ساله
 ایران و چین

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین گفت: مرحله اجرایی بخش 
اقتصادی ســند جامع همکاری های ۲۵ ساله ایران و چین آغاز شده و با 

این اتفاق به رکوردهای تاریخی تجارت دو کشور خواهیم رسید.
مجیدرضا حریــری با بیان اینکه تا ســال ۲۰۱۴ روابط ایران و چین 
صعودی بود، گفت: رکود روابط دو کشــور مربوط به ســال ۲۰۱۴ 
اســت که مبادلات تجاری بــه ۵۱.۸ میلیارد دلار رســید. با توجه به 
اینکه عمده مراودات ایران با چین در قالب نفت خام و میعانات است، 
بعد از ســال ۲۰۱۴ با کاهش قیمت نفت، روند تجاری دو کشور نزولی 

بود.

وی در گفت وگو با اتاق ایران آنلاین با بیان اینکه بخش عمده صادرات 
غیرنفتی ایران هم بر پایه محصولات نفتی اســت و بــه همین دلیل 
قیمت نفت همیشــه بر روابط تجاری ایران با کشورهای دیگر به ویژه 
چین اثر گذار اســت، گفت: اما در دو ماه اخیر روند کاهشــی تجارت 
ایران و چین، به دلیل تغییر در قیمت نفــت و اندازه فروش نفت ایران 
به چین تغییر کــرد و امیدوارم بــه رکود تاریخی مــراودات تجاری 

برسیم.
حریری همچنین گفت: از سفر ســال گذشته رئیس جمهو به چین هم 
فصل تازه ای از روابط بین ایران و چین شــروع شد که مربوط به مرحله 
اجرایی بخش اقتصادی سند جامع همکاری های ۲۵ ساله ایران و چین 

در بخش اقتصادی است.
وی افزود: در حوزه اقتصاد، نمود روابط دو کشــور را با پروژه هایی 
که عمومی اعلام شــده، مانند ورزشــگاه آفتاب و فاز دو فرودگاه 
امام خمینــی)ره( که قرار اســت چینی ها بســازند بــه تدریج 
می بینیــم. همچنین تا پایان بهــار چندین پــروژه دیگر هم بعد 
از پایان مذاکرات، از طریق مراجع ذیربط اعــلام عمومی خواهد 

شد.

مدیرعاملصندوقضمانتسرمایهگذاریصنایعکوچک:
اولین ضمانت نامه تامین مالی جمعی صادر شد

مدیرعامل صندوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع کوچک گفت: پس 
از مذاکرات و پیگیری هــای متوالی، اولین ضمانت نامــه تأمین مالی 

جمعی در صندوق صادر شد.
محمدحســین مقیســه درباره صــدور اولیــن ضمانت نامــه تأمین 
مالی جمعــی گفت: از آنجا که صنایع تولیدی کشــور طی ســال های 
اخیر با مشکلات مالی بســیاری رو به رو شــده اند؛ »صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری صنایع کوچک« به دنبال راه هایی اســت تــا بتواند با 
اســتفاده از روش های نوین تأمین مالی قدمی در راســتای حمایت از 

صنایع تولیدی کوچک بردارد.
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک خاطرنشان 
کرد: صندوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع کوچک از سال گذشته، 
به واسطه سیاست انقباضی بانک ها در ارائه تســهیلات و رسالت خود 
در کمک به صنایع کوچک در تأمین مالی طرح هــا، اقدام به مطالعات 
کارشناسی و مذاکره با فعالان بازار ســرمایه به ویژه »سکوهای تأمین 
مالی جمعی« و همچنین فرابورس کرده اســت. پس از آن جنبه های 
مختلف این نوع تأمین مالی و ریســک های آن مورد بررسی قرار گرفت 
و در نهایت ضمانت نامــه جدیدی با عنــوان »ضمانت نامه تأمین مالی 
جمعی« که شــباهت زیادی با ضمانت نامه اعتباری ســنتی صندوق 

دارد، طراحی شد.

وی تصریح کرد: با کمک این نوع ضمانت نامه، صنایع کوچک می توانند 
برای ســرمایه در گردش مورد نیاز خود، اقدام به تأمین مالی از طریق 
ســکوهای تأمین مالی جمعی به پشــتوانه ضمانت نامه های صندوق 

کنند.
بر اساس اعلام صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک، مقیسه 
گفت: طبق گزارش »اتحادیــه صندوق های ضمانت بنگاه های کوچک 
و متوســط دنیا« )AECM(، یک صندوق ضمانت در بلژیک این نوع 
ضمانت نامه را صادر می کند و صندوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع 
کوچک در این حــوزه جز صندوق های پیشــگام در منطقه خاورمیانه 

است.

بازار

 وزیر امــور اقتصاد و دارایــی گفــت: بالاترین میزان 
شناســایی مودیان جدید مالیاتی در سال های ۱۴۰۰ 
تا ۱۴۰۲ رخ داده است، شناســایی درآمدهای آنان در 
دســتور کار اســت که به تامین مالی بودجه منجر می 

شود.
»سید احســان خاندوزی« در ســیزدهمین همایش 
سیاســت های مالی و مالیاتی ایران اظهار داشت: باید 
به سمت هوشمندســازی نظام مالیاتی حرکت کنیم، 
این امر کوتاه شــدن فرایندها، کاهش مفاسد مالیات 
ستانی و افزایش ظریب ســلامت اداری را برای فعالان 

اقتصادی به دنبال خواهد داشت.
وی گفت: اصلاحات نظــام مالیاتی را تــا پایان دولت 

سیزدهم شاهد خواهیم بود.
وزیر امور اقتصاد و دارایی بیان داشــت: سال هاســت 
یکــی از دغدغه هــای سیاســتمداران و اقتصاددانان 

حرکت از منابــع غیرپایدار ماننــد نفت به 
سمت درآمدهای پایدار است و در این مسیر 

اقدامات خوبی انجام شده است.
وی خاطرنشــان کرد: ســال هــای تحریم 
برای اقتصاد کشــور، فرصتی برای بالابردن 

درآمدهای پایدار دولت شد.
خاندوزی بــا تاکید بر اینکه امروز مســتلزم 

گــذر از دولت با درآمدهــای غیرپایــدار از محل خام 
فروشــی به ســمت دولت با درآمدهای مالیاتی پایدار 
هستیم، ادامه داد: مقاومت هایی پیش روی این اصلاح 
ساختاری بود و در ســال های تحریم نیز شاهد حرکت 

کیفی نبوده ایم.
وی تاکید کــرد: میزان وصول مالیــات مصوب بودجه 
بین سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ محقق شد، تلاش های 
خوبی در اتکای دولــت به درآمدهــای مالیاتی انجام 

شــده و از ۳۰ درصد به بیش از ۴۰ درصد در 
۱۱ ماه امسال رسیده است.

این عضو کابینه دولت سیزدهم با بیان اینکه 
مالیات ســتانی عادلانه و رونــق تولید را در 
نظام مالیاتی دنبال می کنیم، ابراز امیدواری 

کرد که این امر ادامه پیدا کند.
وی تاکید کرد: اگــر منافع دولــت بر رونق 
تولید و تصــرف بازارهــای صادراتی باشــد، منجر به 
مالیات ســتانی می شــود و نظام منافع کشور را تحت 

تاثیر قرار می دهد.
وزیــر امور اقتصــاد و دارایــی افزود: ســنت تاریخی 
درآمدهای غیرپایدار که سال ها در اقتصاد کشور وجود 
داشت، امروز به ســمت مالیات ســتانی و درآمدهای 
پایدار حرکت کرده است؛ از این رو هر قدر بخش تولید 
فربه تر  و شکوفاتر شود، می توانیم از این طریق به رشد 

واقعی اقتصاد دست یابیم.
وی ادامه داد: اتفاق خوبی در ســامانه مودیان و پایانه 
های فروشــگاهی و مالیات بر مجمــوع درآمد در این 
دولت اتفاق افتــاد و امیدواریم در مجلــس قوانین در 

حوزه نظام مالیاتی تصویب شود.
خاندوزی با اشاره به فرهنگ سازی بازیگران اجتماعی 
در نظام مالیاتی، گفت: مدیریت مقاومت ها و اعتراض 
ها در حوزه مالیات، نیازمند همراه کردن آحاد جامعه با 

سیاست های تحولی دولت است.
وی با بیان اینکه تعداد معدود فعالان اقتصادی ســهم 
در پرداخت مالیات داشــته اند، افزود: همکاری خوبی 
بین اتاق های ســه گانه بازرگانی، تعــاون و اصناف و 
سازمان امور مالیاتی وجود دارد. در همین مسیر بخش 
خصوصی به بلوغ خوبی رســیده اســت و نباید تصویر 

غلط در پیشبرد مسایل مالیاتی وجود داشته باشد.

وزیر

فاطمه امیــر احمدی  نماینــده جامعه 
کارگــری وعضــو شــورای عالــی کار 
گفت:فرصت زیادی از دســت رفته وجامعه 
کارگری تقاضا دارد هرچه سریع تر شورای 
عالی کار با محوریت تعیین سبدمعیشــت 
واقعــی ومتعاقــب آن دســتمزد ۱۴۰۳ 

تشکیل جلسه دهد.
 علیرضــا میرغفــاری، نماینــده جامعــه 
کارگری و عضو شــورای عالــی کار درباره 
تعیین سبد معیشت و مزد کارگری ۱۴۰۳ 
به مهر گفت: تا امروز که من با شما صحبت 
می کنم جلسات شورای عالی کار با دستور 
کار ســبد معیشــت و مــزد ۱۴۰۳ برگزار 
نشــده که این موضوع هم مــورد اعتراض 

نمایندگان کارگری است.
وی افزود: فرصــت زیادی از دســت رفته 
و جامعه کارگــری تقاضــا دارد که هر چه 
سریع تر شورای عالی کار با محوریت تعیین 
سبد معیشت واقعی و متعاقب آن دستمزد 

۱۴۰۳ تشکیل جلسه دهد.
وی با بیان اینکه این تأخیــر مورد اعتراض 
جامعه کارگری است، ادامه داد: سخنگوی 
اقتصــادی دولت پــس از پیشــنهاد مزد 
منطقه ای و به حاشیه بردن دستمزد و سبد 
معیشت ۱۴۰۳، هفته گذشــته اعلام کرد 
مزد منطقه ای در دســتور کار شورای عالی 
کار نیست. وزیر امور اقتصادی و دارایی نباید 
بیشــتر از این فرصت ســوزی کند و همان 
طور که یکــی از دغدغه های وزیر بحث مزد 
منطقه ای بود و طی مکاتباتی با وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی به عنوان رئیس شورای 
عالــی کار موضــوع پیگیری می شــد باید 
هرچه ســریع تر پیرو خواســته نمایندگان 
کارگــری با تاکید بــر وضعیت نابســامان 
اقتصــادی حداقل بگیران بــرای برگزاری 
جلسات شورای عالی کار با محوریت تعیین 

سبد معیشت واقعی و دستمزد سال جدید 
مکاتبه کند.

درخواست جامعه کارگری
میرغفاری در پاســخ به این پرسش که آیا 
نماینــده جامعه کارگری موضــوع چرایی 
تأخیر تعیین ســبد معیشت و مزد ۱۴۰۳ را 
پیگیری کرده است، گفت: موضوع پیگیری 
شد حتی در جلســات کمیته مزد که به مزد 
منطقه ای مورد بررسی بود چندین بار اعلام 
کردیم مزد منطقه ای بحث حاشیه ای است 
و بحث اصلی و مهم بحث حداقل دســتمزد 
اســت. بارها تقاضا شد هر چه ســریع تر به 
ســبد معیشــت و متعاقب آن مزد ۱۴۰۳ 
پرداخته شــود که هنوز مقبول واقع نشده 

است.

وی با بیان اینکه این نگرانی وجود دارد برای 
تعیین دســتمزد امســال فرصت کافی در 
اختیار نباشد تا به درســتی به آن پرداخته 
شود، اظهار کرد: ســبد معیشت در کمیته 
مزد که ذیل شورای عالی کار قرار دارد مورد 
بررســی قرار می گیــرد. در نهایت این عدد 

باید به تصویب شورای عالی کار برسد.
وی درباره اعضای کمیتــه مزد عنوان کرد: 
این کمیته با همان ســاختار شورای عالی 
کار اســت که ذیل شــورا بوده و به شــکل 
کارشناسی تر می توان از حوزه های مختلف 
مهمان یا مشــاور دعوت کرد کــه به طور 
شفاف شــبهات و ابهامات مورد بررسی قرار 

گیرد.
وی اضافه کرد: اعضای اصلی کمیته مزد هم 

اعضای شورای عالی کار هستند.

سبد معیشت سبد مطلوب
 و استاندارد نیست

نماینده جامعه کارگری و عضو شورای عالی 
کار درباره تعیین ســبد معیشت و صاحب 
نظران در این خصوص گفت: سبد معیشت 
با ساختار چانه زنی تعیین می شود. هر گروه 
پیشــنهادات خود را مطــرح می کند و در 
نهایت جمع بندی می شود و میانگین سبد 
معیشت ملی اســتخراج شده و بر مبنای آن 

مزد ۱۴۰۳ مشخص می شود.
وی تصریح کرد: ســال گذشــته پیشنهاد 
نمایندگان کارگری عدد حدود ۱۷ میلیون 
و ۷۰۰ هــزار تومان بــود کــه در نهایت در 
شورای عالی کار ۱۳ میلیون و ۹۰ هزار تومان 
تصویب شد. متأسفانه عدد تعیین شده برای 
مزد در ســال گذشته بخش بســیار کمی از 

سبد معیشت را تعیین می کرد؛ ضمن اینکه 
باید تاکید کنیم که ســبد معیشــت ســبد 
مطلوب و استاندارد نیســت و سبد حداقلی 
برای امرارمعاش و بقا زندگی است.وی گفت: 
هر عددی کمتر از ســبد معیشت معضلات 
اجتماعــی و اقتصادی زیادی بــرای جامعه 

کارگری به وجود می آورد.

یک بام و دو هوای نمایندگان دولت
گفتنــی اســت؛ وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی هفتــه پیش در حاشــیه هیأت 
دولت در جمــع خبرنگاران عنــوان کرد، 
حداقل حقوق و دستمزد کارگران را دولت 
مشــخص نمی کنــد. حقوق و دســتمزد 
کارگران از وظایف شــورای عالی کار است. 
جلسات شــورای عالی کار باید برگزار شود؛ 
البته جلســات کارشناســی برگزار شده و 
شاخص ها در دست بررسی است.وی اظهار 
کرد، حداقل حقوق دســتمزد را نه دولت و 
نه وزارت کار مشــخص نمی کند شــورای 
عالی کار که متشــکل از نمایندگان جامعه 
کارگری، کارفرمایی و سه نمایندگان دولت 
است ، مشــخص می کند. امیدوارم بتوانیم 

تصمیم معقول و منطقی بگیریم.

دستمزد 1403 در کما
آخرین جلســه شــورای عالی کار دوشنبه 
۳۰ بهمــن ۱۴۰۲ در محــل وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی برگزار شــد که دو 
موضوع »مزد منطقــه ای« و »اصلاح آئین 
نامه مراجع تشــخیص و حل اختلاف« در 
دستور جلسه قرار داشت. به نظر می رسد در 
حالی که تا پایان ســال زمان زیادی نمانده 
موضوع های حاشــیه ای از اهمیت بیشتری 
نســبت به حقوق جامعه کارگری برخوردار 

است.

وزیر اقتصاد:بالاترین میزان شناسایی مودیان جدید مالیاتی در دولت سیزدهم رقم خورد

پشتپردهورودچینیهابهبازارمسکنایران

بوی تهاتر نفتی می آید؟
مریم فکری  تحلیلگران بازار مســکن در 
واکنش به ورود چینی ها به حوزه ســاخت 
مســکن ایران، می گویند: متاســفانه علی 
رغم همه شعارهایی که داده می شود، هیچ 
مشــکلی حل نشــده اســت، بنابرین قرار 
نیست خارجی ها هم مشکل ما را حل کنند.

 داســتان ســاخت خانه توســط چینی ها 
همچنــان بر ســر زبان هاســت؛ ماجرایی 
که البته اولین بار نیســت که از آن صحبت 
می شــود. یک بار هم دو ســال قبل، یعنی 
پاییز سال ۱۴۰۰ و همزمان با شروع ساخت 
مســکن دولتی، گمانــه ورود چینی ها به 
ســاخت مســکن در ایران مطرح است، اما 
پس از آن، دیگر هیچ صحبتی از آن نبود. تا 
این که حالا، ماجرا شــکل تازه ای پیدا کرده 

است.
حمیدرضــا صارمی، معاون شهرســازی و 
معماری شــهرداری تهران به تازگی درباره 
طرح شهرداری برای ساخت مسکن چینی 
و همچنیــن مذاکرات اولیه بــا چینی ها را 
خبر داده است. بر اســاس این طرح، اراضی 
قهوه ای یا همان زمین های ذخیره )قطعات 
بزرگ متراژ بــالای یک هکتــار( در بافت 
فرسوده تهران، برای »محله سازی« به روش 

کلید به کلید به چینی ها واگذار می شود.
صارمی اعــلام کــرده؛ فرآینــد مذاکره با 
شــرکت های ســاختمانی چینی، صرفا با 
سازندگان بخش خصوصی این کشور است 
و همچنان هم با سفر شهردار تهران به چین 
ادامه دارد. اصل برنامه شهرداری، واگذاری 
زمین های ذخیره بــه چینی ها برای اجرای 
طرح »کلید به کلید« در مناطق پایین شهر 

است.
لطف الله فروزنده، معاون اقتصادی شهردار 
تهران نیز درباره دلیل ساخت مسکن توسط 
چینی هــا در تهران گفته اســت: چینی ها 

را آوردیم در تهــران خانه بســازند، چون 
خودمان تکنولوژی صنعتی ســازی مسکن 

را نداریم.
تکنولــوژی  مــا  داده؛  توضیــح  وی 
نداریــم،  را  مســکن  صنعتی ســازی 
صنعتی ســازی یعنــی اینکــه بــرای ما 
مسکن هایی یک ســاله می ســازند و عمر 
مفید آن از ۴۰ ســال به ۸۰ سال می رسد، 

بنابراین باید انتقال تکنولوژی انجام شود.
فروزنده در عین حال متذکر شــده؛ منابع 
مالی این موضــوع نیز توســط چین انجام 
می شود، چه اشــکالی دارد که سرمایه گذار 
خارجی جــذب کنیم؟ این یک شــاخص 
توسعه برای کشــور اســت. در عین حال، 
وقتی سرمایه گذار چینی می آید، از کارگر، 
مهندس، مصالــح و فولاد ایرانی اســتفاده 
می شــود و پــول در بخش هــای مختلف 
تولیــدی از این طریــق می چرخد.به گفته 
او، باید دانســت که بخش مســکن، بخشی 
اســت که حداقل ۸۰ تا ۹۰ صنعت وابسته 
را فعال می کند. اکنــون به همه بخش های 
خصوصی اعلام کردیم که هر کســی حاضر 
باشد ســرمایه گذاری کند، با آغوش باز از او 
استقبال می کنیم، بدین صورت که زمین و 
پروانه از ما و ســاخت از آن ها، اگرچه اکنون 

نیز این اتفاق افتاده است.

هزینه مسکن دلاری حساب می شود؟
اما چینی ها در حالی قرار اســت در ساخت 
مســکن دولتی ورود کنند که طی دو سال 
گذشــته، انبوه ســازان بابت قیمت ساخت 
دســتوری پایین تــر از قیمت تمام شــده 
ســاخت مســکن، عمــلا با ســختی های 
فراوانی برای اجرای طرح مســکن میلیونی 
روبه رو بوده انــد. طی این مــدت، همواره 
قیمت مدنظــر دولت  دســت کم ۲۰ تا ۳۰  

درصد پایین تر از هزینه واقعی ســاخت یک 
مترمربع مسکن بوده است.

در مقطعی که هزینه ســاخت یک مترمربع 
مســکن در کشــور بالای ۶  میلیون تومان 
بود، مســوولان این طرح بر ساخت با قیمت 
نزدیک به ۴ میلیون تومان اصرار داشــتند. 
اکنون ابهام اصلی این است که آیا چینی ها 
قبول می کنند با قیمت زیــر قیمت بازار در 
ایران مسکن بســازند؟ابهام دوم چگونگی 
حساب و کتاب اســت؛ آیا هزینه ها دلاری 
حســاب می شــود؟ فرشــید پورحاجت، 
عضو کانــون سراســری انبوه ســازان در 
همین خصــوص در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین می گوید: ما مراتــب گلایه را از 
دولت داریم که وقتــی بخش خصوصی در 
کشــور وجود دارد، چرا ابتدا با همین بخش 
خصوصی کشور مذاکره نکردند. همچنین 
آیــا عملکرد مــا به عنــوان فعــال بخش 
خصوصی و انبوه ســازان، زیر سوال بوده که 
رفتیم با کشــور دیگری وارد مذاکره شدیم. 
ایــن در حالی اســت که ســازندگان ما در 

کشورهای دیگر مشغول ساخت هستند.
وی می افزاید: این ها ســوالات بزرگی است 
که دولت باید به آن ها پاسخ دهد. ما با اصل 
موضوع سرمایه گذاری کشــور دیگری در 
کشورمان مخالف نیســتیم، منتها باید در 

یک رقابت عادلانه صورت گیرد.
پورحاجت تصریــح می کنــد: الان هزینه 
ساخت مسکن در هیچ کجای دنیا، کمتر از 
متری ۲۰۰ دلار نیســت و بیش از این رقم 
است. حتی شــاید بی راهه گفته نباشیم که 
هزینه ســاختمان دارای استاندارد مناسب 

زیستی در حدود متری ۳۰۰ دلار است.
وی یادآور می شــود: ما بایــد ببینیم با چه 
مبلغی قرار اســت قرارداد بســته شود. آیا 
مبلغی که قرار است بسته شود، همین مبلغ 

را حاضر هســتند به بخش خصوصی ایرانی 
بدهند یا خیر. مــا آمادگی داریم که اگر قرار 
اســت قرارداد دلاری بسته شــود، با همان 

قیمت دلاری قرارداد ببندیم.

معاون وزیر راه: چرا باید جواب 
انبوه سازان را بدهم؟

با این حال، هادی عباســی، معاون مسکن و 
ســاختمان وزارت راه و شهرسازی در مورد 
علت تکاپو و ارائــه اظهارنظرهای عجیب از 
سوی انبوه سازان گفته اســت: چرا من باید 
جواب انبوه ســازان را بدهم؟ از خودشــان 
بپرسید. مثل این اســت که می پرسند چرا 
دولت قبل مســکن مهر احداث نکرد، خب 

باید این سوال را از دولت قبل پرسید.
عباسی در پاسخ به ســوال دیگری در مورد 
این کــه چرا اطلاعــات بیشــتری از نحوه 
حضور چینی ها در بخش ســاخت و ســاز 
کشور رسانه ای نمی شود، عنوان کرده؛ من 
موضوع را شــفاف گفتــم، اولویت ما جذب 

سرمایه گذار است.
در ایــن میان، ایــرج رهبر، رئیــس کانون 
انبوه سازان کشــور درباره ورود چینی ها به 
ساخت مســکن می گوید: ما چندین سال 
اســت که بحث ورود چینی ها به ساخت و 

ساز کشورمان را می شــنویم، زمان وزارت 
راه و شــهر ســازی این را مطرح کرده بود، 
بعد از مدتی دیگر از آن صحبتی نکرد و حالا 
مجددا این موضوع از جانب شهرداری پیش 

کشیده شده است.
وی تاکیــد می کند: فکــر می کنیم هر چه 
هست، مربوط به بحث تهاتر نفت است. تنها 
حدس من این اســت که از این طریق مثلا 
چینی ها بتوانند نفتمــان را ارزانتر بگیرند، 
اما چــون اطلاعی از قیمت هــای نفتی که 
قرار اســت تحویل بدهیم ندارم، نمی توانم 
مقایســه انجام بدهم و دقیق به شما بگویم 
چه چیزی برایشــان جذابیــت ایجاد کرده 

است.
نکته ای کــه در این میان وجــود دارد، این 
اســت که آیا ورود چینی ها به بازار مسکن 
ایران، آیا در شکســت قیمت هــا اثر دارد؟ 
فرشــید پورحاجت، عضو کانون سراسری 
انبوه سازان مســکن در پاسخ به این پرسش 
که ورود چینی ها باعث شکســت قیمت ها 
می شــود؟ به خبرآنلاین می گویــد: مگر 
شرکت های ترک آمدند، قیمت ها شکسته 
شد که حالا شــرکت های چینی بخواهند 
قیمت مســکن را بکشــند. هیچ اتفاقی رخ 

نخواهد داد.
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معلولان در مجلس یازدهم نماینده ای نداشتند
رویا بابائی افــراد دارای معلولیت با وجود مشــارکت حداکثری در 
انتخابات مجلــس یازدهم عملًا دلســوز، حامی و نماینــده ای در این 
مجلس نداشتند. فراکسیون حمایت از معلولانِ مجلس فرمالیته بود و 
مجلس نشینان به استثنای چند نفر معدود در این سالها نه از مشکلات 
معلولان مطلع شدند، نه از تجمعات اعتراضی آنها و نه در صورت اطلاع 

به آن وقعی نهادند.
این روزها در حالیکه اغلب اســتان های کشــور ســردترین روزهای 
 sma زمســتان امسالشــان را تجربه می کنند، خانواده هــای بیماران
در همین سوز و ســرمای استخوان ســوز در اعتراض به عدم دریافت 
داروی فرزندان بیمارانشــان  مقابل وزارت بهداشت به تجمع اعتراضی  
نشسته اند. این در حالیســت که ۲۹۰ نماینده فعلی مجلس هر یک در 
حوزه ها و ســتادهای انتخاباتی خود مشــغول تکــرار وعده های عمل 

نکرده شان در ۴ سال گذشته هستند.
ســیلی گرانی، تورم، هزینه های درمان، فقدان شــغل و درآمد صورت 
معلولان را بیش از هــر گروه دیگــری می نوازد. معلولان در ۴ ســال 
گذشــته نســبت به عدم اجرای قانون معلولان در مقابل مجلس بارها 
تجمع اعتراضی برگزار کرده اند و تجمع اعتراضــی اخیر خانواده های 
بیماران sma تنها یکی از ده ها تجمعات اعتراضی افراد دارای معلولیت 
و مبتلایان به بیماری هــای منجر به معلولیت اســت که حالا می توان 
تکرار چندین باره آن را دســتاورد بی توجهی مجلــس یازدهم به این 
طیف که بزرگترین اقلیت جامعه هســتند، دانست.مجلس یازدهم در 
اقدامی عجیب پیشــنهاد دولت برای حذف ردیف بودجــه تنها قانون 
معلولان را برای اولین بار در تاریخ کشــور پذیرفــت و »نادیده گرفتن 
قشــر معلول جامعه« را به نام خود ثبت کرد و با این اقدام نشان داد که 
نماینده معلولان نیست.همچنین نمایندگان مردم در مجلس یازدهم 
با تصویب قانون جوان ســازی جمعیت توأم با چشم بســتن بر مقوله 
علمی پیشــگیری از بروز تولدهای معلول، بدون مشــورت با سازمان 
بهزیستی به عنوان تنها نهاد متخصص در بحث پیشگیری، با پافشاری 
بر محدودسازی غربالگری و دامن زدن به تولد هزاران نوزاد معلول به نام 
جلوگیری از سقط های نادرست و قرار دادن دست اندازهای بی شمار بر 
مسیر سقط جنین های معیوب و بیمار نشان دادند که علیرغم توجهات 
شعاری نسبت به جمعیت، سلامت جسمی و روانی خانواده ها برایشان 

تهی از معنا و اهمیت است.
در حالیکه این مجلس اگر دلســوز واقعی مــردم و بحران جمعیتی بود 
با افزایش مراکز تخصصی در زمینه تشــخیص سلامت جنین و متعهد 
کردن دولت در پذیرش هزینــه  تمام و کمال آزمایــش ژنتیک ضمن 
ایجاد آرامش روانی در جامعه و تضمین تولید یک نســل ســالم، هم از 
بروز معلولیت پیشــگیری می کــرد و هم جلوی هزینه های ناشــی از 
عوارض پدیده معلولیت و انواع بیماری ها بر سیستم درمان کشور را در 
درازمدت می گرفت. همچنین علاوه بر اعلام دلســوزی خود، تخصص 
خود را به نمایش می گذاشت و با دادن پاسخی در خور به نگرانی جامعه 

و جامعه معلولان نشان می داد که در عمل به خواسته مردم توجه دارد.
همچنین در لایحه برنامه هفتم توســعه، میزان توجــه به معلولان به 
کمترین میزان ممکن در تمام ســنوات گذشته و نزدیک به صفر رسید 
و این اقدام که بدعتی در تاریخ معلولان کشــور است هم به لیست سایر 

کم کاری ها و بی توجهی های مجلس به معلولان اضافه شد.

خواب عمیق فراکسیون حمایت از حقوق معلولان در مجلس
تعلیق و عدم فعالیت فراکسیون حمایت از حقوق معلولان در مجلس در 
صدر کارنامه پرغفلت  و نادیده انگاری عمدی مجلس نسبت به معلولان 
اضافه می شــود. اولین نکته تأســف بار در این زمینه این است که این 
فراکسیون با یکسال تأخیر در مجلس تشــکیل شد. این یعنی مجلس 
یازدهم تا یکســال پس از آغاز به کار خود هنوز متوجه این جامعه نشده 

بود چه برسد به تدوین برنامه های راه گشا در این زمینه.
این فراکسیون به زعم بســیاری از مدیران فعال سمن های معلولان در 
کشــور تقریباً هیچگاه جلسه ای تشــکیل نداد و یا دست کم اخباری از 
فعالیت های آن به جامعه مخابره نشد تا جامعه از حیات آن مطلع شود. 
بنابراین با قاطعیت می توان گفت بود و نبود فراکســیون مذکور در دل 
مجلس یازدهم نه دستاوردی داشــت و نه در وضعیت معلولان تفاوتی 

ایجاد کرد.
این در حالیســت که افراد دارای معلولیت به عنوان ۱۰ درصد جمعیت 
جامعــه در ورود تک تک نماینــدگان به مجلس نقش داشــته  و مانند 
همه آحاد به بهارستان نشــینان رأی داده و در مقابل انتظار حمایت و 
رفع مشکلاتشان را داشــتند.بنا به همه این دلایل که مشتی از خروار 
کم کاری ها و تضییع حقــوق معلولان آن هم به دســت قانونگذاران و 
متولیان اصلاح امور در کشور است به جرأت می توان گفت افراد دارای 
معلولان با وجود مشــارکت حداکثری در انتخابات مجلس یازدهم، اما 
در عمل به جز چند مورد معدود دلســوز، حامی و نماینده ای نداشتند و 
مجلس نشینان در این سالها نه از تجمعات معلولان مطلع شدند و نه در 

صورت اطلاع به آن وقعی نهادند.

رییسمرکزسلامتمحیطوکاروزارتبهداشتمطرحکرد
ونیک   ممنوعیت تبلیغ و تولید سیگار الکتر

در کشور
رئیس مرکز ســلامت محیــط و کار وزارت بهداشــت با بیــان اینکه 
ســیگارهای الکترونیکی به عنــوان یک کالای آسیب رســان معرفی 
شــده اند، اظهار کرد: با توجه به مضرات سیگارهایی از این دست، تولید 

سیگارهای الکترونیکی در کشور را ممنوع کرده ایم. 
دکتر جعفر جندقــی، دکتر جعفر جندقی درباره مصرف ســیگارهای 
الکترونیکی اظهار کرد: ســیگارهای الکترونیک با توجه به مضراتی که 
دارند، ممنوع هستند. هرگونه تبلیغ برای ســیگارهای الکترونیک به 
طور کامل غیرمجاز به حساب می آید.وی درباره روند تولید سیگارهای 
الکترونیک در ایران گفت: سیگارهای الکترونیکی به عنوان یک کالای 
آسیب رسان معرفی شــده اند؛ با توجه به مضرات ســیگارهایی از این 

دست، تولید آن را نیز در کشور ممنوع  ممنوع کرده ایم. 
جندقی با بیان اینکــه اقدامات علیه دخانیات فقــط محدود به ممنوع 
اعلام کردن تولید ســیگارهای الکترونیکی نمی شــود، افزود: هرگونه 
ســیگار غیرمتعارف جزو موارد غیرمجاز به حســاب می آید. منظور از 
سیگارهای غیرمتعارف سیگارهایی اســت که تصاویر، نوع پاکت، رنگ 
و ابعاد پاکت آن منطبق بر تصمیم های »کمیته پیشــگیری از خطرات 

ناشی از مصرف مواد دخانی« نباشد.
رئیس مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشت ادامه داد: با توجه به 
تصمیم های کمیته پیشگیری از خطرات ناشی از مصرف مواد دخانی، 
اگر مشخصات ظاهری بسته بندی سیگارها منطبق بر تصمیم های این 

کمیته نباشد غیرمجاز به حساب می آیند.  

یادداشت

دیوار

مدیر کل محیط زیست شــهرداری تهران بر ضرورت 
آسیب شناسی دســتورالعمل معرفی و کنترل منابع 

آلاینده محیط زیست تاکید کرد.
حلیاسادات حســینی در نخســتین نشست بررسی 
و آسیب شناسی دســتورالعمل شناســایی و کنترل 
منابع آلاینده محیط زیست شــهر تهران که با حضور 
سعید بیگی - مدیرعامل شــرکت ساماندهی صنایع و 
مشاغل - و روسای محیط زیست و ساماندهی مناطق 
۲۲ گانه تشــکیل شــد، ضمن تبیین و تاکید بر مفاد 
دستورالعمل شناسایی واحدهای آلاینده گفت: طبق 
اسناد بالادســتی وظیفه ذاتی اداره کل محیط زیست 
شــهرداری تهران شناســایی و کنترل منابع آلاینده 
است که بی شک همراهی و همکاری دو حوزه خدماتی 
محیط زیست و ســاماندهی می تواند کمک بزرگی به 

روند اجرای این دستورالعمل کند.
مدیرکل محیط زیســت شــهرداری تهران 
هدف از اجرای این دســتورالعمل را نظارت 
و کنتــرل یکپارچــه بر روند کاهــش و رفع 
آلودگی منابع آلاینده، شناســایی چالش ها 
و موانع در اجرای صحیــح و ارائه راهکارهای 
موثر در جهــت افزایــش راندمــان کار در 

ســنوات آتی ذکر کرد همچنین ضمن ابراز خوشحالی 
از استفاده حداکثری از ظرفیت روسای محیط زیست 
و ســاماندهی خواســت تا به صورت مســتمر نهایت 

همکاری را با یکدیگر داشته باشند.
وی همچنین به لزوم ایجاد ســامانه اشاره کرد و گفت: 
با توجه به اینکه عــوارض آلایندگی به صورت فصلی به 
شــهرداری تعلق می گیرد، ضروری است گزارش های 

اصناف و واحدهای خدماتی آلاینده به موقع 
ارائه شــود. در آینده نزدیک بــا راه اندازی 
این ســامانه و بارگذاری اطلاعات در سامانه 
محیط زیست شهر تهران، زمان رسیدگی به 
مشکلات کوتاه تر و تسریع در این امر موجب 
افزایش درآمدزایی برای شــهرداری تهران 

می شود.
در ادامه جلســه ســعید بیگی - مدیر عامل شــرکت 
ساماندهی صنایع و مشــاغل شهرداری تهران - ضمن 
ابراز خرســندی از برگزاری مســتمر چنین جلساتی 
گفت: تهیه بسته مطالعاتی از قوانین و مقررات موجود 
برای اســتفاده از ظرفیت های همه واحدهای خدمات 

رسان لازم به نظر می رسد.
وی افزود: مســائل و مشــکلات محیط زیســتی باید 

به درســتی تبیین شــود و هر منطقه را باید با خودش 
مقایســه کرد تا اثر بخشــی بیشتری داشــته باشد. 
بازنگری دســتورالعمل مورد نظر با توجه به موقعیت 
هر منطقه به صورت جداگانه می بایســت انجام شــود 
و همپوشــانی از ظرفیت های اســتفاده نشده یکدیگر 
کمــک بزرگی به بهبود روند حل مشــکلات زیســت 

محیطی خواهد کرد.
به گــزارش روابط عمومــی اداره کل محیط زیســت 
و توســعه پایدار شــهرداری تهران بیگی در پایان به 
اهمیت مکاتبات و تعاملات اداری اشــاره کرد و گفت: 
در خصوص معضلات و مشــکلات محیط زیستی بین 
واحدهای ذیربط در شهرداری با اصناف، راهکار اصلی 
حل مشــکلات، مکاتبات و تعاملات اداری مســتمر 

است.

شهرداری

خریدار  ۱۷ مرداد ســال ۱۴۰۰، علیرضا 
زاکانی بعد از آنکه به عنوان شهردار منتخب 
اعضای شورای شهر ششــم انتخاب شد از 
راه اندازی قرارگاهی تحــت عنوان قرارگاه 
اجتماعی بــرای حل مشــکلات اجتماعی 
تهران همچون تکدی گــری، کودکان کار 
و... با کمک دستگاه ها و سازمان های دخیل 
خبر داد و پس از آن شهرداری بیشتر از سهم 
خود به مســئله حل مشــکلات وارد شد تا 
وضعیت آســیب های اجتماعی بهبود یابد، 
از افزایش ظرفیت ها و ساخت مددسراهای 
جدید گرفتــه تا تقبــل مســئولیت افراد 
آســیب دیده ای که هیچ دســتگاهی آن را 
نمی پذیرفت؛ افرادی همچون ســالمندان، 

نوجوانان، افراد دارای زخم باز و.....
 با تکیه زدن زاکانی به صندلی شــهرداری 
تهران، او در اولیــن اقدامات خود قرارگاهی 
راه انــدازی کــرد تا همــه دســتگاه ها و 
ســازمان های دخیل در امر آســیب های 
اجتماعــی گــرد هــم آینــد تــا در مورد 
وضعیت آســیب های اجتماعــی در تهران 
چاره اندیشــی کنند؛ اما هماهنگی با سایر 
دســتگاه ها و بروکراســی اداری موجــب 
شــد که کارها آنطور که بایــد پیش نرود و 
همین مسئله سبب شــد تا رایزنی با رئیس 
جمهور برای حل مشــکلات سازمان های 
دخیل در امر آســیب های اجتماعی شروع 
شــود و رئیس دولت نیز در نهایت علیرضا 
زاکانی شــهردار تهران را به عنوان نماینده 
ویژه رئیــس جمهور در حوزه آســیب های 
اجتماعی شــهر تهران منصوب کــرد تا با 
پیگیری ها، مشــکلات را حل و فصل کند. 
حالا آنطور کــه دبیر مرکز رصــد، پایش و 
مدیریت آســیب های اجتماعی کلانشــهر 
تهران می گوید قرارگاه سعی دارد تا با جلب 
مشارکت مردم، سازمان های مردم نهاد و ... 
روند کار ساماندهی آسیب های اجتماعی را 

سرعت ببخشد.

ایجاد مرکز رصد، پایش و مدیریت 
آسیب های اجتماعی کلانشهر تهران

مــورد  در  رحمانــی،  عبدالمجیــد 
دستاوردهای قرارگاه اجتماعی با تأکید بر 
اینکه علیرضا زاکانــی از زمانی که به عنوان 
شــهردار تهران منصوب شــد، به صورت 
مــداوم پیگیر ســاماندهی آســیب های 
اجتماعــی بود و در جلســاتی کــه برگزار 
می شــد، با اولویــت ایجاد ظرفیــت برای 

معتادان مــاده ۱۶، به دنبال ســاماندهی 
هرچه بهتر این معتــادان بود، می گوید: در 
جریان برگزاری این جلسات، مسئولان به 
این نتیجه رســیدند که تصمیم گیری در 
برخی موارد نیازمند اختیارات بیشــتری 
اســت که در ســال جاری هیئت دولت با 
واگذاری برخی مســئولیت ها و اختیارات 
بیشــتر به علیرضا زاکانی در راستای شکل 
گیری یک مدیریــت یکپارچــه در حوزه 
آســیب های اجتماعی موافقــت کرد که با 
توجه به مصوبه هیئت وزیران، مرکز رصد، 
پایش و مدیریت آســیب هــای اجتماعی 
کلانشــهر تهران به منظور اجرایی شــدن 

بندهای این مصوبه شکل گرفت.

ایجاد میزهای تخصصی برای بررسی
 ۶ آسیب اجتماعی پایتخت

دبیــر مرکــز رصــد، پایــش و مدیریــت 
آســیب های اجتماعی کلانشــهر تهران با 
بیان اینکه متناســب با ایجاد مرکز رصد و 
پایش، میزهای تخصصــی اعتیاد، کودکان 
کار، تکدی گری،حاشیه نشــینی، مفاسد 
اخلاقی و میز توانمندسازی اقتصاد خانواده 
ایجاد شــد تا در تعامــل با دســتگاه های 
مســئول، تــلاش شــود وضــع موجــود 
آسیب های اجتماعی رصد شده و متناسب 
با این وضعیت، برنامه های اجرایی در ســه 
بخش کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت، 

تدویــن شــود، می افزاید: پــس از مصوبه 
هیأت وزیران و تشــکیل این مرکز رصد، در 
جلساتی که با حضور تمام دستگاه هایی که 
به صورت مســتقیم و غیرمستقیم در حوزه 
آسیب های اجتماعی دخیل هستند، مقرر 
شد که برنامه های کوتاه مدت در سه حوزه 
ساماندهی کودکان کار و خیابانی، معتادان 
متجاهر و تکدی گری در فرصت باقی مانده 
تا شب عید مورد بررســی قرار گیرد؛ البته 
به طور همزمان در حوزه حاشــیه نشینی، 
مفاســد اخلاقی و توانمندســازی اقتصاد 
خانواده نیز برنامه هایی تدوین شــده تا پس 
از اخذ نظرات دســتگاه ها، ابلاغ و در اختیار 
دســتگاه های مســئول در هریــک از این 

حوزه ها قرار گیرد.
رحمانی از مهمترین اقداماتــی که در این 
مدت در قرارگاه رخ داده به افزایش ظرفیت 
پذیرش معتــادان ماده ۱۶ اشــاره کرده و 
تأکید می کند: با افزایش ظرفیت این مراکز 
به تناسب عدد اعلامی معتادان مشمول؛ کار 
ساماندهی معتادان در شرایط بهتری دنبال 
شد و همچنین شــهردار تهران در جلسات 
ویژه ای بــا مدیران مراکز مــاده ۱۶، انتقال 
مرکز غربالگری به یک فضــای بزرگ تر را 
که هم برای غربالگری بانــوان و هم آقایان 
باشــد را فراهم کردند و در مورد مددجویان 
فاقد مــدارک هویتی هم بــرای تعدادی از 
این مددجویان اوراق شناسایی صادر شده 

و پیگیری صدور این اوراق شناســایی برای 
ســایر مددجویان فاقد مدارک هویتی نیز 

ادامه دارد.

برخورد شدیدتر با خانه های
 پلاک قرمز

وی برخورد شــدیدتر بــا خانه های پلاک 
قرمز که متأســفانه به کانون فســاد تبدیل 
شــده بودند را از دیگر مصوبات این قرارگاه 
دانســته و ادامه می دهد: تا به امــروز نیز با 
هماهنگی فراجا و دستگاه قضائی، تعدادی 
از این خانه های پلاک قرمز شناسایی شده و 

ساماندهی این اماکن آغاز شده است.
دبیــر مرکــز رصــد، پایــش و مدیریــت 
آسیب های اجتماعی کلانشهر تهران با بیان 
اینکه از دیگر مصوبات قــرارگاه اجتماعی 
کلان شــهر تهران در این مدت، آغاز پایش 
نحوه انجام طرح ســاماندهی کودکان کار و 
خیابــان، معتادان متجاهــر و متکدیان در 
پایتخت بود که بر اســاس ایــن مصوبه این 
طرح با همکاری دانشــگاه علوم توانبخشی 
و سلامت اجتماعی آغاز شــده و قرار است 
مدل مطلوب ارائه خدمــات در مراکز تهیه 
و تدوین شــود، می افزایــد: همچنین ابلاغ 
دستورالعمل به شهرداران مناطق ۲۲ گانه 
به منظور ایجاد بانک اطلاعات آســیب های 
اجتماعــی محــلات بــا همکاری ســایر 
دستگاه های مسئول، از دیگر دستاوردهای 

ماه های اخیر در حوزه آسیب های اجتماعی 
بوده است.

وی با بیان اینکه همچنیــن در این قرارگاه 
مقرر شــد تا با همکاری ســازمان پسماند 
و دستگاه قضائی اســتفاده از کودکان زباله 
گرد توســط پیمانکاران حذف شــود و این 
ســازمان با کاهش تعداد پیمانکاران خود 
بتواند نظارت و پایش مســتمر و دقیق تری 
را بر فعالیت آنها داشــته باشد تا ساماندهی 
دقیقی در حوزه ضایعات و زباله گردها انجام 
شود، خاطرنشان می کند: همچنین به طور 
همزمان ســازمان پســماند اعلام آمادگی 
کرده اســت تا از ظرفیت معتادان متجاهر 
بهبود یافته با هدف اشــتغال زایی برای این 

عزیزان استفاده کند. 

معرفی یک سامانه برای ثبت نظرات 
مردمی در حوزه آسیب های اجتماعی

رحمانی با تأکیــد بر اینکــه در نظر داریم 
تا با همــکاری ســازمان های مســئول از 
جمله صدا و ســیما، مدل مطلوب مواجهه 
شــهروندان با آســیب های اجتماعی در 
هنگام مواجهــه با این آســیب ها از جمله 
کودکان کارخیابانــی، اعتیاد، تکدی گری 
و ... را ارائه کنیم تا مــردم در مواجهه با این 
آســیب ها با آگاهی بیشــتری رفتار کنند، 
ادامه می دهد: همچنین در نظر داریم یک 
ســامانه یا شــماره تلفن را معرفی کنیم تا 
شــهروندان هم بتوانند انتقــادات، نظرات 
و پیشــنهادات خود را در حوزه آسیب های 
اجتماعی به اطلاع دســتگاه های مسئول 
برســانند و هم گزارشــات خود را نسبت 
به وقــوع ایــن آســیب های اجتماعی در 
محلات خود به اطلاع شــهرداری و ســایر 
دســتگاه های مرتبط با حوزه آســیب ها، 
برســانند تــا ایــن موضوعات بــا اولویت 

بیشتری پیگیری شود. 
وی با بیان اینکه حوزه توانمندسازی اقتصاد 
خانوارها نیز یکــی از اصلی ترین محورهای 
مرکز رصد، پایش و مدیریت آســیب های 
اجتماعی کلانشــهر تهران است که ما برای 
تدوین برنامــه ای منســجم در این بخش 
اقــدام به دعــوت از بنگاه هــای اقتصادی، 
کارآفرینان و اســاتید دانشگاه و فعالان این 
حــوزه کرده ایم، می گوید: در این راســتا با 
بررســی دقیق موضوعات، بــه مدل هایی 
برای توانمندسازی اقتصادی خانواده های 

آسیب دیده می رسیم.

خریدار  نایب رییس شــورای شهر تهران 
با اشــاره به اینکه باید برنامه ریزی شــود تا 
جایی که امــکان دارد تقاضای حمل و نقل 
را به صورت ریلی انجــام بدهیم، گفت: باید 
با برنامه ریزی، حمل و نقــل را به زیر زمین 
)مترو( ببریم؛ البته برای این کار نیازمند به 

یک حمل و نقل ترکیبی هستیم.
 پرویــز ســروری در آیین بهره بــرداری از 
ورودی دوم ایستگاه شــهید دادمان و آغاز 
عملیات اجرایی پروژه توســعه شمال غربی 
خط هفت مترو تهران که با حضور محســن 
هرمزی معــاون حمــل و نقــل و ترافیک 
شــهردار تهران، عباس اکبری جانشــین 
قــرارگاه خاتم الانبیــاء )ص(،  آقامیــری 
رئیس کمیته عمران شــورای شهر تهران، 
داوود گودرزی شــهردار منطقه ۵ در قالب 
پویش امید و افتخــار برگزار شــد، گفت: 
موضوع حمل و نقــل، آلودگی هوا و ترافیک 
۳ موضوعی اســت که به صــورت ویژه در 
مدیریت شهری دنبال می شود و در بودجه 
ســنواتی اعتبارات خوبی برای حل و فصل 

این موارد پیش بینی شده است.
نایب رئیس شورای شــهر تهران در رابطه با 
حمل و نقل ترکیبی افزود: افزایش خطوط 
ریلی در کنار توسعه ون، تاکسی و اتوبوس ما 
را به حمل و نقل ترکیبی می رساند و در این 

زمینه اقدامات خوبی طی دو ســال گذشته 
انجام شــده است.ســروری تأکید کرد: در 
بودجه ســنواتی از ســال ۱۴۰۱، ۱۴۰۲ و 
همچنین ســال ۱۴۰۳، اعتبارات ویژه ای 
در حــوزه حمل و نقل پیش بینی شــده؛ به 
طوریکه در طول ســال های گذشته و سال 
آینده ۵۰ درصــد از بودجه شــورا به حوزه 

حمل و نقل اختصاص پیدا کرده است.
وی بــه عقب ماندگی های صــورت گرفته 
در حوزه حمــل و نقــل در ســنوات قبل 
اشــاره کرد و افزود: مــا بایــد بتوانیم این 
عقب ماندگی بویژه در حوزه مترو را جبران 
کنیم؛ به طوریکه در حال حاضر ۵۰ درصد 
از ظرفیت مترو استفاده می شــود و ما باید 
بتوانیم اســتفاده از این ظرفیت را افزایش 
دهیم. البتــه اقدامات اساســی در طول دو 
سال گذشــته در مدیریت شــهری انجام 
شده اســت.نایب رئیس شورای شهر تهران 
با اشــاره به ورود اتوبوس ، تاکســی  و ون به 
ناوگان حمل و نقل عمومی پایتخت، تصریح 
کرد: در ارتبــاط بــا ورود واگن های جدید 
مترو، اقدامات خوبی صورت گرفته اســت 
و ان شــاءالله از سال آینده شــاهد توسعه و 
ورود واگن های جدید به ناوگان حمل و نقل 

عمومی پایتخت خواهیم بود.
ســروری به موضوع برقی ســازی ناوگان 

حمل و نقل عمومی نیز اشــاره کرد و گفت: 
این مسئله پاسخ روشنی به موضوع آلودگی 
هواســت؛ البته این موضوع به صورت ویژه 
در دستور کار مدیریت شــهری قرار گرفته 
و ان شــاءالله ســال آینده شــاهد تحول و 
پیشرفت در حوزه برقی سازی ناوگان حمل 

و نقل عمومی خواهیم بود.
وی با اشاره به توسعه حمل و نقل در قسمت 
غرب تهران، افزود: در این بخش شهروندان 
با کمبود حمــل و نقل ریلی روبــرو بودند و 
اقدام امروز )توســعه شــمالی خط ۷ مترو 
تهران( می تواند مشکلات شــهروندان در 

این محدوده را مرتفع سازد.
نایب رئیس شورای شــهر تهران همچنین 
به همراهــی دولت در حوزه حمــل و نقل و 
توسعه آن در پایتخت اشــاره کرد و گفت: 
در ایــن ارتباط نیــز از همکاری های دولت 
قدردانی می شــود و همانطور که گفته شد 
ان شاءالله سال آینده سال حمل و نقل برقی 
برای پایتخــت خواهد بــود و الگویی برای 

سایر شهرهای کشور باشد.

تاکنون موضوعی مبنی بر تخلف 
شهرداری در انتخابات را مشاهده 

نکرده ایم
پرویز سروری در حاشــیه برگزاری آیین 

بهره برداری از ورودی دوم ایستگاه شهید 
دادمــان و آغــاز عملیات اجرایــی پروژه 
توسعه شــمال غربی خط ۷ متروی تهران 
نیز در پاسخ به ســوالی درخصوص تغییر و 
تحــولات در مجموعه شــهرداری تهران، 
اظهار کرد: ما به عنوان شورای شهر تهران، 
خروجی کار شــهرداری برایمان اهمیت 
دارد. در حقیقــت مأموریت هایــی که به 
شــهرداری تهران محول شده است، نحوه 
انجام آن برای مــا اهمیت ویــژه دارد. لذا 
مدیر اجرایی در راستای اجرای مأموریت ها 
و پاســخگویی نســبت به آنهــا می تواند 
برنامه ریزی و مبتنی بر آن جابجایی ها نیز 
انجام می گیرد و در نهایت پاسخگو خواهد 

بود.

وی افــزود: قطعا مــا علــت جابجایی های 
اخیر را از شــهردار تهران جویا خواهیم شد 
اما چینش هایی که مدیر اجرایی بر اســاس 
ماموریت هایــی کــه برعهــده دارد، انجام 

می دهد.
نایب رئیس شورای شهر تهران در پاسخ به 
سوال دیگری در خصوص مشاهده تخلف در 
مجموعه شــهرداری تهران در امر برگزاری 
انتخابات اخیــر گفت: تاکنــون موضوعی 
مبنی بر تخلــف شــهرداری در انتخابات 
را مشــاهده نکرده ایم و در جلســه شهردار 
تهران با معاونین و شــهرداران مناطق این 
موضوع تاکید شــد که کوچکترین تخلفی 
در این حوزه با بالاترین سطح برخورد روبرو 

خواهد شد.

راه اندازی سامانه محیط زیست شهر تهران در آینده نزدیک
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ویز کلانتری ودی تا پر  نمایش آثار ایران در
 در »گلریزان هنر ایران«

 نمایشــگاه »گلریزان هنر ایــران« با آثار جمعــی از هنرمندان فقید و 
پیشکســوت همچون غلامحســین امیرخانی، محمد احصایی، ایران 
درودی، پرویز کلانتری و منوچهــر نیازی در خانــه هنرمندان ایران 

برگزار می شود.
به گزارش روابط عمومی خانه هنرمنــدان ایران، »گلریزان هنر ایران« 
به نمایشــگاهی از آثار هنرمندان مهم و عالی هنر تجسمی اختصاص 
دارد که پنجشنبه- ۱۷ اســفندماه- ســاعت ۱۰ صبح در تمام فضای 

نمایشگاهی خانه هنرمندان ایران افتتاح می شود.
در این نمایشــگاه آثار هنرمندانــی همچون محمــد احصایی، پروانه 
اعتمادی، نصرالــه افجه ای، غلامحســین امیرخانی، ناصر اویســی، 
فریدون آو، بهمن بروجنی، نیما پتگــر، ژازه تباتبایی، صادق تبریزی، 
علی ترقی جــاه، پرویز تناولی، ابراهیم جعفری، مهدی حســینی، رضا 
درخشــانی، کامبیز درمبخش، گارنیک درهاکوپیــان، ایران درودی، 

حسینعلی ذابحی، جعفر روحبخش و ایرج زند ارایه می شود.
همچنین آثار حســین زنده رودی، همایون سلیمی، جلال شباهنگی، 
علی شــیرازی، کوروش شیشــه گران، علــی اکبر صادقی، مســعود 
عربشــاهی، منصور قندریز، پرویز کلانتری، مارکــو گریگوریان، علی 
گلســتانه، پریوش گنجی، فریده لاشــایی، فرشــید مثقالی، حسین 
محجوبی، سیراک ملکوتیان، فرشــید ملکی، نیکزاد نجومی و منوچهر 

نیازی در این رویداد به نمایش گذاشته می شود.
علاقه مندان برای بازدید و خرید آثار نمایشــگاه »گلریزان هنر ایران« 
می توانند از ۱۸ تا ۲۵ اســفندماه، همــه روزه از ســاعت ۱۰ تا ۲۰ به 
گالری های خانه هنرمندان ایران به نشــانی خیابــان طالقانی، خیابان 

موسوی شمالی، ضلع جنوبی بوستان هنرمندان مراجعه کنند.

ورزش، سیاست و هنر در »برمودا«
 برنامه تلویزیونی »برمودا« در هفته پیش رو از میهمانانی در حوزه های 
ورزش، سیاســت و هنر میزبانی می کند و گفت و گوهای متفاوتی را با 

آنان پیش می برد.
 »برمــودا« با اجرای کامــران نجــف زاده در هفته اخیــر میزبان علی 
فتح الله زاده، مصطفی کواکبیان و بهروز افخمی می شــود و از شــبکه 

نسیم به روی آنتن می رود.
فتح الله زاده مدیرعامل ســابق تیم فوتبال اســتقلال شــنبه شب، از 
تصمیم گیری ها در این باشــگاه و اتفاقات دوران حضور خود می گوید 
و کواکبیان مدیر مسئول روزنامه مردم ســالاری نیز با حضور در برنامه 
یکشنبه شب خود در »برمودا« از دوران حضور خود در مجلس شورای 

اسلامی و انتخابات صحبت می کند.

همچنین افخمی کارگردان ســینما و تلویزیون نیز دوشــنبه شــب با 
حضور مقابل نجــف زاده برخلاف تصــورات از مواضع سیاســی خود 
می گوید و همینطور از قتل داریوش مهرجویی کارگردان سرشــناس 

سینمای ایران صحبت می کند.
تاک شــوی کامران نجف زاده با شــعار »به وقت پیدا شدن« محیطی 
دوســتانه و چالش برانگیز را بــرای مهمانان خود ایجــاد می کند تا با 
غافلگیری های خاصی که برای هر قسمت طراحی شده است، میزبانی 

متفاوت و چالشی را رقم بزند.
»برمودا« با اجرای کامران نجف زاده هر هفته شــنبه تا دوشنبه، ساعت 

۲۰ راهی آنتن شبکه نسیم می شود.

آغاز ثبت نام ناشران خارجی در سی وپنجمین 
نمایشگاه کتاب تهران

 ثبت نام از ناشــران خارجی برای حضور در ســی وپنجمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران از ۱۲ اسفندماه آغاز شد.

به گزارش روابط عمومی خانه کتاب و ادبیات ایران، ثبت نام از ناشــران 
خارجی برای حضور در ســی  و پنجمین نمایشــگاه بین المللی کتاب 

تهران تا ۳۱ فروردین  ماه ۱۴۰۳ ادامه خواهد داشت.
ناشران خارجی متقاضی و نمایندگان آنها برای حضور در این نمایشگاه 
register-int. یا /https://ketab.ir می توانند با مراجعه به ســامانه
tibf.ir آیین نامه مربوطه که در این دوره با توجه به اقتضائات موجود از 
نظر کیفی به روزرسانی شده است را مشــاهده و نسبت به ثبت نام اقدام 
کنند.در این دوره فراینــد انجام کار از زمان ثبت نام ناشــران و معرفی 
و ارائه کتاب در غرفه ها برای عوامل اجرایی و ناشــران تســهیل شــده 
اســت. آیین نامه حضور ناشران خارجی در ســی  و پنجمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران چند زیربخش دارد و شــامل ارزیابی کتاب ها، 

آیین نامه گمرک، ویزا و گذرنامه ها و قوانین سالن ها است.

قاب

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: وقتی در فصول اول 
ســال اعداد فروش را می گفتیم برخی فکر می کردند 
شوخی اســت، حالا اواسط اسفند هســتیم و فروش 

میلیاردی سینما محقق شد.
 حــالا دیگر ســینمای ۱۴۰۲ ایــران اعــداد و ارقام 
ثبــت شــده و مانــدگاری دارد، آماری که شــاید 
خوش بین ترین کارشناســان حوزه سینما در ابتدای 
سال نمی توانســتند پیش بینی کنند، با این حالی در 
حدود ۳۵۲ روزی که از سال گذشــت، سینما رکورد 
جذب مخاطب را در ۲۳ ســال اخیر شکســت؛ یعنی 
بیش از ۲۷ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر به سینماها رفتند 

که از ابتدای دهــه ۸۰ تاکنون چنین رقمی 
را تجربه نکرده بــود این عدد در کنار فروش 
۱۲۰۰ میلیارد تومانی ســینما یعنی حال 
ســینمای ایران رو به بهبود است و در مسیر 

اوج گیری و رونق.
محمدمهدی اســماعیلی درباره آمار فروش 
فیلم ها و سینماها در سال ۱۴۰۲ گفت: وقتی 

در فصول اولیه سال اعداد فروش را می گفتیم و ماه های 
پیــش رو پیش بینی می کردیم برخــی فکر می کردند 
شــوخی اســت؛ الان در اواسط اسفند هســتیم همه 

دیدند که آن اعداد محقق شد.

وزیر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی گفت: 
امســال فــروش ۱۲۰۰ میلیــارد تومانی 
ســینما محقق شــد، طبق آمار در آستانه 
۳۰ میلیــون مخاطب قــرار داریــم، آثار 
شــدند.  پرفــروش  بســیار  ســینمایی 
امیدواریم ســال آینده پررونق تر باشــد، 
هر چقــدر بالاتر برود باعث خوشــحالی ما 

می شود.
اســماعیلی درباره بیمه و مالیات موسســات و فعالان 
فرهنگی و هنری گفت: روز پنجشــنبه -۱۰ اسفند- با 
رئیس جمهوری در خصوص بیمه و مالیات هنرمندان 

جلسه ای داشــتیم، قرار شــد در این زمینه به زودی 
تفاهم نامه هایی میان سازمان تامین اجتماعی، وزارت 
تعــاون، کار و امــور اجتماعی و وزارت اقتصــاد و امور 
دارایی منعقد شــود تا همه مســائل مالیاتی و بیمه ای 
برای موسسات فرهنگی، هنری، قرآنی و اهالی نمایش 
و همه کسانی که دغدغه دارند در حد مطالبات به حقی 

آنها محقق شود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: گزارش 
کاملی درباره دستاوردهای هنر و سینما انتهای هفته 
بعد از جلسه دولت به خبرنگاران و اصحاب رسانه ارائه 

خواهم کرد.

وزیر

خریدار   معــاون فرهنگی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی معتقد اســت در شرایط 
اقتصــادی این روزها، برگزاری نمایشــگاه 
کتاب استانی به شــکل موضوعی، تنها راه 
باقی مانده برای ارائه کتاب های باکیفیت به 

مردم استان های مختلف است.
نمایشــگاه موضوعی یکــی از رویکردهای 
جدیــد در برگزاری نمایشــگاه های کتاب 
اســتانی اســت؛ البته به دلیل جدید بودن 
این شکل از برگزاری نمایشــگاه، مشاهده 
مشکلات، طبیعی به نظر می رسد. برگزاری 
نمایشگاه کتاب به شــکل موضوعی به این 
معنی اســت که در آن، جای اینکه ناشران 
در غرفه ها فعال باشــند، کتاب مانند آنچه 
در کتاب فروشــی اتفاق می افتد بر اســاس 
موضوع، دســته بندی و ارائه می شود. البته 
هر ناشر می تواند به شــکل جداگانه در این 
نمایشگاه شرکت و کتاب هایش را ارائه کند.

کنار هم قــرار گرفتن کتاب هــا با موضوع 
یکســان و کاهش هزینه های ناشــران در 
شهرهای مختلف برای شرکت در نمایشگاه 
اســتانی از مهم ترین نقاط قوت این شکل 
از برگزاری نمایشــگاه اســت. در حالی که 
همین کنار هم قرار گرفتن کتاب ها می تواند 
منجر به رونق فــروش کتاب بــا ترجمه و 
نشــر ضعیف، در برابر آثاری باشد که برای 
ترجمــه، صفحه بندی، چاپ آنهــا به دقت 

برنامه ریزی شده است، باشد.
یکــی از ناشــران تهرانی که هنــوز تجربه 
شرکت در نمایشگاه های اســتانی را ندارد، 
در گفت وگو با خبرنگار کتاب ایرنا با اشــاره 
به اینکه بخش بزرگی از نشــر به کتاب های 
ادبی و به خصوص رمــان تعلق دارد، گفت: 
باید ســاز و کار ارائــه کتاب به مــردم در 
نمایشگاه استانی مشخص شود، زیرا حدود 
۷۰تا ۸۰ درصــد کتاب هایی که منتشــر 
می شــود در بخش رمان قرار می گیرد، فرد 

در میان دریایی از رمان ها کجا را بگردد؟

حضور ناشر در نمایشگاه استانی 
اقتصادی نیست

ناشــر دیگری که برای شرکت در نمایشگاه 
کتاب هرمزگان، به همراه گــروه فروش از 
تهران به این شهر ســفر کرده است، با اشاره 
به اینکه اگــر نمایشــگاه های موضوعی به 
درستی برگزار شوند، می تواند روش خوبی 
باشــد، به خبرنگار کتاب ایرنــا گفت: نحوه 
اجرای این نمایشــگاه خیلی مهم است که 
امیدواریم موسســه خانه کتــاب و ادبیات 
ایران در دوره های بعــدی بتواند نواقص و 

کمبودها را بر طرف کند.

این ناشر که پیش از این در نمایشگاه تبریز 
که آن هم به شــکل موضوعی برگزار شده 
بود، شــرکت کرده اســت، ادامه داد: اداره 
فرهنگ تبریــز تبلیغات خوبــی کرده بود، 
به همین دلیل اســتقبال از این نمایشــگاه 
خوب بود و ایرادها کمتر دیده می شد، اما در 
هرمزگان تبلیغات خــوب نبود، تا جایی که 
راننده های تاکسی که معمولا از اتفاق های 
شــهر با خبر هســتند، نمی دانســتند در 
هرمزگان نمایشــگاه کتاب برگزار شــده 

است.

پیش از این ناشران از نمایشگاه کتاب 
استانی، بازخورد اندکی داشتند

یاسر احمدوند با اشــاره به اینکه تبلیغات و 
اقدامات در هر شــهر و استان به استانداری، 
شهرداری و اداره فرهنگ و ارشاد آن منطقه 
وابسته است، گفت: ممکن است استان های 
مختلف اقدامات مختلف داشــته باشــند، 
میزان و ســبک اطلاع رســانی در اختیار 
اســتان اســت، اینکه مثلا از شــبکه های 
ارتباطی و تبلیغات محیطی اســتفاده کند. 
البته مــا بازخوردهای منفــی از هرمزگان 
نداشــتیم، اگر چه در اطلاع رسانی ضعیف 

بودند، اما بعد جبران شد.
به گفته معــاون فرهنگــی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، در ایــن دوره از تهران 
برای تعدادی از افــراد در هرمزگان پیامک 
اطلاع رســانی درباره برگزاری نمایشــگاه 
کتاب این استان فرســتاده شد. شرکت در 
نمایشگاه استانی برای ناشران هزینه بالایی 

به همراه دارد، آنها بایــد هزینه جابه جایی، 
اقامت، خوردو خــوراک و رفت وآمد در آن 

شهر را پرداخت کنند.
احمدوند یکــی از دلایل اصلــی برگزاری 
نمایشگاه کتاب اســتانی به شکل موضوعی 
را همین هزینــه بالای ناشــران اعلام کرد 
و گفت: بــه دلیل هزینه های حضور ناشــر 
در نمایشــگاه و بازخورد اندک شــرکت در 
نمایشگاه اســتانی برای ناشــر، آنها حاضر 
نمی شــوند و نمی خواهند هزینه اســکان، 
جابه جایی و حمل و نقل را پرداخت کنند. از 
طرفی این امکان هم وجود ندارد که وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی کل این هزینه ها را 

برای همه ناشران تقبل کند.
معاون فرهنگــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی ادامه داد: یک راه این بود که فردی 
از تعدادی ناشــر، نمایندگــی می گرفت و 
کتابش را جمع می کرد و به اســتان می برد، 
در این روش عملا ناشــر در اســتان حضور 
نداشــت و با نویســندگان و مردم ارتباط 
نداشت، بلکه فرد فروشــنده در نمایشگاه 
اســتانی حضور داشــت، که برای ناشر هم 

نبود.

جلوگیری از ظلم به مردم در نمایشگاه 
کتاب استانی

احمدوند با اشــاره به اقدامــات افرادی که 
کتاب هــای ناشــران را جمــع آوری و در 
اســتان ها به فروش می رســاندند، توضیح 
داد: در این روش فــردی که این کار را انجام 
مــی داد کتاب هایی را انتخــاب می کرد که 

می توانست برای فروش آنها تخفیف بالایی 
در نظر بگیرد، در نتیجه در نمایشــگاه های 
اســتانی کتاب های با کیفیــت کمتر ارائه 
می شد و عملا نمایشــگاهِ آثار کتاب سازی 
برگزار می شــد؛ مانند نمایشگاه های کتابی 
که در مترو و ترمینال برگزار می شــود، این 
نمایشــگاه ها در ابعاد بزرگ تر در اســتان 
برگزار می شــد. این ظلم به مردم استان بود 
که کتاب خــوب نمی دیدند و با ناشــر هم 
مرتبط نبودند و مجبــور بودند از کتاب های 
کپی و کتاب هایی که کیفیــت پایین دارد 

استفاده کنند.
معاون فرهنگــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی با اشــاره به اقدامات مشترک این 
وزارتخانه با موسســه خانه کتاب و ادبیات 
ایران بــرای برگــزاری نمایشــگاه کتاب 
اســتانی، بیان کرد: موسســه خانه کتاب و 
ادبیات ایران تقبل کرد تــا کتاب ها را جمع 
کند و به نمایشــگاه ببرد و در آنجا به مردم 
عرضه کند. با توجه به شــرایط کنونی این 

بهترین امکان است.
یکی دیگر از مســائل برگزاری نمایشــگاه 
کتاب به شــکل موضوعــی، متمرکز بودن 
صندوق بــرای جمــع آوری مبالغ فروش 
اســت؛ کــه برخــی ناشــران می گویند 
»برگزارکنندگان این نمایشگاه ها بودجه ای 
برای اجــرا دارند و همچنین ســودی از هر 
فروش هر کتاب به دســت می آورند. روند 
فعالیت در نمایشــگاه موضوعی استانی به 
این شکل اســت که صندوق متمرکز برای 
برگزارکننده نمایشــگاه در نظر گرفته شده 

اســت و خانه کتاب و ادبیات ایــران، بعد از 
برداشت قسمتی از فروش، سهم هر ناشر را 

پرداخت می کند«
احمدوند در این باره توضیح داد: کتاب هایی 
که در اختیار نمایشــگاه قرار داده می شود 
باید تخفیف بالاتری نسبت به آن چیزی که 
به مردم داده می شود، داشته باشد، تا بتوان 
از آن هزینه ها را جبــران کرد. هزینه اجرای 

نمایشگاه از اینجا تامین می شود.
برگــزاری موضوعی نمایشــگاه های کتاب 
اســتانی موجب قطــع ارتباط ناشــران و 
مترجمــان و نویســندگان می شــود که 
نگرانی برخی ناشران از برگزاری نمایشگاه  
بین المللی کتاب تهران به شــکل موضوعی 
را به همراه دارد، حتی ناشری می گوید: اگر 
این روش فروشــگاهی )هایپری( در تهران 
اجرا شــود، موجب می شــود هیچ کس در 
نمایشگاه های کتاب شرکت نکند؛ زیرا ناشر 
باید در نمایشگاه درباره کتاب توضیح دهد و 
بتواند با مخاطب ارتباط برقرار کند تا بتواند 

کتاب مناسب او را پیشنهاد دهد.

تهران نیازی به نمایشگاه کتاب 
موضوعی ندارد

معاون فرهنگــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی با تاکید بر اینکه این روش برگزاری 
نمایشــگاه کتــاب در اســتان ها، ربطی به 
نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران ندارد، 
افزود: این روش در اســتان ها اجرا می شود 
تا از هزینه های ناشــران برای شــرکت در 
نمایشــگاه کتاب کم کند، اما ناشــران در 
تهران حضــور دارند و نیازی بــه برگزاری 

نمایشگاه کتاب موضوعی نیست.
به گفتــه احمدونــد در نمایشــگاه کتاب 
اســتانی که به شــکل موضوعــی برگزار 
می شوند، برنامه های جانبی اجرا می شود، 
باید در نظر داشت نمی توان همه خوبی ها را 

یک جا جمع کرد.
برگــزاری نمایشــگاه های کتاب اســتانی 
به شــکل موضوعی اقدام تازه ای اســت که 
می تواند بــا در نظر گرفتن پیشــنهادهای 
ناشــران و همچنیــن افزایــش همکاری 
مدیران اســتانی با برگزارکننــدگان این 
نمایشگاه ها، شــکل بهتری به خود بگیرد. 
شــرایط اقتصادی روز موجب انتخاب این 
روش از برگزاری نمایشــگاه کتاب توسط 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی شــده 
است، امید اســت با بهبود شرایط اقتصادی 
ناشــران، امکان برگزاری نمایشــگاه های 
کتــاب در شــهرهای بزرگ هم بــا حضور 

ناشران ممکن شود. 

وش میلیاردی سینما را شوخی می گرفتند اما محقق شد وزیر فرهنگ: فر

رکورد ۲۳ ساله مخاطبان سینما شکسته شد
خریدار   سینمای ایران در سال جاری به 
آماری در زمینه جذب مخاطب دست یافته 
که طی ۲۳ سال اخیر به دست نیاورده بود، 
تا امروز بیش از ۲۷ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
به ســینما رفتند که این آمار از ابتدای دهه 

۸۰ تا به امروز محقق نشده بود.
با فروش شــب گذشــته، تعداد مخاطبان 
سینما در ســال ۱۴۰۲، از مرز ۲۷ میلیون 
و ۵۰۰ هزار نفر فراتر رفت تا این آمار، رکورد 
تعداد مخاطبان سینما طی ۲۳ سال اخیر را 
بشکند. درواقع ســینمای ایران پس از سال 
۷۹ که ۳۳ میلیون مخاطــب را تجربه کرد، 
هیچ گاه به مانند امســال مخاطب نداشته 

است.
سینماها در بهار امســال، ۶ میلیون و ۳۰۰ 
هزار مخاطب داشــتند. در فصل تابســتان 
به دلیل تلاقی این فصل بــا ماه های محرم 
و صفر، تعداد مخاطبان ســینما به ۴ ملیون 
و ۵۰۰ هــزار نفــر تقلیل پیدا کرد. شــمار 
مخاطبــان در پائیــز به ۹ میلیــون و ۵۰۰ 
هزار نفر رســید و در زمســتان نیز تا پایان 
شب گذشــته، ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر به 
ســینما رفتند. علاوه بر این، ۷۱۵ هزار نفر 
نیز طی ماه های ابتدایی امسال، به تماشای 
فیلم های به جا مانده از اکران ســال گذشته 
نظیــر ملاقات خصوصــی، بخارســت و... 
نشســتند تا تعداد مخاطبان سینما، برای 

ســال جاری به ۲۷ میلیون و ۵۱۵ هزار نفر 
برسد.فسیل، هتل، بچه زرنگ، شهر هرت، 
هاوایی، بچه زرنگ و ویلای ساحلی، ۶ فیلم 
اکران امسال هســتند که موفق شدند تا به 
امروز، بیــش از ۶۰ میلیارد فروش داشــته 
باشــند. فســیل که رکوردشــکنی کرد و 
توانســت با ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار مخاطب 
و ۳۲۵ میلیارد تومان فروش، به دومین فیلم 
پرمخاطب ســینمای پس از انقلاب کشور 
تبدیل شود. فسیل در شرایطی دومین فیلم 
پرمخاطب پس از انقلاب شــمرده می شود 
که طی یک سال نخست نمایش خود به این 
میزان مخاطب دست یافته است حال آن که 
عقاب ها )به عنوان پرمخاطب ترین فیلم پس 
از انقلاب( در ســال نخســت نمایش خود، 
کمتر از ۴ میلیون مخاطب داشــته اســت.

سینمای ایران در شــرایطی به بیش از ۲۷ 
میلیون و ۵۰۰ هزار مخاطب رسیده که این 
میزان برای سال گذشته، ۱۳ میلیون و ۷۰۰ 

هزار نفر بوده است
هتل نیز در کمــال بی ادعایــی، به دومین 
فیلم پرمخاطب این جدول تبدیل شد. این 
فیلم موفق شــد تا در کمتــر از ۵ ماه و نیم 
از آغاز نمایش خــود، ۶ میلیون و ۲۰۰ هزار 
مخاطب داشته باشد. انیمیشن بچه زرنگ 
توانســت ۱ میلیون و ۹۰۰ هــزار مخاطب 
داشته باشــد. شــهر هرت نیز ۱ میلیون و 

۸۵۰ هزار مخاطب جذب کــرد. هاوایی نیز 
طی ۲ ماه نخســت نمایش خود، ۱ میلیون 
و ۶۰۰ هزار مخاطب داشت. ویلای ساحلی 
نیز با ۱ میلیون و ۳۵۰ هزار مخاطب، در رده 
ششمین فیلم پرمخاطب امسال قرار گرفته 

است.
البته که ســینمای ایران عــلاوه بر جذب 
مخاطــب انبــوه و گیشــه خــوب خود، 
رکوردهــای دیگری را نیز به ثبت رســانده 
است. ســینمای ایران موفق شــد تا در روز 
سه شــنبه ۲۳ آبان مــاه ۱۴۰۲، بــا جذب 
۲۸۲ هزار مخاطــب، پرمخاطب ترین روز 
۴ سال اخیر ســینماها را رقم بزند. هر چند 
که احتمالا این روز، پرمخاطب ترین روز یک 

دهه اخیر نیز به شمار می رود.
سینمای ایران در شــرایطی به بیش از ۲۷ 

میلیــون و ۵۰۰ هزار مخاطب رســیده که 
این میزان برای سال گذشــته، ۱۳ میلیون 
و ۷۰۰ هــزار نفــر بــوده اســت. بنابراین 
میزان مخاطبان امسال ســینما نسبت به 
مدت زمان مشــابه سال گذشــته، رشدی 
۱۰۰درصدی را تــا به امــروز تجربه کرده 
اســت.میزان مخاطبان ســینما در ســال 
۱۴۰۱، ۱۳ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر بود. این 
آمار بــرای ســال ۱۴۰۰، ۷ و ۲۰۰ هزار نفر 

است.
طبق این گزارش، در ســال ۹۹، ۷۰۰ هزار 

نفر
در سال ۹۸، ۲۶ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر
در سال ۹۷، ۲۷ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر
در سال ۹۶، ۲۲ میلیون و ۹۰۰ هزار نفر
در سال ۹۵، ۲۵ میلیون و ۹۰۰ هزار نفر
در سال ۹۴، ۱۳ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر
در سال ۹۳، ۱۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر
در سال ۹۲، ۹ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر

در سال ۹۱، ۱۰ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر
در سال ۹۰، ۱۴ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر

در سال ۸۹، ۱۱ میلیون نفر
در سال ۸۸، ۱۸ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر
در سال ۸۷، ۱۵ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر
در سال ۸۶، ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر

در سال ۸۵، ۱۶ میلیون نفر
در سال ۸۴، ۱۵ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر

در سال ۸۳، ۱۶ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر
در سال ۸۲، ۱۳ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر
در سال ۸۱، ۱۸ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر
در سال ۸۰، ۲۱ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر

و در ســال ۷۹، ۳۳ میلیون نفر به ســینما 
رفتند.مهندســی خوبــی بــرای تفویض 
موفقیــت ســینمای ۱۴۰۲ بــه ســال 
آینده صورت گرفته اســت. ســینما سهم 
قابل توجهی در سبد ســبک زندگی جدید 
خانواده ها دارد که ســبب می شود تا گیشه 
ســینمای ۱۴۰۳، با اســتقبال بیش از ۳۳ 
میلیون مخاطــب، بیــن ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ 

میلیارد تومان در گردش باشد
آخرین آمــار افزایــش میــزان مخاطبان 
ســینما، پــس از امســال، بــه ســال ۷۹ 
بازمی گردد که طی این ســال، ۳۳ میلیون 
نفر به ســینما رفتند. اگر شــورای صنفی 
نمایش برای بازه تابســتان که پس از نوروز، 
طلایی ترین فصل اکران اســت و البته دوره 
بهمن و اسفند امسال، برنامه خوبی در حوزه 
نمایش فیلم های قدرتمند داشت، سینمای 
امسال پتانســیل گذشــتن از ۳۳ میلیون 
مخاطب سال ۷۹ را نیز داشت اما متاسفانه 
فرصت طلایی تابســتان با ۴ میلیون و ۵۰۰ 
هزار مخاطب سوخت شــد و برای بهمن و 
اســفند نیز میزان مخاطبان، به یک ســوم 

زمان نرمال خود کاهش یافت.

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای اصغر بیگلری  برالر  درخواست به شماره وارده ۴۴۶۸۰مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۰۱ و با تقدیم دوبرگ  فرم استشهادیه محلی مصدق شده 
به شماره ۱۸۵۸۸۳۷مورخ۰۱/۱۲/۱۴۰۲دفتر خانه اسناد رسمی ۳۶کرمانشاه  مدعی است که سند مالکیت ششدانگ اعیانی یک قطعه 
آپارتمان نوع ملک طلق به پلاک ثبتی ۹۱۲۱فرعی از ۱۳۸ اصلی مفروز و مجزا شده از۷۴۴فرعی ازاصلی مذکور درطبقه ۵ واقع در بخص 
۹۹ ناحیه .. حوزه ثبت ملک کرمانشاه   به مساحت ۷۲،۲۹متر مربع بنام اصغر بیگلری صادر و تسلیم گردید  به علت سهل انگاری سند 

مالکیت با شماره سریال ۲۳۶۰۳۲ مفقود شده است.
لذا مراتب طبق ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله یا وجود 
سندمالکیت در نزد آنان میباشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ۱۰ روز  مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به 

صدور سند مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه ازدرجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد.
مشخصات مالکیت مالکیت اصغر/بیگلری فرزند رجب علی شماره شناسنامه ۳۱۰۷۳تارخ تولد دارای شماره ملی ۳۲۵۱۱۰۸۸۴۰باجزرسهم 
۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ  عرصه و اعیان باشماره مستند مالکیت۱۰۰۰۴۱تاریخ ۱۳۸۸/۰۲/۲۶ موضوع سند مالکیت اصلی 

بشماره چاپی ۲۳۶۰۳۲سری_سال-که در صفحه ۳۷۳دفتر املاک جلد ۶۰۰ ذیل شماره ۱۱۷۳۱۰ثبت گردیده است.
محدودیت:محدودیت دفتر املاک:رهنی شماره ۱۳۹۷۳مورخ ۱۳۹۶/۰۹/۰۹دفترخانه اسناد رسمی شماره ۸۳ شهر کرمانشاه استان 
کرمانشاه که بنفع تعاون ثامن به مبلغ ۸۷۰/۰۰۰/۰۰۰ریال به مدت ۴۸ ماه ثبت شده رهنی شماره ۱۰۰۰۴۳مورخ ۱۳۸۸/۰۲/۲۶که بنفع 

بانک مسکن به مبلغ ۱۱۸۶۲۶۳۶۵ثبت شده است. مطابق سیستم الکترنیک بازداشت ندارد.
سجاد مویدی  مدیر  واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک
 ازطرف علیرضا محمدیان
۱۲/م الف/۴۰۸۱

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

 آگهی فقدان سند مالکیت 
وراثت  حصر  )برابر  مسجدی  عشرت  وراث  از  احدی  سحر  وراث  از  وکالت  به  مرادی  جشمت  آقای 
۲۹۱۴۰۲۵۰۳۹۰۰۰۳۱۲۸۱۳۲/۷/۱۴۰۲شعبه ۱ حصر وراثت شورای حل اختلاف کرمانشاه و برابر حصر 
وراثت ۱۴۰۲/۷/۱۸۱۴۰۲۵۰۳۹۰۰۰۲۹۰۸۲۵۰ شعبه ۲ حصر وراثت شورای حل اختلاف کرمانشاه (با تقدیم 
دوبرگ استشهادیه محلی مصدق شده  مدعی است که سند مالکیت مقدار پنج دهم دانگ مشاع عرصه و هفده 
چهل و هشتم وانگ مشاع اعیانی پلاک ۴۷۳۲اصلی واقع در بخش سه کرمانشاه و به شماره دفتر ۳۲۶صفحه 
۲۶۱ و شماره چاپی ۳/۶۵۰۰۳۷ بنام مرحومه عشرت مسجدی که طی سند قطعی دفتر ۷ کرمانشاه بشماره 

۱۳۳۴/۷/۲۸۳۴۸۵۱ مرحوم نعمت اله مسجدی منتقل شده  که در اثر  سهل انگاری مفقود شده  است.
لذا مراتب طبق ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی 
انجام معامله یا وجود سندمالکیت در نزد آنان میباشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ۱۰ روز  مراتب را به 
این اداره اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه 

ازدرجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد.
 اقدام:قامشلو  فرشاد نادری سرپرست واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو
 ازطرف آیت اله زارع
 ۱۲/م الف/۴۰۸۳



ازبوسنیتابنگلادش

 جهانگردی به سبک لژیونرهای ایرانی

ورزش
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 6
شماره۱5۳8 ۱۳اسفند۱۴۰2 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه

میدان

به گفته مدیر تیم های ملی شــطرنج، منابع مالی مورد 
نیاز برای جذب مربی خارجی تامین شــده اســت و با 
وجود برخی مشــکلات، پیگیری ها برای به سرانجام 

رسیدن این پرونده ادامه دارد.
فدراسیون شطرنج از ماه ها پیش جذب مربی خارجی 
برای ملی پوشان این رشــته را در برنامه دارد. موضوع 
مربوط به پیش از بازی های آســیایی می شود. در آن 
مقطع همکاری با »سرگی تیویاکف« نتیجه رایزنی ها 
و مذاکرات شــد طوری که این مربی روسی الاصل به 
صورت کوتاه مدت و به منظور برگــزاری کلاس های 
آموزشی و رفع اشــکال به ایران آمد و مدتی کنار ملی 

پوشان بود.
البته همکاری با این مربی با اقبال همه شــطرنجبازان 
مواجه نبود کما اینکه ســید محمــد امین طباطبایی 
همان زمان انتقاداتی را نسبت به همکاری با این مربی و 
اینکه در حد و اندازه های تیم ملی ایران نیست، مطرح 

کرد.
به همین دلیل فدراســیون شــطرنج بعد از 
طلای بازی های آســیایی مذاکــرات برای 
جذب مربی خارجی را گسترده تر و به رایزنی 
بــا مربیان طــراز اول همچــون »ولادیمیر 

کرامنیک« کشاند. 
البته با وجود وعده های سرپرســت پیشین 

فدراســیون، این رایزنی ها به نتیجه نرســید و حتی 
اینگونه اعلام شــد که همکاری با این مربی به بن بست 

خورده است.
با همه اینهــا علیرضا شــفیعی مدیر تیــم های ملی 
شطرنج تاکید دارد که فدراســیون همچنان با جدیت 
پیگیر در اختیــار گرفتن مربی خارجی اســت و حتی 

منابع مالی برای این مهم هم تامین شده است.
وی گفت: بعد از طلای بازی های آســیایی و به منظور 
حفظ و ارتقــای موقعیت ملی پوشــان، فدراســیون 

همزمان با هفت - هشــت مربی وارد مذاکره 
شــد. گزینه بــرای مذاکــره زیاد بــود اما 
فدراســیون با نفراتی وارد رایزنی شد که در 
سطح و اندازه ملی پوشان کشورمان باشند و 

بتوانند پاسخگوی نیازهای فنی آنها باشند.
مدیر تیم های ملی شــطرنج تاکید کرد: این 
مربیان، همگی شناخت کامل از ملی پوشان 
ایران را داشــتند اما به خاطر تعهداتی که در کشــور یا 
کشورهای دیگری داشتند، نتوانســتند به ما پاسخی 
بدهند. با این حــال مذاکــرات و رایزنی هــا برای به 
سرانجام رســیدن جذب مربی خارجی کماکان ادامه 

دارد.
شفیعی در مورد همکاری با »ولادیمیر کرامنیک« نیز 
تصریح کرد: این مربی تا ماه آوریــل به خاطر نامزدی 
رقابت های قهرمانی جهان مشــغله های زیادی دارد با 
این حال قول داده که در سال جاری میلادی یک یا دو 

کمپ با تیم ملی ایران داشته باشد.
وی تصریح کرد: »ولادیمیــر کرامنیک« هیچ وقت به 
طور مستقیم به ما »نه« نگفته است، فقط تاکید کرده 
که فعلا برنامه هایش پرُ است و نمی تواند زمانی را برای 

ایران خالی کند.
مدیر تیم های ملی شطرنج گفت: در هر صورت حضور 
مربی طــراز اول جهانی کنار ملی پوشــان ایران لازم و 

ضروری است.
 سرپرست فدراسیون هم به اهمیت این موضوع اشراف 
کامل را دارد. بــه همین دلیل جــذب مربی خارجی 

همچنان در برنامه است.
شفیعی همچنین گفت: همکاری با مربی خارجی آنهم 
در سطحی که پاسخگوی ملی پوشان ما باشد متحمل 
هزینه های بالایی است با این حال منابع مالی موردنیاز 
در این زمینه تامین شده اســت. از طرف ایران مشکلی 

وجود ندارد.

شطرنج

ایمان گــودرزی  لژیونرهــای ایرانی در 
ســال های اخیر حضور در لیگ های عجیب 

و متفاوتی را انتخاب کرده اند.
 این روزها کلمــه لژیونر در فوتبــال ایران 
زیاد به گوشــمان می خورد، تنهــا تفاوت 
نسبت به ســال های نه چندان دور فوتبال 
ایران این اســت که مقصد های فوتبالیست 
های ایرانی دیگر کشــورهایی مانند آلمان 
و لیگ های همســطح آن نیســت. گاهی 
کشورها و تیم هایی به عنوان مقصد لژیونرها 
شنیده می شود که نام آنها برای اولین بار به 
گوش مان می خورد. این روندی است که در 
۵، ۶ سال اخیر شدت بیشتری گرفته است. 
روندی که علاقه شدید کی روش به لژیونرها 
و بازیکنانی که خارج از ایران بازی می کردند 
به نوعی شروع کننده آن بود. خروج از لیگ 
ایران بدون توجــه به نام مقصــد تضمین 
خوبی بود برای قرار گرفتن در لیســت تیم 
ملی. پیش بینی می شد که با رفتن کی روش 
از این عطش برای رفتن به لیگ های عجیب 
و غریب کم شــود اما این بار کاهش ارزش 
پول ایــران و علاقه برای داشــتن درآمد به 
دلار و یورو و هر پول خارجی دیگری انگیزه 

جدیدی برای ادامه این روند شده است.
اخیرا خبر انتقــال عارف غلامــی به لیگ 
بوســنی و هرزه گوین شــگفت زده شدیم. 
البته این تعجب خیلی زود مرتفع شد. چرا؟ 
چون نگاهی به یک سری از لژیونرهای چند 
ســال اخیر فوتبال ایران انداختیم و متوجه 
شــدیم که چه کشــورها و بعضــا تیم های 
عجیبی مقاصــد فوتبالیســت های ایرانی 
بوده اند. در این گزارش قصد نداریم نگاهی 
منفی به این قضیه داشــته باشــیم. برخی 
از لژیونرهــای ما به کشــورهایی رفتند که 
باعث پیشــرفت آنها شــد و یا فرصت این را 
پیدا کردند تا در مســابقات اروپایی حاضر 
شــوند. در این گزارش صرفا قصد داریم به 
گسترده شدن دایره کشــورهایی که ما در 

آنها نماینده داریم؛ بپردازیم.

خالد شفیعی، محمدرضا خانزاده 
)باشوندهارا کینگز بنگلادش(:

لیگ برتر بنگلادش در سال ۲۰۲۰ با حضور 
۱۳ تیم برگزار می شد. خالد که پیش از این 
ســابقه حضور در اف سی سئول کره جنوبی 
را هم داشــته در تصمیمی عجیب، سایپا را 

ترک کــرد و راهی تیم باشــوندهاراکینگز 
شد. او پس از دو ســال حضور در این تیم به 
گفته خودش به خاطر مشکلات خانوادگی 
از ایــن تیم جــدا شــد. او در طــول مدت 
حضورش در این تیم بارها از کیفیت پایین 
لیگ بنگلادش گله کرده بود. مدتی پس از 
شــفیعی، محمدرضا خانزاده نیز که سابقه 
بازی برای پرســپولیس و تیم ملی را داشت 

پس از اختلاف با تراکتور راهی این تیم شد.

 میلاد زنیدپور )ساراواک
 یونایتد مالزی(:

او را به یاد دارید؟ همــان بازیکن که به تیم 
ملی هم رسید و خیلی ها بر این باور بودند که 
سمت چپ ایران را برای سال ها بیمه خواهد 
کرد. زنیدپور به نوعــی رکورددار تغییر تیم 
محسوب می شود. او تا ســن ۳۵ سالگی در 
۱۸ جابه جایی پیراهن ۱۶ تیم مختلف را به 
تن کرده است. گســترش فولاد و پارس جم 
تیم هایی هســتند که میلاد ۲ بار برایشان 
بازی کرده اســت. تیم های این بازیکن چپ 
پا تا به اینجا بدین ترتیب است: فولاد، سایپا، 
پیکان، راه آهن، اســتیل آذیــن، داماش، 
ســپاهان، پیکان، ملــوان، ذوب آهن، نفت 
مسجدسلیمان، اربیل عراق، راه آهن، آرمی 
یونایتد، گســترش فولاد، مــادورا یونایتد 

اندونزی، یو کی ام و ساراواک یونایتد.

آرش اکبری و رادین سیار
)رگَرتاداز و لوکوموتیو(:

آرش اکبری بازیکنی اســت که برای لژیونر 
شدن راهی تاجیکستان شد و برای تیم رگَر 
تاداز بازی کــرد. او در روزهای کرونایی تنها 
ایرانی بود که در سطح بزرگسالان بازی می 
کرد و الباقی لیگ های دنیــا تعطیل بود. به 
جز او رادین ســیار هم به لیگ تاجیکستان 

رفت و برای تیم لوکوموتیو پامیر توپ زد.

سعید عزت اللهی)وایله دانمارک(:
فوتبال دانمــارک را با ۲ یا ســه تیم خاص 
می شناسیم که گاها در مســابقات اروپایی 
حاضر می شوند و بیشتر در لیگ اروپا با آنها 
آشنا بوده ایم. با این وجود سعید عزت اللهی 
بعد از تجارب ناموفــق در انگلیس و بلژیک 
تصمیم گرفت به تیم وایلــه بپیوندد. عزت 
اللهی در نیم فصل لیگ جاری پس از توافق 
با ســران وایله راهی شــباب الاهلی امارات 

شد.

سامان نریمان جهان و علی 
قربانی)نفتچی و سومقاییت آذربایجان(:

شــاید باورتان نشــود ولــی مــا در لیگ 

آذربایجان هم بازیکن داشتیم. علی قربانی 
ســامان نریمان جهان در مقطعــی در این 
لیگ توپ زدند. یکی در ســومقاییت توپ و 
دیگری در نفتچی. علاوه بر این نفراتی چون 
پیمان بابایی و حجت حق وردی هم در لیگ 
آذربایجان حضور داشــته اند. جالب اینکه 
قربانی و حق وردی پــس از حضور موفق در 
اذربایجــان حتی تابعیت این کشــور را هم 
گرفتند و بــرای تیم ملــی آذربایجان بازی 

کردند!

رضا اسدی) سنت پولتن اتریش(:
بعــد از حضــور بازیکنانــی چــون فرهاد 
مجیدی، مهدی پاشازاده و مهرداد میناوند 
در تیم هــای راپیدوین و اشــتروم گراتس 
تقریبا هیــچ ارتباطی بیــن فوتبال اتریش 
و ایران وجود نداشــت تا اینکه رضا اسدی 
در انتقالی جالب ســر از تیم ســنت پولتن 

درآورد. 
اســدی یک فصل پــس از حضــور در این 
باشــگاه تصمیم به جدایی گرفــت و برای 
فســخ قراردادش بــه توافق نهایی دســت 
یافت. این هافبک ۲۵ ســاله در شــرایطی 
راهــی اتریش شــد کــه در همــان اوایل 
حضورش در ســن پولتن از ناحیه نازک نی 
پا آسیب دید و به همین دلیل مدت زیادی 

از رقابت های تیپیکــو بوندس لیگا دور بود و 
در هفته های پایانی فصل به ترکیب تیمش 
اضافه شد و نمایش خوبی در این مقطع ارائه 
داد و یکبار هم در تیم منتخــب هفته قرار 
گرفت. او بخاطر تصمیم اشتباهی که مدیر 
برنامه اتریشــی برای او داشته و به خواسته 
خود در این کشــور نرسید، ابراز گلایه کرده 
و همین امر در تصمیمش برای جدایی موثر 

بوده است.
پس از اینکه ســقوط ســن پولتن به دسته 
پایین تر فوتبــال اتریش قطعی شــد، رضا 
اســدی نیز به دلیل فراهم نبودن شــرایط 
همــکاری اش با مســؤولان این باشــگاه 
گفت وگو کرد و برای فســخ قــراردادش به 

توافق نهایی رسید و از این تیم جدا شد.

شهاب زاهدی و اللهیار صیادمنش 
)المپیک دونتسک و زوریا اوکراین(:

شهاب زاهدی بعد از تجربه بازی در ایسلند 
راهی یک کشور خاص دیگر شــد و این بار 

سر از اوکراین درآورد.
 او به تیم دوم شهر دونتسک یعنی المپیک 
رفت و در پایان فصل بهتریــن بازیکن این 
تیم شد و در تیم منتخب فصل جای گرفت. 
شــهاب در اکراین تنها نماند و اللهیار نیز به 

صورت قرضی از فنرباحچه راهی زوریا شد.

محمد مهدی مهدی خانی و یونس 
دلفی)واراژدین و گوریکا کرواسی(:

اســم از صــادق محرمــی و دیناموزاگرب 
نیاوردیم چرا که حســاب این تیــم از بقیه 
تیم های کروات جدا اســت. آنها هر ساله در 
مسابقات اروپایی حاضرند و سابقه خوبی در 

فوتبال اروپا دارند. 
به جز صادق مــا ۲ لژیونر دیگــر در فوتبال 
کرواســی داشــتیم. یکــی محمدمهدی 
مهدی خانی در واراژدیــن و دیگری یونس 
دلفی که پس از جدایی از شارلوای بلژیک به 

تیم گوریکا پیوست.
ما در این ســال ها بازیکنانی در کشورهای 
خاصی چون ایســلند، فنلاند، اســلواکی، 
عراق، کویت، ویتنام، اندونزی، تایلند، کره 
جنوبی، لهستان و ... داشــته ایم و باید دید 
فوتبالیســت های ایرانی در ادامــه چه کار 
خواهند کــرد و در کدام کشــورهای دور از 

ذهنی مشغول می شوند.

فدراسیون شطرنج همچنان پیگیر جذب مربی خارجی است

رییسفدراسیونتنیس:

گرفتن کرسی های موثر بین المللی سخت است
خریدار  رییس فدراســیون تنیس گفت: 
گرفتن کرسی های موثر بین المللی سخت 
اســت اما تلاش می کنم تنیس ایران را در 

این زمینه به جایگاه اصلی اش برسانم.
 رقابت هــای تــور جهانی تنیــس مردان 
»فیوچــرز« در جزیــره کیــش در حــال 
برگزاری اســت. طبق اعلام داوود عزیزی 
رییس فدراســیون تنیس در ایــن دوره از 
مسابقات بیش از ۶۴ ورزشکار خارجی از ۲۳ 
کشور حضور دارند و در پایان این مسابقات 
نیز به نفــرات برتر ۱۵ هــزار دلار به عنوان 

جایزه نقدی اهدا خواهد شد.
تور جهانی و یا »فیوچــرز« رقابت های بین 
المللی اســت که زیر نظر فدراسیون جهانی 
تنیــس )ITF( برگزار می شــود و در طول 
سال کشورهای مختلفی می توانند میزبان 
آن باشند.این مســابقات دارای دو جدول 
مقدماتی و اصلی اســت که ورزشــکاران بر 
اســاس رده بندی جهانی در این جدول ها 
به رقابت مــی پردازند. هــر بازیکن تنیس 
می تواند برای کســب امتیاز و جایگاه بالاتر 
در رنکینگ جهانی در این تورها حاضر شود، 
علاوه بر این محدودیت خاصی نیز در تعداد 
شرکت کنندگان این مسابقات وجود ندارد.

ایــن رقابت ها اســفند مــاه ۱۴۰۱ پس از 

وقفه ای ۸ ســاله به میزبانی کشــورمان در 
جزیره کیــش برگــزار شــد و نمایندگان 
کشــورهای مختلف دنیا به  مدت دو هفته با 
یکدیگر به رقابت پرداختنــد و حالا مرحله 
جدید این مســابقات مجداد در زمین های 
المپیک کیش در جریان است و تا دوشنبه 

۱۴ اسفند ادامه خواهد داشت.

از تور جهانی کیش استقبال خوبی شد
داوود عزیــزی، درخصــوص کیفیت این 
رقابت  اظهار داشــت: تور جهانی و یا همان 
»فیوچرز« از اوایل اســفند مــاه در جزیره 
کیش آغاز شده است. خوشبختانه این دوره 
هم استقبال خوبی از این مســابقات شد و 
در حال حاضر بیش از ۶۴ ورزشکار خارجی 
از ۲۳ کشــور دنیا در این رقابت ها شــرکت 
کردند.وی افزود: ۱۵ هزار دلار نیز به عنوان 
پاداش برای نفرات برتــر این رقابتها در نظر 
گرفتیم. با توجه به کشورهای شرکت کننده 
کیفیت مسابقات خوب است و تیم دیویس 
کاپ ایران هم در این مسابقات حضور دارد 
تا با کسب آمادگی لازم خود را برای دیدار با 

تیم استونی در سریلانکا آماده کند.
رییس فدراســیون تنیس در مــورد نتیجه 
احتمالی ایران در رقابت های دیویس کاپ 

گفت: اخیرا تیم زیر ۱۶ سال ما موفق شد در 
این مســابقات به عنوان قهرمانی برسد. این 
رقابت ها نیز در همان ســریلانکا برگزار شد 
و امیدواریم این نتیجه را در تیم بزرگسالان 
مان هم شاهد باشــیم. البته که کار در این 
بخش بسیار ســخت است و دوست داشتیم 
از امتیاز میزبانی مان در این رویداد استفاده 
کنیــم ولی در نهایــت نشــد. بنابراین این 
تیم مان هم باید در خاک سریلانکا به مصاف 

تیم استونی برود.

 متاسفانه جایگاه مان 
در Ioc را از دست دادیم

عزیزی در ادامه با بیــان اینکه برای تیم زیر 

۱۶ ســالمان برنامه هــای متفاوتی داریم، 
گفت: این تیم بــا کســب قهرمانی موفق 
شــد مجوز حضور در رقابت های مقدماتی 
جهانی را به دســت بیاورد این مسابقات از 
۲۸ اردیبهشت تا ۵ خرداد ماه در قزاقستان 
برگــزار خواهد شــد و در تلاش هســتیم 
بتوانیــم ملی پوشــان را عازم مســابقات 

جهانی کنیم.
وی در واکنش به موفقیت های اخیر تنیس 
در گرفتن میزبانی های مختلف و درخشش 
تیم های ملــی در رویدادهــای بین المللی 
عنوان کرد: اگر موفقیتی در این رشته شاهد 
هســتیم بخاطر همدلی خانواده بزرگ این 
رشته اســت. از روز اول هم هدف من ایجاد 
این وحدت و همدلی بود. اختلاف ها همیشه 
باعث ایجاد حواشــی زیاد می شود که سعی 
کردم در این چند سال همواره از این موارد 

پرهیز کنم.
رییس فدراسیون تنیس در مورد انتخابش 
به عنوان مشاور ارشد توســعه تنیس آسیا 
توضیح داد: کرســی های بیــن المللی که 
توسط روســای فدراســیون های ایران به 
دســت می آید را باید به دو نــوع موثر و غیر 
موثر تقســیم کرد. یک زمانی تنیس ایران 
در Ioc کرسی داشت که متاســفانه ما این 

جایگاه را که می توان از آن به عنوان کرسی 
موثر نــام برد را از دســت دادیــم. حالا هم 

رسیدن به این کرسی ها واقعا سخت است.

مطیع تصمیمات اعضای مجمع هستم
عزیزی اضافه کرد: کســب یک کرســی به 
تنهایی اهمیت ندارد گرفتــن این عناوین 
بین المللی باید منفعتی برای ورزش کشور 
به همراه داشته باشد که تلاش من این است 
بتوانم تنیس ایران را بــه این جایگاه واقعی 

خودش برسانم. 
ولی باید دیــد از چه مســیری می توان به 
این هدف رســید. وقتی ما در اجلاس های 
جهانی حضور مداوم نداشــته باشیم خیلی 

نمی توان امیدوار بود.
رییس فدراســیون تنیس در پایان درباره 
آخرین روند طی شده برای برگزاری مجمع 
انتخاباتی گفت: ثبت نــام کاندیداها اخیرا 
انجام شــد و در مجموع ۳ نفر نام نویســی 

کردند.
 برای تاریخ ما یکم خرداد را به وزارت ورزش 
پیشــنهاد دادیم اما هنوز زمان قطعی اعلام 
نشده است. خودم جزو نفرات کاندید شده 
هستم و هر چه مجمع تصمیم بگیرد مطیع 

آن هستم.

فقطیکامضاباقیمانده
تکلیف مالک پرسپولیس مشخص شد

وزارت ورزش در انتظار تایید سازمان خصوصی سازی برای اعلام مالک 
جدید باشگاه پرسپولیس است.

وزارت ورزش و جوانان پس از جلسات متوالی هفته گذشته خود مبنی 
بر واگذاری باشگاه پرسپولیس به سازمان تأمین اجتماعی درخواست 
رســمی خود برای اعلام وصول ۵۱ درصد از مالکیت این باشــگاه را در 
اختیار سازمان خصوصی ســازی کشــور قرار داد تا آنها با بررسی این 

موضوع در خصوص مالکیت سرخپوشان تصمیم گیری کنند.
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال ضمن مهم دانستن تعیین مالکیت 
وزارت ورزش توســط این دو باشگاه خواستار رســیدگی هرچه فوری 
وزارتخانه نســبت به این موضوع شد. کیومرث هاشــمی وزیر ورزش 
نیز پس از بررسی راهکارهای حل مشــکل مربوط به مالکیت مشترک 
استقلال و پرســپولیس تصمیم به ارائه ســازمان تأمین اجتماعی به 
عنوان مالک پرســپولیس گرفت.همچنین باشگاه اســتقلال فعلًا به 
فعالیت خود زیر نظر وزارت ورزش و جوانان ادامه می دهد تا مشــکلات 
اداری و جــاری آنها نیــز برای واگذاری بــه یکــی از بنگاه های بزرگ 
اقتصادی کشور برطرف شود.ســازمان خصوصی سازی کشور منتظر 
نامه رسمی هیأت دولت برای اجازه واگذاری سهام باشگاه پرسپولیس 
از وزارت ورزش به بخش خصوصی اســت تا بتواند این موضوع را نهایی 
کند.تعیین مالک باشــگاه پرســپولیس در حالی جدی شده است که 
چهارشنبه نهم اســفندماه گذشــته وزارت اقتصاد و دارایی تصمیم به 
تغییر سرپرست سازمان خصوصی سازی گرفت تا ابراهیم بازیان جای 

میثم پیله فروش را بگیرد.
حال بایــد دید ایــن تغییرات چه تأثیــری در روند خصوصی ســازی 
ســرخابی های پایتخت تا مهلت اندک باقیمانده کنفدراسیون فوتبال 

آسیا در راستای دریافت مجوز حرفه ای می گذارد.

دیگربهمهدیبازینمیرسد؟
 سرنوشت مشابه طارمی و بازیکن

 تیم ملی فرانسه
مهدی طارمی و »کیلیان امباپه« با شــرایط مشابهی در تیم های خود 
مواجه شده اند و به نظر می رسد به دلیل عدم تمایل به تمدید قرارداد با 

تیم های کنونی، در اوضاع بی ثباتی در ترکیب تیم قرار گرفته اند.
 به نظر می رســد مهدی طارمی در تیــم پورتو و »کیلیــان امباپه« در 
»پاری سن ژرمن« در شرایط مشــابهی قرار گرفته اند. این دو بازیکن 
قراردادشان در پایان فصل به پایان می رسد و طارمی قرار است به اینتر 
ایتالیا برود و امباپه هم زمزمه های پیوســتنش به رئال مادرید به گوش 
می رسد اما آنچه که قطعی است هیچ کدام قصد ندارند قراردادشان را با 
تیم های کنونی خود تمدید کنند و همین مســاله شرایط پیچیده ای را 

برای هر دو بازیکن رقم زده است.

اینکه مهدی طارمی در یکی دیدار بــازی را از روی نیمکت آغاز کند و 
تا انتهای بازی فرصت حضور در زمین را پیدا نکند امری بی ســابقه بود 
اما در هفته های اخیــر این اتفاق برای طارمی رقم خــورد و در این تیم 

»اوانیلسون« جای طارمی را به عنوان مهاجم اصلی گرفته است.
»سرجیو کونسیســائو« ســرمربی پورتو در اظهار نظری در خصوص 
شــرایط طارمی گفته بود که این تیم باید به نبــود طارمی عادت کند و 
به نظر می رســد این مربی قصد دارد با جایگزینی اوانیلسون با طارمی 
شــرایط را از اکنون برای فصل آینده که طارمــی را در اختیار نخواهد 
داشت آماده کند و بتواند اوانیلسون را به مهاجمی طراز اول تبدیل کند.

نکته قابل توجه این اســت که »کیلیان امباپه« در رئال مادرید هم در 
حال حاضر در چنین شــرایطی به سر می برد. این ســتاره فرانسوی در 
هفته بیست و یکم لیگ یک فرانسه در دیدار برابر لیل نیمکت نشین بود 
و فرصت بازی به او نرسید. »لوییز انریکه« سرمربی »پاری سن ژرمن« 
در دیدار اخیر این تیم برابر موناکو هم امباپه را در ترکیب اصلی قرار داد 

اما او را در دقیقه ۴۶ بیرون کشید.
انریکه در کنفرانس خبری در پایان این دیدار در پاســخ به ســوالی در 
خصوص حضور امباپه در زمین گفت: این تصمیم به طور کامل به عهده 
من اســت. امباپه دیر یا زود از جمع ما جدا می شود و باید خودمان را به 
بازی کردن بدون حضور او عادت دهیم. هدف من به عنوان ســرمربی 

این است که منافع باشگاه را تأمین کنم.

 تکلیف مهاجم جدید برای پرسپولیس
 مشخص شد

ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس تصمیم قطعی خــود برای جذب 
مهاجم خارجی را به رضا درویش اعلام کرد.

جدایی میلاد سرلک، محمد عمری، شــهاب زاهدی و نبیل باهویی از 
پرسپولیس و کنار گذاشتن یاسین سلمانی و مرتضی پورعلی گنجی به 
دلیل مصدومیت از جمع بازیکنان این تیم با پیوســتن عیسی آل کثیر، 
محمد خدابنده لو، ابوالفضل بابایی، اوستون ارونوف و عبدالکریم حسن 
در نقل و انتقالات نیم فصل همراه بود.همین موضوع باعث خالی ماندن 
جای یک بازیکن در لیست ۱۹ نفره بزرگسال پرسپولیس شده است تا 
درخواست اوســمار ویه را برای جذب مهاجم را به همراه داشته باشد. 
سرمربی برزیلی پرسپولیس با تماشای فیلم بازی چهار بازیکن برزیلی، 
توگویی، آفریقایی و اروپایی نظر مثبتی نســبت به جذب آنها نداشت تا 
خواسته فنی اش را به باشــگاه اعلام کند.اوسمار ویه را بر خلاف ادعایی 
نظیر اصرار به بازگشــت بازیکنانی همچون یورگــن لوکادیا یا گادوین 
منشأ اعلام کرده اســت مهاجم بلندقامت می خواهد تا در تاکتیک های 
مدنظــر کادر فنی قــرار بگیرد.همچنین ویه را بازیکنــی را که در تیم 
باشگاهی خود فعال بوده اســت می خواهد تا درگیر آماده سازی بدنی 
مهاجم جدید و از دست رفتن چند بازی مهم دیگر در فصل جاری لیگ 
برتر نباشد. موردی که با توجه به پایان نقل و انتقالات فوتبال باشگاهی 
در دنیا و تنهــا فرصت این تیم بــرای خرید بازیکــن آزاد، کار مدیران 

باشگاه را برای پیدا کردن گزینه مطلوب به دردسر انداخته است.



استان

هلدینــگ  مدیرعامــل  مومنــی    اصفهان-مریــم 
پتروپالایــش اصفهــان ازحضــور بــا شــکوه پرســنل ایــن 
شــرکت و مــردم درانتخابات ۱۱ اســفند مــاه تشــکر و قدر 

دانی کرد.
عمومــی و بیــن الملــل هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان 
ضمن قدر دانی از حضور پر شکوه مردم دردوازدهمین 
دوره انتخابــات مجلــس شــورای اسلامــی و ششــمین 
دوره انتخابات مجلــس خبرگان رهبری گفــت: ازهیئت 
مدیــره، معاونیــن، پرســنل ، کارکنــان و خانــواده هــای 
انتخابــات  در  شــکوه  حضورپــر  بابــت  محترمشــان 
۱۱ اســفند مــاه ۱۴۰۲ قــدر دانــی و تشــکر کــرده و از زمــان 

شناسی و مسئولیت شناسی مردم تشکر میکنم.
دکتــر محســن قدیــری افــزود: همچنیــن بایــد از برگــزار 
کنندگان اعم مجریــان و ناظران انتخابــات که حقیقتا با 
صفا و محبــت و دلدادگــی انــقلاب اسلامی و با عشــق به 
گذاری صادقانــه، رای مــردم را با امانت  مردم بــا خدمت

داری شمارش میکنند تشکر می نمایم .
کاران  انــدر  دســت  و  عوامــل  کرد:ازهمــه  کیــد  تا وی 
هلدینگ پترو پالایش اصفهان کــه در جریان برگزاری هر 
چه با شکوه تر برگزار شــدن دوازدهمین دوره انتخابات 

مجلــس شــورای اسلامــی و ششــمین دوره انتخابــات 
مجلــس خبــرگارن رهبری بــا ســتاد انتخابــات همکاری 
نمــوده و بــا تلاش شــبانه روزی رویــدادی مهــم را رقــم 

زدنند قدر دانی می نمایم .

وی افزود: همچنین از ســتاد انتخابات استان اصفهان 
و فرمانــداری شــاهین شــهر کــه دو صنــدوق رای بــرای 
جمع آوری رای در پالایشــگاه اصفهان و شــهرک شــهید 
محمد منتظری پیش بینی نمودند مراتب تشــکر و قدر 

دانی خود را ابراز می نمایم.
مدیــر عامــل هلدینــگ پتــرو پالایــش اصفهــان تصریــح 
کــرد: امیــدوارم با شــکل گیــری مجلس شــورای اسلامی 
و مجلس خبــرگان بعنوان پشــتوانه انقلاب شــکوهمند 
اسلامــی و مــردم عزیزمــان بتواننــد بــه وظایــف قانونــی 

خودشان عمل کنند.
انســانی هلدینــگ  همچنیــن معــاون توســعه منابــع 
پتروپالایش  گفــت: مردم عزیزمــان با خلــق صحنههای 
شور و عظمت و افتخار در پای صندوقهای رای،  مسیر 

رشد برای فردای میهن عزیزمان را ترسیم کردنند.
پتروپالایــش اصفهــان در  افــزود:  بیدیــان  محمــد ده 
شــرایطی توانســته اســت مسیرهــای رشــد و پیشــرفت 
را طــی نماید کــه بخــوبی به تعالــی و رشــد کارکنــان خود 
، نکتــه ســنج و دانــا  پرداختــه اســت و آنهــا را انتخابگــر

پرورانده است
وی ابراز امیــدواری کــرد؛ کــه نُخبــگان و فرهیختگانی از 
میان نامزدهای انتخاباتــی، با اراده ملت ایــران برگزیده 
شــوند و با قــرار گرفتن در کرســیهای مجلــس و خبرگان 
رهبری، بهترینهــا را برای عزتمندی و ســربلندی ایران 

عزیز رقم زنند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در ۱۱ ماهه سال جاری اتفاق افتاد:

 تخلیه و بارگیری ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن 
 انواع کالای اساسی 

در منطقه ویژه اقتصادی بندر امام خمینی)ره(
اهواز -محمد مجــدم    ۱۲ میلیــون و ۵۰۰ هزار تن انواع کالاهای اساســی 
در مدت یــازده ماهه ســال جــاری به وسیلــه ۲۲۵ شــناور در منطقــه ویژه 

اقتصادی بندر امام خمینی)ره( تخلیه و بارگیری شد.
 ابوطالــب گرایلــو ضمــن اعلام ایــن خبــر بیــان کــرد: در بــازه زمانــی یــاد 
گیــری از  شــده ۱۲ میلیــون و ۵۰۰ هــزار تــن انــواع کالاهــای اساســی بــا بهره
نیروهای عملیاتی توانمنــد و تجهیزات آماده به کار و پیشــرفته به صورت 

شبانهروزی در اسکلههای این مجتمع بزرگ بندری تخلیه شد.
مدیــرکل بنــادر و دریانوردی اســتان خوزســتان گفــت: همچنیــن در بازه 
زمانی مذکور به منظور پاسخگویی به نیاز بازار مصرف، بیش از ۱۱ میلیون 

و ۸۰۰ هزار تن انواع کالا به اقصی نقاط کشور از مبدأ این بندر ارسال شد.
وی افــزود: بیــش از ۱۰ میلیــون و ۷۰۸ هــزار تــن از کالاهــای اساســی تخلیه 
شــده در این بندر بــزرگ تجــاری از طریق نــاوگان جــادهای و بیــش از یک 
گیــری از مزیت اتصال این  گن با بهره میلیون و ۱۳۰ هزار تــن نیز به وسیله وا

بندر به شبکه راه آهن سراسری ارسال شده است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان خوزســتان با اشــاره به اینکــه بالغ بر ۲ 
میلیــون و ۵۰۰ هزار تــن کالا به عنوان ذخیــره اســتراتژیک در انبارهای این 
مجتمع بــزرگ بنــدری نگهــداری میشــود، اظهــار داشــت: منطقــه ویژه 
اقتصــادی بندر امام خمینــی)ره( در حــال حاضر به لحاظ برخــورداری از 
کن نگهــداری کالاهــای اساســی، از ۴ میلیون و  روســاختهای مهیا و اما

۷۳۰ هزار تن ظرفیت در جای نگهداری کالای اساسی برخوردار است.

 برگزاری دوره الزامات،قوانین و مقررات 
محیط زیست در شرکت ملی حفاری ایران

اهواز -محمد مجدم   دوره آموزشــی الزامات، قوانیــن و مقررات محیط 
زیست به مدت ۳ روز در شرکت ملی حفاری ایران برگزار شد.

 مدیر HSE این شــرکت اظهار کرد: این دوره در ۲ بخــش الزامات و قوانین 
خشــکی و دریــا توســط مدرسیــن وزارت نفــت بــرای گــروه هــدف ســطوح 

کارشناسی برگزار شد.
باران گر عنوان کــرد: این دوره بــرای کلیه کارکنــان مدیریتهــای عملیات، 
سیــالات، پــروژه هــا، HSE و ســایر ادارات حقوقــی و حراســت بــه منظــور 
کاربــرد در فعالیتهــا برگــزار شــد. وی افزود: هــدف برگــزاری ایــن دوره بیان 
قوانین بــه روز شــده ابلاغــی محیط زیســت و همچنیــن آشــنایی کارکنان 

جهت کاربرد در فعالیتهای روزمره کاری بوده است.
گفــت: بــا برگــزاری ایــن دوره  مدیــر HSE شــرکت ملــی حفــاری ایــران 
امیدواریــم که در آینــده کارکنــان مربوطه با شــفافیت و توانمندی بیشــتر 
نســبت به برخورد با قوانیــن و اجرای الزامات در ســایر بخشــهای شــرکت 
اقدامنمایند. باران گر ادامه داد: طبق برنامه ریزی انجام شــده این دوره 
به صــورت فشــرده در ســطح مدیــران ارشــد شــرکت به منظــور بــاز آموزی 
وارتقاء دانش مربــوط به برخورد با مباحث حقوقی زیســت محیطی برگزار 
که با استقبال پرشور مواجه شد. در حاشیه برگزاری این دوره بازدیدی از 
دســتگاه حفاری ۴۶ فتح نیز انجام شــد که رئیس دســتگاه حفاری درباره 
ماهیــت کار عملیــات حفــاری توضیحــات کاملــی ارائــه کردنــد . در پایــان 
مدرسیــن بــا حضــور در جلســه ی عملیــات شــرکت در حضــور گلپایگانی 

مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران گزارش دوره را ارائه کردند.

در بیستمین کنفرانس بینالمللی روابطعمومی و سومین جشنواره 
مردمداری ایران؛

وابط عمومی فولاد مبارکه تندیس و جایزه ویژه  ر
وابط رسانه ای«را دریافت کرد »مدیریت ر

اصفهان-مریــم مومنــی   روابــط عمومــی فــولاد مبارکــه در بیســتمین 
کنفرانس بینالمللی روابطعمومی و ســومین جشنواره مردمداری ایران 

تندیس و جایزه ویژه »مدیریت روابط رسانهای«را دریافت کرد.
حضــور  بــا  روابطعمومیایــران  بینالمللــی  کنفرانــس  بیســتمین   
متخصصــان و فعــالان روابطعمومــیاز سراســر ایــران با موضــوع »هوش 
مصنوعــی مولــد و روابطعمومــی: ارتباطــات آینــده« نهــم اســفند ۱۴۰۲ 
در مرکــز همایشهــای بینالمللــی ســازمان مدیریــت صنعتــی برگــزار 
شــد. همچنیــن همزمــان بــا برگــزاری ایــن کنفرانس، ســومین جشــنواره 
مردمداری ایران، به منظور تقدیر از دستاوردهای سازمانها و شرکتها 
در زمینهها و حوزههای مختلف روابطعمومی برگزار شد و روابط عمومی 
شــرکت فــولاد مبارکــه در ایــن رویــداد بینالمللــی تندیــس و جایــزه ویــژه 

»مدیریت روابط رسانهای« را دریافت کرد.
روابــط رســانهای یکــی از مهمتریــن فعالیتهــای بــرون ســازمانی روابــط 
عمومی اســت کــه تأثیر زیــادی بــر معرفــی ســازمان و برنامههــا و اقدامات 
آن در ســطح افکار عمومی و خوشنامی ســازمانی دارد و ارزیابی مســتمر 
کمیت و کیفیــت آن میتواند ســطح کیفیــت روابط عمومی یک ســازمان 
را نشــان دهــد. شــایان ذکــر اســت کــه بیســتمین کنفرانــس بینالمللــی 
 ،)KPRI( کارگــزار روابطعمومــی روابطعمومــی ایــران توســط مؤسســه 
انجمن روابط عمومیایران )IRPRS( انجمن متخصصان روابطعمومی 
عمومــی  روابــط  مســلمان  کارگــزاران  جهانــی  انجمــن  و   )IAPRS(

)IMPRPA( برگزار شد.

برای نخستین بار در کشور؛

پایی   پرداخت سهم بیمار در ویزیت سر
برای بیمه شدگان تامین اجتماعی خارگ حذف شد

-رضا حیــدری   مدیــر درمان تامیــن اجتماعی اســتان بوشــهر  بوشــهر
از حذف کامــل حق پرداخت از ســوی بیمه شــدگان تامیــن اجتماعی در 

کز درمانی جزیره خارگ خبرداد. مراجعه به مرا
؛دکتر حســن اســماعیلی مدیر درمان تامین اجتماعی اســتان بوشهر در 
خصــوص حــذف فرانشیز خدمــات ســرپایی بیمه شــدگان جزیــره خارگ 
گفت:بدلیل اینکه تملــک زمین جهت احداث درمانــگاه ملکی در جزیره 
خارک امکان پذیر نبود طرح پیشنهادی مدیریت درمان استان مبنی بر 
حذف پرداخت ســهم بیمار در خدمات سرپایی از ســوی سازمان مرکزی 

مورد موافقت قرار گرفت.
اجــرایی خواهــد  بــزودی  اســماعیلی اظهــار داشــت:این طــرح  دکتــر 
شــد و بــر اســاس آن کل فرانشیــز ســهم بیمــار بیمــه شــدگان و مســتمری 
بگیران در بیمارســتان شــرکت نفــت و مرکــز خدمات سلامت دانشــگاهی 
مســتقر در جزیــره خــارک بابــت ویزیــت ســرپایی پزشــکان و خدمــات 
آزمایشگاهی،رادیولوژی و سی تی اسکن طبق تعرفه بخش دولتی توسط 

سازمان تامین اجتماعی پرداخت می گردد.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان بوشــهر عنوان کرد: اجرای این طرح 
در جزیره خارگ برای نخســتین بار در کشــور انجام می گــردد و امیدواریم 
با اجرای آن زمینه توســعه ســایر خدمــات درمانی تامیــن اجتماعی برای 

بیمه شدگان این جزیره فراهم شود.
دکتــر اســماعیلی اضافــه کرد:پیــش از ایــن و در جهــت رفــاه حــال بیمــه 
شــدگان و مســتمری بگیران تامیــن اجتماعــی جزیره خــارگ طرح حذف 

فرانشیز خدمات بستری نیز اجرایی شده است.

کرمانشــاه- فریده محمدی   سرپرســت اداره کل راهــداری و حمل و 
نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه گفــت: طی ۱۱ مــاه ســالجاری بیش از 
۱۹ هــزار کارت هوشــمند راننــدگان حوزه حمــل و نقل کالا تمدید شــده 

است.
بسید شــهرام کهریــزی اظهــار داشــت: از ابتــدای ســالجاری تــا پایان 
بهمن ماه ۱۹ هــزار و ۷۷۶ کارت هوشــمند رانندگان حمــل و نقل کالای 

استان کرمانشاه تمدید شده است.
کارت هوشــمند بــرای راننــدگان نــاوگان بــاری و  وی بــا بیــان اینکــه 
مســافری به عنوان مدرک شناســایی راننــدگان در بخــش حمل و نقل 
جــادهای محســوب میشــود گفــت: کارت هوشــمند ضریــب امنیتــی 

بالایی دارد.
کهریزی گفت: در ۱۱ ماه ســالجاری ۱ هــزار و ۱۴۲ کارت هوشــمند برای 
راننــدگان حمــل و نقــل کالا و ۱ هــزار و ۱۰۰ کارت هوشــمند بــرای نــاوگان 

باری صادر شده است.

وی بــا بیــان اینکه بــه منظــور ســاماندهی و ایجــاد نظــم در نحــوه بهره 
هــا در جادههای برون شــهری و ارتقای ســطح  برداری و تــردد وانت بار
ایمنی در محورهای مواصلاتی کشــور یاد آور شــد: برای ۷۳۶ دســتگاه 

ناوگان وانت باری کارت هوشمند صادر شده است.

کهریزی عنوان کرد: برای ۱۱۶ راننده وانت باری کارت هوشمند صادر و 
۴۷۶ کارت هوشمند راننده وانت باری تمدید شده است.

وی با اشــاره بــه اینکــه امــکان شناســایی دقیــق راننــدگان، تشــخیص 
راننــدگان فعــال از غیرفعــال، جلوگیــری از صــدور کارتهای تکــراری یا 
تقلبــی، ایجاد گــردش کار و ثبــت تخلفــات راننــده از جملــه مزیتهای 
کارتهــای هوشــمند راننــدگان اســت افــزود: براســاس دســتورالعمل 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جادهای به منظــور جلوگیری از شیوع 
ویروس کرونا کارت هوشــمند رانندگان حمل و نقل جادهای هماینک 

به صورت غیرحضوری تمدید میشود.
سید شــهرام کهریزی در پایان از رانندگان، شرکت های حمل و نقل کالا 
و همشــهریان خواســت؛ شــکایات و نارضایتی خود را از طریق ســامانه 
۱۴۱ مرکز مدیریــت راهها، بــه اداره کل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
اســتان کرمانشــاه اطلاع دهند تا در کمیسیونهــای مربوطه به تخلف 

رسیدگی شود.

کرمانشاه

طی ۱۱ ماه سال�جاری انجام شد؛

تمدید بیش از ۱۹ هزار کارت هوشمند رانندگان حم و نق کالا

شهر بو فارس

مشارکت ۴۳ درصدی مردم فارس در انتخابات ۱۴۰۲ 

 شیراز-چراغــی   رئیــس ســتاد انتخابــات اســتان فــارس از 
مشــارکت ۴۳ درصدی مــردم اســتان در انتخابــات ۱۴۰۲ خبر 
داد.   اسماعیل قزل سفلی در نشست خبری از مشارکت بیش 
از ۴۳ درصدی مــردم فــارس در دوازدهمیــن دوره انتخابات 
مجلس شــورای اسلامی و ششــمین دوره انتخابات مجلس 
خبــرگان در ســال ۱۴۰۲ خبــر داد و گفــت: آمــار رای دهنــدگان 
بــه یــک میلیــون و ۵۹۸ هــزار و ۹۶۷ نفــر رسیــد که نســبت به 
کــه ۴۲.۴ درصــد  دوره یازدهــم مجلــس شــورای اسلامــی 
بــود از حــد نصــاب فراتــر رفــت. وی افــزود: در حــوزه انتخابیه 
شهرســتانهای آبــاده، بوانــات، خرمبید و ســرچهان "رحیم 
ع بــا ۲۲ هــزار و ۵۷۰ رای"، در حــوزه انتخابیــه اقلید "مســلم  زار

صالحــی بــا ۱۴ هــزار و ۲۳۳ رای"، در حــوزه انتخابیــه لامــرد و 
مهر "سیــد موســی موســوی بــا ۲۵ هــزار و ۱۶۷ رای" و در حوزه 
انتخابیه نیریز، اســتهبان و بختگان "فرهاد طهماسبی ۳۳ 
هــزار و ۵۱۵ رای" منتخبین مردم در ایــن حوزههای انتخابیه 
شــدند.  معــاون سیاســی، امنیتــی و اجتماعــی اســتانداری 
فارس گفت: در حوزه شهرستانهای لارستان، خنج و گراش 
"علاالدین بروجــردی بــا ۳۹ هــزار و ۹۲۴ رای" و حوزه انتخابیه 
کازرون، کوه چنار "غلامرضا دهقان ناصرآبادی ۳۸ هزار و ۶۱۳ 
رای" پیشــتاز رقابتها در حوزه انتخابیه هســتند و زمانی که 
صورتجلسه به تایید شورای نگهبان و به تایید نهایی برسد، 
منتخب میشوند. قزلسفلی با اشاره به اینکه حوزه انتخابیه 
شهرستانهای ممسنی، رستم و همچنین سپیدان و بیضاء 
کید کرد: در حوزه انتخابیه   تجمیع آرا در حال انجام اســت، تا
شهرســتانهای شیراز و زرقــان از مجموع ۷۶۰ صنــدوق که از 
۸۷۱ صنــدوق اخــذ رای حــوزه انتخابیه تــا هفــت و ۴۵ دقیقه 
صبــح، "روح الله نجابت بــا ۶۰ هــزار و ۷۰۷ رای"، "جعفــر قادری 
کفطــرت ۴۳ هــزار و ۷۹۰  بــا ۴۷ هــزار و ۲۸۷ رای"، "علیرضــا پا
رای"، "ابراهیــم عزیزی ۴۲ هــزار و ۶۳۵ رای"، "سید اســماعیل 
حسینی با ۳۷ هزار و ۵۳۰ رای"، "رحمت الله مرزوقی با ۳۶ هزار 
و ۵۳۳ رای"، "ضرغام صادقــی ۳۳ هــزار و ۸۴۴ رای"، "منصوره 

طاهری ۳۲ هزار و ۷۱۴ رای" در حال حاضر پیشتاز هستند.

تا پایان دیماه صورت گرفت؛

پرداخت ۳۰هزار فقره وام ازدواج و فرزندآوری توسط بانک مهربانی ها
بوشــهر -رضــا حیــدری   بانــک قرضالحســنه 
مهــر ایــران از آغــاز ســال ۱۴۰۲ تــا پایــان دی مــاه 
حــدود ۳۰هــزار فقــره وام قرضالحســنه ازدواج و 

فرزندآوری پرداخت کرده است
بهعنــوان  ایــران  مهــر  قرضالحســنه  بانــک 
، افــزون  بزرگتریــن متولــی قرضالحســنه کشــور
کســب  بــر فرهنــگ پســندیده قرضالحســنه و 
شــاخصهای  در  چشــمگیر  موفقیتهــای 
مختلف عملکردی، پرداخت تســهیلات تکلیفی 

را نیز مد نظر داشته است.
تحقــق  راســتای  در  ازدواج  وام  پرداخــت 
مهمتریــن  از  یکــی  کشــور  کلان  سیاســتهای 
تســهیلات  چارچــوب  در  کــه  اســت  مــواردی 

تکلیفی تعریف میشود.
بانــک قرضالحســنه مهــر ایــران از آغــاز ســال 
۱۴۰۲ تــا پایان دیمــاه بیــش از ۲۹هــزار و ۷۰۰ فقره 
و  ۳۷هــزار  ارزش  بــه  فرزنــدآوری  و  ازدواج  وام 
پرداخــت مشــمولان  بــه  ریــال  میلیــارد   ۶۴۰ 

کرده است.
این بانــک از زمــان روی کار آمدن دولــت مردمی 
سیزدهم اقدامــات مختلفی انجــام داده که بروز 

و ظهور آن در شــاخصهای مختلــف عملکردی 
ایــن بانــک پیداســت. از جملــه اینکــه تعــداد 
مشــتریان بانــک از مــرز ۱۶ میلیــون نفــر عبــور 
کــرده و ایــن خــود نشــانه اعتمــاد بیــش از پیــش 
آحــاد جامعــه بــه نخســتین و بزرگتریــن بانــک 

قرضالحسنه کشور است.
پرداخــت بیــش از ۳ میلیــون فقــره وام در طــول 
یک ســال و در عین حــال بهترین عملکــرد از نظر 
نســبت مطالبات به مصارف در کل شــبکه بانکی 
کشــور از دیگر دســتاوردهای این بانک در دولت 

سیزدهم به شمار میرود

غربی آذربایجان 

ارومیه-رحیــم جباردخــت    معــاون امــور اقتصــادی 
اســتانداری آذربایجــان غــربی گفــت: سیاســت دولــت 

سیزدهم تعامل با همسایگان است.
جواد کرمــی،  در مراســم امضــای تفاهــم نامــه همکاری 
بین اتاق بازرگانی ارومیه و اســتان شــمال شــرقی عمان 
که در ســالن جلســات اتــاق بازرگانــی ارومیه برگزار شــد، 
مــراوده  و  تعامــل  سیزدهــم  دولــت  سیاســت  افــزود: 
اقتصادی با همســایگان اســت و آذربایجان غربی نقش 
اصلی را در اجرای دیپلماســی فعــال در دولت سیزدهم 

ایفا می کند.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه همســایه فقــط مــرز مشــترک 
داشــتن بــا آذربایجــان غــربی نسیت،تصریح کــرد:  تمام 
کشــورهایی کــه بتوانیــم اقتصــاد خــود را بــا آنهــا مرتبط 

بکنیم برای ما همسایه هستند. 
معــاون امــور اقتصــادی اســتانداری آذربایجانغــربی 
خاطــر نشــان کــرد: حضــور اســتاندار آذربایجــان غــربی 
و هیئت اقتصــادی در ســوریه و برنامه ریزی برای ســایر 

کشــورها از جملــه روسیــه نشــان از عــزم اســتانداری 
آذربایجان غربی برای گسترش روابط اقتصادی است.

کرمــی با اشــاره بــه اینکــه نقــش اتــاق بازرگانی بــه عنوان 
بخش خصوصی یک مولفه اصلی  در توســعه اقتصادی 
اســت، اظهار کــرد: ارتباط بخــش خصوصــی آذربایجان 
غربی بــا عمــان یکــی از اولویــت های مااســت کــه جهت 
ارتباط با دولت های دوســت و بــرادر برنامه ریــزی کرده 

ایم.
وی یادآور شد: با توجه به ظرفیت اقتصادی آذربایجان 
غربی و موقعیت خاصی که در ایران دارد و همســایگی با 
سه کشــور می توانیم برای عمان و اســتان شمال شرقی 

این کشور به عنوان هاب منطقه ای تلقی شویم.
وی بــا اشــاره بــه بازدیــد هــای هیئــت اقتصــادی عمان 
از شــرکت های دانــش بنیــان و  شــرکت هــای تعاونی در 
ارومیه خاطرنشــان کرد: امیدواریم در آینده این بازدید 
ها و تفاهم نامــه ها تاثیر مســتقیم و مطلــوبی در ارتباط 

اتاق بازرگانی دو استان و معیشت مردم داشته باشد. 

ومیه و استان شمالی عمان امضا تفاهم نامه همکاری بین اتاق بازرگانی ار

وپالایش اصفهان در انتخابات حضور پُرشور خانواده بزرگ پتر
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رییسسازمانامورمالیاتیعنوانکرد

۵۰ درصد منابع دولتی از محل مالیات

خریدار  رییس ســازمان امور مالیاتی کشــور 
گفت: ۵۰ درصــد منابع دولتــی از محل مالیات 

است که در سال ۱۴۰۰ این رقم ۳۰ درصد بود.
»سید محمدهادی ســبحانیان« در سیزدهمین 
همایش سیاست های مالی و مالیاتی ایران اظهار 
داشــت: به اعتنای مبانی نظری و شواهد تجربی، 
باید از منابع نفتی فاصله بگیریم و به سمت منابع 
مالیاتی برویم. نفت اساسا یک سرمایه برای نسل 

های آینده است.
وی بــا تاکید بر اینکــه نیازمند فرهنگ ســازی 
مالیاتی هســتیم، افزود: امر مالیات ستانی لازمه 
توسعه و آبادانی کشــور اســت، در این زمینه با 
ســوالات جدی از افکار عمومی مواجه هســتیم 
و اندیشــکده ها باید به صــورت تخصصی به این 

موضوع بپردازند.
رییس ســازمان امور مالیاتی کشــور تاکید کرد: 
در حوزه رشــته های دانشگاهی نیاز است افرادی 
را تربیت کنیم، باید گروهی در کشــور باشند که 
مالیات ســتانی عادلانه را ترویج کنند، همچنین 
تربیت مشــاوران نیز در این زمینه مهم است و در 
همین زمینه زمینه برگزاری دوره های آموزشی و 

تسهیل در صدور مجوزها را فراهم کرده ایم.
وی با اشــاره به مالیات ســتانی از فعالان فضای 
مجازی، گفــت: نیازمند همکاری ســایر ارکان 

در ایــن حوزه هســتیم، باید به مردم نســبت به 
هزینه کــرد مالیات اطلاع رســانی شــود، زیرا 
زیرســاخت های عمرانی و آبادانی کشور حاصل 

پرداخت مالیات مردم است.
سبحانیان عنوان کرد: رویکرد ما به سمت مالیات 
ستانی داده محور اســت، چالش نظام مالیاتی در 
گذشته به خاطر مالیات ستانی سنتی بوده است، 
گلایه ها نشــات گرفته از میزان پرداختی نیست 
بلکه از تبعیض است، از این رو باید مالیات ستانی 

داده محور باشد.
وی با بیان اینکه سیســتمی کــردن فرایندهای 
مالیات ســتانی یکی از راهبردهای این سازمان 
اســت، گفت: معتقدیم که فعــالان اقتصادی به 
عنوان شــرکای راهبردی ما هستند و تلاش می 
کنیم خدمات مالیاتی را به صــورت برخط ارایه 

کنیم.
رییس ســازمان امور مالیاتی کشور اظهار داشت: 
ارائه خدمــات مالیاتی بر روی اپلیکیشــن های 
موبایلی است، همچنین بخشی از خدمات توسط 

دفاتر پیشخوان برون سپاری شده است.
وی با اشــاره به اینکه مودیان را مورد تاکید قرار 
داده ایم، گفت: امروز در سراســر کشور میزهای 
خدمت در اقصی نقاط کشــور و در بازار مســتقر 

شده است.

ســبحانیان ادامه داد: اســتفاده از شرکت های 
دانش بنیان در راســتای سیستمی کردن فرایند 
و جلوگیری از فرارهای مالیاتی اســت، پارســال 
۱۰ هزار خانه لوکس شناســایی شد. امسال نیز با 
استفاده از ظرفیت یک شرکت دانش بنیان ۱۱۰ 
تا ۱۲۰ هزار خانه گرانقیمت در تهران شناســایی 
شــد.وی با تاکید بر اینکه تمرکز سازمان مالیاتی 
بر دانه درشت ها اســت، گفت: ما فشار بر مشاغل 
خرد و فعالان اقتصادی نمــی آوریم. مالیات ۵۰ 
درصد اصناف و مشاغل صفر و ۹۰ درصد آنان زیر 

۲۰ میلیون تومان بوده است.
رییس سازمان امور مالیاتی کشــور عنوان کرد: 
مالیات بر ســوداگری و ســفته بازی در مجلس 
خوب پیش رفته است که امیدواریم در این دوره 
از مجلس به نتیجه برسد. این نوع مالیات ستانی با 
ارائه اطلاعات از سوی سایر دستگاه ها درباره آمار 
خرید و فروش سکه و دلار محقق می شود. ضمن 
اینکه عموم مردم شامل فعالیت سفته بازانه نمی 
شــوند.وی با بیان اینکه مالیات بر مجموع درآمد 
در دولت سیزدهم تدوین شــد، خاطرنشان کرد: 
تلاش می کنیــم در حوزه ســاماندهی معافیت 
مالیات و نرخ گــذاری مالیات حرکــت کنیم تا 
ســرمایه ها به ســمت تولید و ســرمایه گذاری 

اقتصادی سوق پیدا کند.

براساسآمارهایبانکمرکزی
بانک صادرات ایران رتبه سوم بانک های 

 خصوصی در پرداخت تسهیلات مسکن 
را به خود اختصاص داد

بانک صادرات ایران بر اســاس اعلام رســمی بانک مرکزی در بین ۲۶ 
بانک کشور، رتبه ششم و رتبه سوم را در بین بانک های خصوصی کشور 

در پرداخت تسهیلات مسکن به خود اختصاص داد.
به گزارش روابط عمومی بانــک صادرات ایران، این بانک در راســتای 
عمل به سیاست های کلان کشور در بخش تولید مسکن، نقش ویژه ای 
در حمایت از سیاســت های کلان دولت از ابتــدای قانون جهش تولید 
مسکن تا بهمن ماه سال ۱۴۰۲ داشــته  به نحوی که بر اساس آمارهای 
موجود بر ســایت بانک مرکزی، بانک صادرات ایــران در بین ۲۶ بانک 
تخصصی، دولتی و خصوصی، از نظر کل پرداخت تســهیلات به بخش 
مسکن از جمله »تسهیلات ساخت خود مالکی«، »مشارکت در نهضت 
ملی مســکن«، »تسهیلات مســکن شهری«، »مســکن روستایی«، 
»ودیعه مســکن« و »حوادث غیر مترقبه بخش مســکن«، در جایگاه 
ششــم  و همچنین در بین بانک  های خصوصی حاضر در بازار سرمایه 
در رتبه ســوم  با پرداخت نزدیک به ۱۰۸ هزار میلیارد ریال  تسهیلات 
بخش مسکن، ایستاده و در میان بانک های کشــور با پرداخت بیش از 
۴۹۷۰۹ میلیارد ریال تسهیلات مسکن روستایی، در رتبه اول ایستاده 

است.
بانک صادرات ایران به عنوان یک بانک تجاری حاضر در بازار ســرمایه، 
علاوه بر حمایــت از تامین مالی زیرســاخت های متنــوع اقتصادی، 
صنعتی، بازرگانی و خدماتی کشــور، حضور مهمــی در تامین مالی و 

تسهیل خرید، بهسازی و نوسازی بخش مسکن در کشور داشته است.
همچنین بر اســاس آمارهای ۱۱ ماهه منتهی به اول اســفندماه سال 
جاری، بانک صادرات ایران از محل منابع قرض الحســنه خود  ۱۳۴۵ 
میلیارد ریال وام قرض الحسنه ودیعه مسکن فرزند سوم ،  ۹۸۴ میلیارد 
ریال وام ودیعه مســکن طرح جوانی جمعیت و ۱۵ میلیارد ریال برای 
احداث حمام روســتایی  و در مجموع  ۲۳۴۴ میلیــارد ریال  وام قرض 

الحسنه مسکن در مناطق مختلف کشور پرداخت کرده است.
علاوه بر این، طی ۱۱ ماه ســال جاری، این بانــک از محل منابع عادی 
بیش از ۱۲۰۰۰ میلیارد ریال در قالب تســهیلات نهضت ملی مسکن، 
بیش از ۷۳۰۰ میلیارد ریال در قالب ودیعه مســکن اقدام ملی مسکن، 
نزدیک به ۱۱۰۰۰ میلیارد ریال برای ساخت و خرید مسکن ایثارگران 
و بیــش از ۳۶۶۰۰ میلیارد ریال برای بهســازی و نوســازی مســکن 
روســتایی در کشــور پرداخت کرده  که مجموع این میزان در ۱۱ ماه 
مورد اشــاره به ۶۷ هزار و ۳۴۴ میلیارد ریال می رسد و روند حمایت از 
سیاســت های کلان کشور در بخش مســکن و عمل به مسئولیت های 
اجتماعی همچنــان ادامــه دارد.  همچنین کارنامه درخشــان بانک 
صادرات ایران در حمایت از مردم آســیب دیده از حــوادث غیرمترقبه 
کشور در سال های گذشــته کارنامه قابل توجهی اســت به نحوی که 
مجمع خیرین مدرسه ســاز بانک صادرات ایران در چهار دهه فعالیت، 
در احداث، بازسازی و مرمت بالغ بر ۳۵۴ پروژه مدرسه سازی، مسجد، 
اماکن فرهنگی، خانه بهداشــت و طرح های عمرانی در مناطق محروم 
و حادثه  دیده مشــارکت کرد.مجمــع خیرین مدرسه ســاز  این بانک 
از ســال ۱۳۶۰ تاکنون با احداث و تکمیل ۳۵۴ پروژه عمرانی شــامل 
مدرسه، کمک به ساخت و بازسازی عتبات عالیات، گلزار شهدا، منازل 
مســکونی )مناطق زلزله زده(، کانون فرهنگی، توانبخشی و خوابگاه، 
سالن ورزشی و اجتماعات، مدرســه علمیه، خانه بهداشت، کتابخانه، 
مســجد، فاضلاب و آب رســانی در مناطق کمتر برخوردار، زلزله زده و 
سیل زده کشور، سهم برجسته ای در کمک به مردم و کاهش مشکلات 

آسیب دیدگان از سیل و زلزله و... داشته است.

صادرات
مدیرعاملآبفایکشور:

۳۳۹ شهر کشور دچار تنش آبی هستند
امینی گفت: بر اســاس پایش صــورت گرفته برای ۱۸ اســتان و ۳۳۹ 
شــهر دچار کم آبی پروژه هایی تعریف شده اســت که در زمان مقرر به 

بهره برداری خواهد رسید.
هاشم امینی مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب کشور با اشاره به این که 
برای پیک مصرف ســال آینده برنامه ریزی شده است، گفت: تامین آب 
شرب و بهداشتی در تمام ســال به خصوص ایام منتهی به پایان سال و 
ایام نوروز جزو دغدغه های صنعت آب به شمار می آید و ما برای این ایام 

و پیک مصرف تابستان برنامه هایی در نظر گرفته ایم.
مدیرعامل شرکت آبفای کشــور با بیان این مطلب که در اول سال آبی 
مجموعه منابع آبی در کل کشــور رصد و پایش می شــود، گفت: برای 
سال آینده هم این پایش انجام شده و برای ۱۸ استان و ۳۳۹ شهر که با 
ناترازی آب مواجه هستند پروژه هایی تعریف شده که در زمان مقرر به 

بهره برداری می رسد.
هاشم امینی با اشــاره به اینکه اکنون تعداد ۱۹۶ طرح فاضلاب شهری 
در قانون بودجه سنواتی کل کشور دارای ردیف اجرایی است، افزود: در 
این طرح ها تا پایان ســال ۱۴۰۲ حدود ۲۳ هزار میلیارد تومان هزینه 
شــده که اعتبار مورد نیاز برای اتمام بیش از ۲۲۹ هزار میلیارد تومان 

است.
وی اعتبار مصوب سال ۱۴۰۲ طرح های فاضلاب را نیز ۷،۱۴۶ میلیارد 
تومان عنوان کرد و گفت: تخصیص اعتبار بــرای طرح های فاضلاب تا 
پایان بهمن ماه ســال جاری ۳،۳۳۷ میلیارد تومان )معادل ۴۷ درصد( 
اســت که ۶۸ درصد آن به صورت نقدی و مابقی به صورت اسناد خزانه 
مدت دار تخصیص یافته اســت. در حال حاضر ۴۳ طرح های فاضلاب 

دارای پیشرفت فیزیکی بیش از ۸۰ درصد است.
به گفته امینی ۱۱۱ میلیارد تومان از محل ردیف های متفرقه به منظور 
کمک به تکمیــل طرح های نیمه تمــام فاضلاب تا بهمن ماه امســال 

تخصیص یافته است.

وزیرنفتاعلامکرد
رتبه سوم ایران در تولید گاز

وزیر نفت گفت : سال گذشته جمهوری اســلامی ایران رتبه سوم تولید 
گاز را در بین کشورهای جهان به خود اختصاص داد.

 جواد اوجی در حاشیه نشســت فوق العاده وزارتی هفتمین اجلاس 
سران مجمع کشــورهای صادرکننده گاز )جی ئی ســی اف( با بیان 
این که روز گذشــته این نشســت با حضور کشــورهای صادرکننده 
گاز برگــزار شــد و بیانیه ای بــرای حضور ســران آماده شــد که 
امروز با حضور ســران کشــورهای مجمــع صادرکننــده گاز ابلاغ 
می شــود، اظهار کرد: در این ســفر در رابطه با همیاری، همفکری 
و ســرمایه گذاری های مشــترک بیــن اعضای مجمع کشــورهای 
صادرکننده گاز تصمیمات خوبی گرفته شــد و امیدواریم که شاهد 

اتفاقات خوبی باشیم.
وزیر نفت با بیــان این که تامین امنیــت انرژی آینده به گاز بســتگی 
دارد و هر روز صنعت گاز در ســبد انرژی جهان اهمیــت ویژه ای پیدا 
می کند، گفت:  جمهوری اسلامی ایران نیز سال گذشته با ۲۴۰ میلیارد 
مترمکعب گاز، رتبه ســوم تولید را در بین کشــورهای جهان به خود 
اختصاص داد و امیدواریم بــا برنامه ریزی و ســرمایه گذاری هایی که 

صورت می گیرد شاهد رشد تولید باشیم.
به گفته اوجی با وجود تحریم ها رشــد تولید گاز در چند ســال گذشته 
پنج درصد بــوده، در صورتی که رشــد تولیــد گاز بین کشــورهای 

تولیدکننده گاز ۲.۵ درصد بوده است.

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: در حال تغییر
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران خبرداد:

اجرای بزرگ ترین طرح پژوهشی حوز ه  جوانی جمعیت در شمال کشور
 مقدمه:

سلامت اجتماعی از اساسی ترین معیارهای رفاه اجتماعی هر جامعه ای است و در ارتقای کیفیت زندگی 
هر جامعه ای مؤثر است و به نوعی بهزیستن و خوب نگریستن به زندگی و حیات جمعی را برای فرد 

فراهم می کند. 
سلامتی و رفاه در گسترده ترین معنی آن پدیده ای است که درخور توجه تمامی انسان ها، گروه های 

اجتماعی و جوامع بشری است. 
سلامت یكي از نشانه های كیفیت زندگي است و بعضي آن را مترادف خوشحالي و رضایت از زندگي 
و برخي هم معنی با بهزیستی می دانند متخصصان مفهوم سلامت اجتماعی را به معنای ارزیابی فرد از 

عملکردش در برابر اجتماع بیان می کنند.
موضوع بهداشت و سلامت جوانان، محصول پدیدآمدن دوره جوانی و آن نیز نتیجه مدرنیته و گسترش 
جامعه جدید شهری است. در این معنا پدید آمدن بحث بهداشت جوانان امری متأخر و همبسته با پدید 
آمدن دورۀ جوانی است. در واقع، دوره جوانیِ جدید است که بهداشت جوانان را به وجود آورده است. آغاز 
این امر از پدیدآیی رفتارهای مخاطره آمیز در فراوانی بسیار است که نگرانی نسبت به رفتارهای بهداشتی 
جوانان را سبب شد. این نگرانی ها که گاهی شکل هراس اخلاقی می یافت، باعث گردید تا مسئلة بهداشت 
و سلامت جوانان در معرض توجه اجتماعی قرار گیرد. هر چند موضوع سلامت و رفتارهای بهداشتی 
جوانان در چنین فضایی و با تمرکز بر رفتارهای پرخطر به افکار عمومی راه یافت، امّا بعدها تقریباً هر 

رفتاری که به سلامت مربوط می شد، جزئی از مبحث عمومی تر بهداشت جوانان شد. 
اکنون وضعیت کاملًا تغییر کرده است. در واقع، در ۲۰ سالة اخیر به دلیل تغییر در سبک زندگی جوانان 
در عرصة رفتارهای پرخطر، تغییر در نوع گسترش حوادث و از همه مهم تر تغییرات گسترده در شرایط 
و چگونگی گذار به بزرگسالی که بیش از هر چیز سلامت روانی نوجوانان و جوانان را در خطر قرار 
داده است- تحقیقات متعدد این را اثبات کرده - و وضع سلامت جوانان مناسب نیست. بدین  ترتیب، 
جوانان به طور جدی وارد حوزه های مطالعاتی بهداشت و سلامت شده اند و حتی در اولویت های توجه 

سیاست گذاران قرار گرفته اند.
داده های طولی از مطالعات مختلف در جهان آشکار می کند که علیرغم پیشرفت ها در استانداردهای 
زندگی و تغذیه، پیشرفت در بهداشت جوانان مورد غفلت قرار گرفته است. افزایش وزن به عنوان روندی 
کلی نشانه ارتقای سطح کلی بهداشت است، اما این امر در مواردی با سطوحی از چاقی و اضافه وزن شایع 

همراه شده است که در نتیجه شیوع عادات بد مصرف مواد غذایی به وجود آمده است.
هر چند بیشتر جوانان با اختلالات خورد و خوراک روبرو نیستند اما در مجموع می توان گفت که تغذیه 
جوانان خوب نیست و بدتر نیز می شود . مرگ و معلولیت ناشی از حادثه در جوانان کشورهای توسعه یافته 
در حال کاهش است، هر چند پایگاه سلامت آنها تغییر چندانی نیافته است . این در حالی است که مرگ ها 
و معلولیت های ناشی از حادثه در بین جوانان بسیاری از کشورهای جهان سوم حتی در حال افزایش است. 
البته جنبه های مثبت نیز وجود دارد. شواهد تحقیقاتی حاکی از آن است که مشارکت جوانان در ورزش 

و تحرک جسمانی افزایش یافته است .
مشاهدات و مطالعات نشان داده است که سلامت و بهداشت در گروه های مختلف به گونه معنی داری 
متفاوت است. جنسیت از متغیرهایی است که بیشترین تفاوت ها را آشکار می کند. هر چند این تفاوت ها 

در سلامت جسمانی کمتر است، اما در سلامت روانی، دختران مشکلات بیشتری را نشان می دهند. 
سیاست گذاری در رفتارهای بهداشتی جوانان نیازمند ایجاد ساختارهای مناسب با تکیه بر فعالیت های 
داوطلبانة خود آنان است که با در اختیار گذاشتن اطلاعات و خدمات مورد نیاز مطابق آنچه خود جوان ها 

بدان احساس نیاز می کنند، تحول در حوزه بهداشت جوانان را سبب شود.
 براساس سند چشم انداز بلندمدت جمهوری اسلامی ایران، تأمین سلامت در ابعاد مختلف به ویژه سلامت 
اجتماعی با مفهوم عمیق و وسیع آن به عنوان یک استراتژی بلندمدت، کشور را به تصویر می کشد. روشن 
است هرگونه تلاش درزمینة دستیابی به سلامت اجتماعی و روانی که نیازی فردی و اجتماعی است به 
آشنایی با معنا و مفهوم سلامت اجتماعی و چگونگی اندازه گیری، بهره مندی از شاخص ها و نیز یافتن 
راه های ارتقای آن نیازمند است. بهره مندی از شاخص های سلامت در گروه ها و اقشار مختلف جامعه 
ازجمله گروه جوانان، پیشروان توسعه، رویکردی است که بهبود کیفیت زندگی، رفاه و رضایت از زندگی 
را موجب می شود. باتوجه به نقش سازندة جوانان در جامعه، سلامت این قشر اهمیت بسزایی دارد. پرورش 
استعدادها و قابلیت های جوانان، هماهنگ با نیازها و تحولات جامعه، زمینة دستابی به اهداف تعریف شدة 
یک ملت را فراهم می کند. باتوجه به این بررسی میزان سلامت اجتماعی جوانان در پیشبرد اهداف کمک 

شایانی می کند که در نهایت به سلامت جامعه می انجامد.
 جوانان سرمایه های فردای جامعه

  جوانان سرمایه هاي فرداي جامعه هستند و براي آنكه جامعه اي سازنده داشته باشیم ، ضرورت دارد 
تا امروز به آنان بیشتر توجه کنیم. پژوهش هاي تربیتي گویاي این واقعیت هستند كه توجه به سلامت 
جسمي و ذهني جوانان، تحولات طبیعي آنان را در طي مراحل رشد تضمین مي كند ، در حالي كه عدم 
شناسایي مشكلات جسمي و ذهني مي تواند سلامت كلي این قشر را به مخاطره انداخته وانواع مشكلات 

تحصیلي و رفتاري را براي او به همراه داشته باشد.
جوانان نه تنها از لحاظ وضعیت ظاهري ، خصوصیات شخصیتي ، هوشي و رواني با یكدیگر متفاوت 
هستند، بلكه عده اي از آنها در بعضي از موارد با محدودیت هایي مواجه اند.تضعیف روحیه جوانان به دلیل 
شكست در یادگیري و در نتیجه قرار گرفتن در شرایط رواني نامناسب یكي از تأثیرات مخرب این وضعیت 

است كه مشكلات خاص رفتاري را براي آنان به همراه مي آورد.

ارزیابي هاي رواني و تربیتي عمدتاً براي تشخیص تفاوت هاي فردي به كار مي روند . این ارزیابي ها ، 
تفاوت هاي فردي را از نظر استعداد و خصایص شخصیتي بررسي مي كنند. بر این اساس ،تفاوت هاي 
مشاهده شده در ارزیابي ها را مي توان به تفاوت هاي واقعي افراد در استعداد ها و خصایص شخصیتي آنها 
نسبت داد. این واقعیت كه افراد از نظر استعداد ، شخصیت و رفتار تفاوت دارند و اینكه این تفاوت ها را مي 

توان مورد سنجش قرارداد ، از ابتداي تاریخ مكتوب زندگي انسان مورد توجه بوده است.

 7 حیطه خطرآفرین سلامت
سازمان جهاني بهداشت عواملي كه سلامت نوجوانان و جوانان را به مخاطره مي اندازد را در۷ حیطه 
رفتارهاي پرخطر براي سلامت تقسیم بندي كرده است كه عبارتند از: رفتارهاي مرتبط با صدمات 
غیرعمدي و خشونت، مصرف دخانیات، مصرف الكل و سوء مصرف مواد، رفتار جنسي پرخطر، رفتارهاي 
تغذیه اي ناسالم ، كم تحركي و اختلالات سلامت روان. پیشگیري از گسترش این رفتارها در جوامع از 
اهمیت خاصي برخوردار است كه نیاز به فرهنگ خاص و آموزش هایي در رابطه با شیوه سالم زندگي را 
مي طلبد كه باید از سنین كودكي و نوجواني درنظر گرفته شوند بنابراین تغییر در عوامل خطر آن از مهم 

ترین اقدامات در پیشگیري از آنها در این رده سني مي باشد.

سلامت بلوغ و باروری گروه سنی هدف
توجه به برنامه هاي بهداشت باروري نوجوانان امري ضروري و اجتناب ناپذیر است . این قشر عظیم نیروي 
پرتوان و سازنده اي است كه نیازمند توجه ویژه براي مصون ماندن از مخاطرات جسمي وروحي مي 
باشند .متاسفانه این قشر آسیب پذیر در مواردي از آگاهي كافي برخوردار نیست .به عنوان مثال ناآگاهي 
ازتغییرات طبیعي دوران بلوغ و اضطراب ناشي از این ناآگاهي نه تنها سلامت جسمي، بلكه سلامت روحي 
ورواني وگاها اجتماعي نوجوان را تهدید مي كند، به همین دلیل آموزش بهداشت باروري به نوجوانان یكي 

از مهمترین مسائل انساني است كه در جوامع بشري باید مورد توجه قرار گیرد.

کم تحرکی، آفتی مخاطره آمیز برای سلامتی
پیشگیري از كم تحركي ازجمله این موارد است و باید چاره اي براي آن اندیشید.گسترش شهرنشیني 
وكاربرد وسایل نقلیه، و نیز تغییر مشاغل به سمت مشاغل بي تحرك و اغلب در وضعیت ساكن، موجب 
كاهش قابل توجه تحرك روزانه افراد شده است. پیشرفت این سیر كم تحركي در دوران كودكي و نوجواني 

نیزكاملًا مشهود است. سازمان بهداشت جهاني شیوع فزاینده اضافه وزن وچاقي دركودكان را یك معضل 
جهاني اعلان نموده و در بسیاري از كشورهاي در حال توسعه و توسعه یافته در دهه هاي اخیر این عارضه 
بطور چشمگیر در حال افزایش است و از اینرو كودكان چاق در معرض خطر ابتلا به بیماري هاي مختلف 

و ناراحتي هاي متعددي در كوتاه مدت و بلندمدت قراردارند.

چاقی و ابتلا به بیماری ها
ناراحتي هاي مرتبط با تندرستي كوتاه مدت افراد چاق شامل انزواي اجتماعي و اختلالات روانشناختي 
بالقوه مي باشد. جوانان داراي اضافه وزن یا چاق در معرض خطر بیشتر ابتلا به آسم بوده و از داروهاي 
بیشتري استفاده مي كنند. آنان داراي اضافه وزن و چاق در كوتاه مدت با احتمال بیشتري به بیماري هاي 
مختلف معده- رودهاي، قلبي – عروقي، غدد درون ریزوارتوپدي نیز مبتلا مي شوند در حالیكه همتایان 
لاغر خود ممكن است در طولاني مدت این ناراحتي ها را تجربه كنند. همچنین مطالعات انجام شده نشان 

مي دهد كه رابطه زیادي بین چاقي و سطح خودباوري و اعتماد به نفس پایین وجود دارد.
از طرف دیگر قرار گیري دانش آموزان در سنین رشد جسمي و ذهني و از سوي دیگر ارتباط مستقیم 
اغلب بیماري هاي مزمن بزرگسالان با بي تحركي و چاقي جوانان، ایجاب مي كند تا فعالیت بدني و ورزش 
در زمره اولویت هاي برنامه هاي مرتبط با دانش آموزان در مدارس قرارگیرد. ارتقاء آگاهي و نگرش دانش 
آموزان در زمینه فعالیت هاي بدني مي تواند موجب بهبود عملكرد آنان درزمینه انجام فعالیت بدني و 

ورزش متناسب با سن و شرایط زمینه اي آنان شود.

برنامه مدیریت خطر بلایا
سوانح و حوادث از بزرگترین مشكلات دنیاي امروز به شمار مي رود و سومین علت مرگ و میر در كلیه 
سنین و دومین علت معلولیت ها محسوب مي شود. حوادث مي تواند سبب اختلالات جسمي و رواني 
شود و در موارد شدید منجر به مرگ گردد و دانش آموزان به دلیل شرایط سني و بي تجربگي، در معرض 
خطرات ناشي از وقوع حوادث قرار دارند. مدرسه فضاي اجتماعي خاصي است كه آموزش و رشد شخصیت 
فرزندان امروز كه جامعه سازان فردایند در پناه آموزش هاي صحیح ، فضاي فیزیكي مطلوب و محیط 

مساعد رواني آن پایه گذاري مي شود.
سالانه تعداد زیادي از نوجوانان و جوانان به دلیل تصادفات رانندگي جان خود را از دست مي دهند. به 
منظور كاهش خطرات مربوط به حوادث مانند تصادفات بایستي تمهیداتي در نظر گرفته شود كه از جمله 

آن آموزش مقررات راهنمایي رانندگي به جوانان مي باشد.

برگزاری۲5 برنامه سلامت محور در هفته جوان سال جاری
توجه  جدی به این مباحث از سوی دانشگاه علوم پزشکی مازندران باعث شده تا متخصصان این دانشگاه 
برنامه های گوناگونی را برای این مهم تبین و طراحی کنند. در همین ارتباط بود که معاون بهداشت 

دانشگاه علوم پزشکی مازندران  از برگزاری۲۵ برنامه سلامت محور در هفته جوان سال جاری خبرداد.
دکتر رضا صفری عربی جوانان را محور اهداف گام دوم انقلاب دانست و ضمن تاکید بر بهره مندی از 
جوانان در ارتقا سطح سلامت جامعه از برگزاری ۲۵ برنامه سلامت محور در هفته جوان سال جاری 

خبر داد
وی افزود:بنا به آیات قرآنی،دوره جوانی، زمان تلاش،کوشش،تحرک و نشاط است و در بیانیه گام دوم 

انقلاب نیز مقام معظم رهبری بحث سبک زندگی و علم و پژوهش را به جوانان توصیه کرده اند.
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران با بیان اینکه هفته جوان فرصت مناسبی برای بهره مندی 
از نیرو و بارش افکار جوانان برای ارتقا سطح سلامت جامعه است،از برنامه ریزی فعالیت های سلامت 
محور طی این هفته با ۷ محور خبر داد و تصریح کرد:خانواده جوان و شاد،ازدواج دانشجویی،نقش دانشگاه 
در ترویج و تسهیل ازدواج، نقش خانواده در ترویج و تسهیل ازدواج ،مزایای فرزندآوری بر سلامت خانواده، 
آسیب های کم فرزندی،مهارت های ارتباط با همسر و فرزندان از جمله مهم ترین سیاست های وزارت 
بهداشت و مقام محترم وزارت و همچنین دانشگاه علوم پزشکی مازندران است که در دستور کار قرار 

گرفته است
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: ارتقا رفتارهای سالم در جوانان با داشتن تغذیه و 
فعالیت بدنی مناسب،عدم مصرف مواد دخانی و مخدر و الکل،پیشگیری از رفتار های جنسی مخاطره آمیز 

و....دیگر محور برنامه های هفته جوان در استان است.
وی بر ارتقا سلامت روان جوانان در خانواده و افزایش امید به زندگی از طریق پیشگیری از حوادث ترافیکی 
تاکید کرد و گفت: آگاه سازی،حساس سازی و ارائه خدمات از جمله محورهای برنامه ارتقا سلامت جوانان 

در هفته جوان در سطح شهرستان های استان مازندران می باشد.
رئیس مرکز بهداشت استان: جوانان به عنوان محرک و مولد جامعه قطعا می توانند با ترویج رفتارهای سالم 
در استان گام های مناسبی در ارتقا سلامت جامعه بردارند و نیز جوانان و تفریحات ایمن در چهارشنبه آخر 
سال و ایام نوروز را از دیگر محور های برنامه های هفته جوان دانست واذعان داشت: حفظ جان  جوانان 
جامعه با پیشگیری از حوادث به ویژه در چهارشنبه آخر سال و ایام پر ترافیک نوروز از طریق فرهنگسازی 

از خطرات محقق خواهد شد که در این راستا برنامه های آموزشی در دستور کار قرار گرفته است
دکتر رضا صفری در ادامه گفت: در دوره جدید مدیریتی برنامه های این معاونت بر اساس شعار سلامت 
همه جانبه با رویکرد عدالت محوری برای جمعیت ۳۷۸۹۷۳نفری جوانان در سطح استان مازندران ارتقا 

خواهد یافت.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران خبرداد:
اجرای بزرگ ترین طرح پژوهشی حوزه جوانی جمعیت در شمال کشور

دکتر رضا صفری معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اشاره به اینکه استان های مازندران، 
گیلان و سمنان جزء سالمندترین استان های کشور هستند، موضوع جوانی جمعیت و تعیین علل و عوامل 

مرتبط با آن را حائز اهمیت فراوان برشمرد.
 وی با تأکید بر نیاز به انجام مطالعات پژوهشی در این حوزه به منظور طراحی مداخلات مؤثر و مبتنی 
بر شواهد و سیاست گذاری صحیح، اعلام کرد: فاز اجرایی طرح پژوهشی »آسیب شناسی معضل جوانی 
جمعیت در کلان منطقه یک« از ۲۸ بهمن ماه به طور همزمان در استان های مازندران، گیلان، گلستان و 

سمنان توسط ۶ دانشگاه علوم پزشکی این استان ها آغاز شد.
دکتر رضا صفری این طرح را از لحاظ تعداد افراد موردمطالعه بزرگ ترین طرح پژوهشی اجراشده در 
استان دانست و تصریح کرد: قریب به ۲۰۰ نفر پرسشگر با مراجعه به درب منازل شهروندان در ۲۷۶ 
منطقه شهری و روستایی در سراسر استان، اقدام به پرسشگری درباره  موضوعات مهمی همچون نگرش 
شهروندان نسبت به فرزندآوری، ناباروری، سقط جنین و طلاق کردند. وی افزود: طی ۶ روز اجرای این 
طرح، قریب به ۱۷هزار نفر مورد پرسشگری قرار گرفتند و اطلاعات خوبی جمع آوری شده است که در 
آینده نزدیک با تحلیل این داده ها، به آسیب شناسی درستی از موضوعات مذکور دست خواهیم یافت.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران ادامه داد: به منظور صرفه جویی در مصرف کاغذ و همچنین 
تسریع در جمع آوری داده های حاصل از پرسشگری، پرسش نامه مورد استفاده در این طرح به صورت 
اینترنتی و آنلاین طراحی شد و بدین طریق ناظران استانی طرح در گروه جوانی جمعیت معاونت بهداشت 
توانستند با رصد برخط و لحظه ای داده های ثبت شده در سامانه و تحلیل وضعیت اجرای پرسشگری در 
۲۷۶ منطقه شهری و روستایی، بازخوردهای به موقع و دقیقی به ناظران شهرستانی ارائه دهند تا این طرح 
به بهترین نحو در مازندران اجرا شود، به گونه ای که تحسین دکتر آبتین حیدرزاده استاد دانشگاه علوم 

پزشکی گیلان و مجری اصلی طرح در کلان منطقه را در پی داشت.
گفتنی است پس از اتمام تجزیه و تحلیل نتایج داده های حاصل پرسشگری، برنامه ریزی شده است تا در 
بخش دوم این طرح تحقیقاتی، برای ۱۰۰۰ زوج مداخلات مؤثری طراحی و اجرا شود و این افراد ۲.۵ 

سال پیگیری شوند تا میزان اثربخشی مداخلات اندازه گیری شود.

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در راستای اطلاع رسانی و ارتقاء سطح آگاهی مردم دیار همیشه  سبز مازندران نسبت به میزان سلامتی خود و حفظ این 
گوهر ارزشمند دست به امری مهم زده و با ترویج فرهنگ خود مراقبتی سعی بر بالا بردن سطح سلامت مردم مازندران دارد. در گزارشی که می خوانید کارشناسان 
و متخصصان این دانشگاه نکات مهمی را در ارتباط با ضرورت پرداختن به ارتقاء سلامت جوانان به عنوان پیشروان توسعه وهمچنین نقش آن درسلامت فردی و 
اجتماعی مردم جهت ارتقاء سطح سلامتی  و داشتن زندگی سالم را مورد توجه قرار داده است که توجه به  آن می تواند در حفظ سلامتی ساکنان مازندران و هم 

استانی های عزیز نقش مهمی را ایفا کند.


